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روزنامه صبح ایران

ا رَزَقْنَاهُمْ یُنفِقُونَ لَهَ وَأمَْرُهُمْ شُورَی بَیْنَهُمْ وَمِمَّ وَالَّذِینَ اسْتَجَابُوا لِرَبِّهِمْ وَأقََامُوا الصَّ
 در فصل هفتم قانون اساسی مترقی جمهوری اسلمی اسلمی ایران اصل یکصد تا یکصد و شش به مسئله شوراها اختصاص یافته و در این بخش اداره شهرها 
و روستاها با هدف پیشبرد سریع برنامه  های  اجتماعی ، اقتصادی ، عمرانی ، بهداشتی ، فرهنگی ، آموزشی  و سایر امور رفاهی  از طریق  همکاری  مردم  با توجه  به  

مقتضیات  بر عهده منتخبان مردم در قالب شوراهای شهر و روستا قرار داده شده است.
بدون شک یکی از مسائل مهم در اداره شهرها و روستاها استفاده از ظرفیت مردم است و این مهم در قالب شوراهای شهر و روستا که ماهیتی مردمی داشته 

و با آرای مردم شکل می گیرد به بهترین شکل محقق می شود تا مردم در نظام مردم سالاری دینی در پیشرفت و آبادانی شهر و روستای خویش سهیم باشند.
اعضای شوراهای اسلمی شهر و روستا با تکیه بر روحیه ای جهادی هدف مقدس خدمت به مردم را سرلوحه کار خویش قرار داده و در این مسیر با همراهی 

دیگر نهادها و ارگان های مسؤول در عرصه اداره شهرها و روستاها می کوشند تا شکوفایی و رونق هرچه بیشتر این مرز و بوم را رقم زنند.
نهم اردیبهشت ماه در تقویم ایران اسلمی در حالی به نام روز شوراها نام گذاری شده که یادآور صدور فرمان تاریخی امام خمینی)رضوان الله تعالی علیه( 

مبنی بر تشکیل شوراهای شهر و روستا است.
اینجانب فرارسیدن این روز شکوهمند را به اعضای شوراهای اسلمی شهرها،روستاها و استان و به ویژه اعضای محترم شورای اسلمی شهر قم که تلشی 

ستودنی و غیرقابل وصف در مسیر عمران و آبادانی عش آل محمد)ص( دارند، تبریک و تهنیت عرض می نمایم.

پیام شهردار قم به مناسبت روز ملی شوراها

دکترسیدمرتضی سقاییان نژاد - شهردار قم

پیام تبریک

محمد هاشمی:

مجمع تشخیص کارایی گذشته را ندارد
شفافیت بدون توجه به روند برگزاری مزایده ها به دست نمی آید 

قراردادها؛ گزینه اول
 ریسک فسادهای دولتی

حسن بیادی:

حنای گروه های سیاسی کم رنگ شده است

همتی تشریح کرد

برنامه های بانک مرکزی برای مهار تورم

کشف سوهان و کیک با طعم »گل« و تریاک! 

پیام حضور وزیر امورخارجه در کانون رسانه ای ایران ستیزآمریکا چه بود؟

ظریف؛ مامور 
صلح و نه مذاکره 

* ظریف پیام بی واسطه صلح طلبی ایران را اعلم کرد 
* توپ این بار در زمین آمریکاست
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کلمه قرارداد از دو سیلب تشکیل شده و هفت حرف. 
اما پای فساد که به میان بیاید، می تواند یک تنه جور همه 
نوع فساد مالی را بکشد. نزدیک سه سال است در ایران 

سامانه ای برای شفافیت قراردادها راه اندازی شده اما آن 
سامانه هم نتوانسته مشکل فسادی که گاهی در زمینه 

قراردادها وجود دارد را حل کند....

رئیس شـورای شـهر تهـران با بیـان اینکه آیـت اللـه اهل ریا 
کاری و اسـراف و تبذیـر نبـود، گفت: منزل مسـکونی ایشـان نیز 
در جمـاران کـه امـروز تبدیل به خانه موزه شـده، نشـان می دهد 
ایشـان اهل زهدفروشـی نبوده است. بیشـترین تخریب ها علیه 
او نیـز در همین زمینه می شـد و آیـت الله را حامی اشـرافی گری 
نشـان می دادندمحسن هاشمی رفسنجانی در مراسـم رونمایی از 

شـانزدهمین جلد خاطرات رونوشـت آیت الله هاشـمی ...

رهبر معظم انقلب اسلمی در دیدار فرماندهان و مدیران نیروی 
انتظامی تاکید کردند: نیروی انتظامی باید به صورت جدی با قاچاق 
مبارزه و با عوامل ناامن  کننده فضای مجازی مقابله کند.  حضرت 
آیت الله خامنه ای فرمانده معظم کل قوا ظهر روز یکشنبه در دیدار 
فرماندهان و مدیران نیروی انتظامی، با تأکید بر لزوم استمرار حرکت 
این نیرو به سمت نیروی انتظامیِ مطلوب جمهوری اسلمی، نقش آن 

را در تحقق شعار سال یعنی »رونق تولید« و...

محسن هاشمی در مراسم رونمایی از کتاب »سردار سازندگی«: 

آیت الله هاشمی اهل 
ریا کاری و اسراف و تبذیر نبود 

رهبر معظم انقلب در دیدار فرماندهان و مدیران نیروی انتظامی: 

با قاچاق و عوامل ناامن  کننده 
فضای مجازی برخورد جدی کنید 
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عضو شورای اسلمی شهر قم گفت: شورای پنجم برای اتمام پروژه های نیمه تمام اهتمام جدی 
داشته و تا زمانی که پروژه های نیمه تمام فعلی به بهره برداری نرسد پروژه جدیدی در شهر قم آغاز 
نمی شود. زین العابدین قراچورلو با اشاره به نقش شورای شهر قم اظهار کرد: در سال های گذشته 
تلش شورا بر توزیع عادلانه سرانه های اجتماعی در مناطق مختلف شهری و کاستن از حجم 
فاصله های ایجادشده درزمینه های مختلف در هشت منطقه مختلف قم بوده است.وی با انتقاد از 
فاصله گرفتن شوراهای شهر و روستا از ظرفیت های اصلی خود افزود: اهمیت شوراها در قانون 
اساسی، حکمرانی مردم به مردم بوده که لازمه زندگی اجتماعی و جامعه است، متأسفانه در حال 
حاضر این وضعیت در شورای شهر وجود نداشته و فاصله زیادی بین ظرفیت واقعی شوراها با آنچه 

امروز وجود داشته مشاهده می شود...

فرماندار قم، خواستار بررسی وضع موجود ساختمان و تجهیزات مدارس از سوی مسئولان 
امر برای برنامه ریزی جهت استاندارد سازی مراکز آموزشی این شهر در افق 10 ساله شد. مرتضی 
حیدری روز یکشنبه در نخستین جلسه شورای آموزش و پرورش شهرستان قم در سال جاری 
در سالن اجتماعات فرمانداری، از اعضای این شورا خواست تا از مسائل مرتبط با آموزش و پرورش 
همچون؛ تعداد مدرسه های مورد نیاز برای ساخت و یا بازسازی و یا کلس های درسی که نیازمند 
استانداردسازی سوخت گرمایشی آنهاست، فهرستی تهیه شود تا بر اساس آن برای یک افق 10 
ساله بتوان برنامه ریزی انجام داد. وی اضافه کرد: باید این مساله را مورد توجه قرار دهیم و نیز تعداد 
دانش آموزان کلس های درس را به میزان استاندارد برسانیم و همچنین فضای مدرسه ها را زیبا و 

متبوع نماییم. وی با تقدیر از مجموعه خیرین مدرسه ساز در قم گفت: خیرین مدرسه ساز ...

عضو شورای اسلمی شهر قم :

تااتمام پروژه های نیمه تمام 
پروژه جدیدی در قم آغاز نمی شود

فرماندار قم: 

استاندارد سازی مدارس قم 
در افق10ساله برنامه ریزی می شود 
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حرف حساب را 
گوش می کنیم

سخنگوی شورای نگهبان: 

رئیس ستادکل نیروهای مسلح با بیان 
اینکه امنیت تنگه هرمز توسط نیروهای 
مسلح ایران تامین می شود، اظهار داشت: ما 
به دنبال بستن تنگه هرمز نیستیم اما اگر 
قرار باشد کسی این تنگه را ناامن کند، با او 

به شدت برخورد خواهیم کرد.
سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری 
روز یکشنبه در حاشیه برگزاری بیست 
و سومین همایش سراسری فرماندهان، 
روسا و مدیران ناجا در جمع خبرنگاران 
این  بودن  باز  خواهان  ما  داشت:  اظهار 
تنگه راهبردی هستیم، روزانه کالا و نفت 
کشورهای مختلفی همچون ایران از این 
تنگه عبور می کند و مسئولیت امنیت این 
تنگه برعهده نیروهای مسلح ایران است.

رئیس ستادکل نیروهای مسلح ادامه داد: 
مقامات ما هم این مساله را عنوان کردند 
که ما به دنبال بستن تنگه هرمز نیستم اما 
اگر دشمنی دشمنان زیاد شود، قادر به این 

کار خواهیم بود.
سرلشکر باقری توضیح داد: امروز همه 
کشتی ها و ناوهای جنگی منطقه ای و 

فرامنطقه ای باید پاسخگو سوالات پاسداران 
انقلاب اسلامی در تنگه هرمز باشند و 
پاسخگوی  تاکنون  نیز  آمریکا  ناوهای 
سوالات پاسداران سپاه بوده اند و تاکنون 
مشکلی وجود نداشته است.وی در خصوص 
آخرین وضعیت مرزبانان ربوده شده ایرانی 
نیز گفت: همکاران ما پیگیر این مساله 
هستند و پیگیری ها ادامه دارد. نخست وزیر 
پاکستان در سفری که به ایران داشت قول 

داد مساله پیگیری شود و امیدوارم در آینده 
نزدیک نتایج آن حاصل شود.

رئیس ستادکل نیروهای مسلح درباره 
تروریستی  عوامل  دستگیری  پیگیری 
حمله به اتوبوس کارکنان سپاه پاسداران 
در جاده خاش نیز اظهار داشت: تعدادی از 
عوامل ترویستی این حادثه دستگیر شدند 
و تعدادی هم به خاک کشورهای همسایه 
شدند  دستگیر  که  آنهایی  کردند.  فرار 

مراحل قضایی را طی می کنند.سرلشکر 
باقری تصریح کرد: امروز توفیق شد در 
جمع فرماندهان خدوم نیروی انتظامی 
باشیم. نیروی انتظامی در سال ۹۷ و یک 
ماهه اخیر سال ۹۸ تلاش پرثمری داشته و 
توانسته اند در مساله امنیت پایدار در کشور 
عملکرد خوبی داشته باشد. به عنوان مثال 
در برگزاری مناسب آیین اربعین، مدیریت 
در تعطیلات ابتدای سال، کاهش تلفات 
جاده ها، کمک به سیل زدگان و نظایر آن 
نیروی انتظامی توفیقات زیادی داشت.وی 
افزود: نیروی انتظامی اقدامات چشمگیری 
در این زمینه داشته است و من از نزدیک 
شاهد آن بوده ام. همچنین اینکه در هیچ 
کدام از مناطق سیل زده گزارشی از سرقت 
و ناامنی نداشته ایم. سرلشکر باقری اظهار 
داشت: برای سال ۹۸ برنامه های اساسی 
و عمیقی برای نیروی انتظامی تدوین و 
اعتبارات لازم درنظرگرفته شده است. سال 
رونق تولید بدون امنیت شکل نمی گیرد و 
بخش های دولتی می توانند بدون نگرانی در 

ابعاد اقتصادی فعالیت کنند.

سرلشکر باقری:

خواهان بستن تنگه هرمز نیستیم

استاد اقتصاد دانشگاه خوارزمی گفت : با وجود هشدارهای اقتصاددانان، دولت و 
مجلس بودجه متناسب با شرایط را تدوین نکردند و این یک بودجه شکننده و ضعیف 
است. به نظر می رسد که دولت و مجلس آمادگی لازم برای انجام اصلاحات اقتصادی 
را ندارند این موضوع همانند داشتن تخصص برای جراح است و اگر این تخصص وجود 
نداشته باشد بیمار از بین خواهد رفت و به نظر بنده دولت و مجلس نیز توان اجرای این 
اصطلاحات را ندارند.وحید شقاقی شهری در مورد تحریم نفتی کشور و ضرورت انجام 
اصلاحات اقتصادی گفت: به نظر می رسد آمریکا در ۱۲ اردیبهشت به صورت رسمی 
پایان معافیت  خرید نفت ایران را اعلام خواهد کرد هر چند برخی کشورهای مشمول 
این معافیت مانند یونان و ایتالیا قبلًا از بازار نفت ایران خارج شده اند و کشورهای دیگر 
مانند چین، ژاپن، کره جنوبی و ترکیه واردات نفت خود را کاهش داده اند. بنابراین در این 
شرایط قطعاً صادرات نفت ایران کاهش خواهد یافت و این شاید به نوعی پایان دوران 
اقتصاد نفتی کشور باشد.وی ادامه داد: این برای نخستین بار در پنجاه سال اخیر است که 
اقتصاد ایران شرایط بی نفتی را تجربه خواهد کرد حتی در تحریم های سال ۹۰ و ۹۱ ما 
قادر به صادرات تا ۱ میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه در روز نیز بودیم، چون باراک اوباما سیاست 
کاهش تدریجی صادرات را اعمال می کرد در حالی که ترامپ به دنبال کاهش یکباره آن 
است . البته مواجه شدن با شرایط اقتصاد بدون نفت نیازمند انجام اصلاحات ساختاری 
بزرگی است که شرط  اصلی ورود به آن تن دادن مجموعه حاکمیت به شفافیت است 

چون لازمه و شرط اصلی اصلاحات دیگر مانند اصلاحات مالی، بانکی، یارانه ای و نظام 
بودجه ریزی همین شفافیت است.این استاد دانشگاه خوارزمی تصریح کرد: درآمدهای 
بودجه ای تنها از طریق نفت محقق نمی شود و از سویی تحقق درآمدهای مالیاتی نیز 
دشوار است که نتیجه این شرایط کسری بودجه در سال ۹۸ و ایجاد فشار سنگین به بانک 
مرکزی جهت استقراض است که آن نیز تبعات تورمی دارد. مجموعه شرایط بگونه ای 
است که در واقع ما مجبور به انجام اصلاحات ساختاری در اقتصاد هستیم.این اقتصاددان 
با انتقاد از واکنش مسئولان کشور در برابر شرایط کنونی گفت: متاسفانه هنوز مسئولین ما 
فهم درستی از موضوع شفافیت و حذف رانت ندارند که مصداق آن بودجه ریزی سال ۹۸ 
بود. با وجود هشدارهای اقتصاددانان، دولت و مجلس بودجه متناسب با شرایط را تدوین 
نکردند و این یک بودجه شکننده و ضعیف است. به نظر می رسد که دولت و مجلس 
آمادگی لازم برای انجام اصلاحات اقتصادی را ندارند این موضوع همانند داشتن تخصص 
برای جراح است و اگر این تخصص وجود نداشته باشد بیمار از بین خواهد رفت و به 
نظر بنده دولت و مجلس نیز توان اجرای این اصطلاحات را ندارند.شقاقی متذکر شد: با 
گفتاردرمانی و نمایش نمی توانیم با مشکلات زندگی واقعی مردم روبه رو شویم. در ادبیات 
جهانی اصطلاحی باب شده به نام دن کیشوتیسم که اشاره به نگاه سطحی و متوهمانه 
به مسائل زندگی دارد و ما نمی توانیم با این این نوع نگاه مشکلات مردم را حل کنیم و 

انتظار یک اقدام مناسب می رود.

استاد اقتصاد دانشگاه خوارزمی:

شرط اول اصلحات اقتصادی تن دادن به شفافیت است

 

شوراها و تجربه20 ساله
شوراهای اسلامی شهر و روستا در ۹ اردیبهشت۱۳۷۸ 
و در زمان دولت اصلاحات با پیام مقام معظم رهبری 
فعالیت خود را شروع کردند وامروز،دومین دهه فعالیت 
خود را به پایان رسانده اند. اکنون و در پی گذشت۲۰سال 

می توان این پرسش را مطرح کرد که شوراها در ساختار تصمیم گیری ایران چه جایگاهی 
دارند و نیز در دو دهه گذشته چه دستاوردها و کاستی ها و مشکلاتی داشته اند؟این 
نوشتار پاسخهایی کوتاه دربردارد. ۱- انجمن ها و شوراهای محلی از عناصر مشترک  قانون 
اساسی مشروطه و جمهوری اسلامی هستند.این نکته که نخبگان ایرانی در بیش از یک 
قرن گذشته و در چارچوب دو نظام سیاسی مختلف،تشکیل شوراها و انجمنهای محلی 
را ضروری دانسته اند،نشانگر اهمیت آنها در ساختار تصمیم گیری کشور است.موضوعی 
که می توان آن را به ضرورت دموکراسی و تمرکززدایی ارتباط داد. ۲- شوراها در دو دهه 
گذشته توانسته اند نظارت بر شهرداری و دهیاریها را بهبود بخشند و ملاحظات مردمی 
را در تصمیمات مدیریت شهری و روستایی محقق سازند.با این وجود به نظر می رسد 
تمایل برخی اعضای شوراها به دخالت در امور اجرایی،به اختلال روند فعالیتها منجر 
شده است. ۳- هرچند شوراها رکن مهم مدیریت محلی هستند اما گستردگی دامنه 
فعالیت حکومت،حوزه فعالیت شوراها را محدود کرده است.از این رو شوراهای شهر و 
روستا به ناچار به شوراهای شهرداری و دهیاری تبدیل شده اند.. البته دولتها با صدور 
بخشنامه،آیین نامه ها و دستورعملهای مختلف درباره فعالیت شوراها در حوزه شهرداریها 
و دهیاریها نیز مداخله می کنند.بخشنامه بودجه،آیین نامه سفر اعضای شوراها به خارج 
از کشور،بخشنامه های مرتبط با عوارض و مواردی از این دست،نمونه هایی از تمایل 
دولتها به مداخله در فعالیت شوراهاست.تداوم دخالت های محدودساز حکومت در فعالیت 
شوراها،از نقش آفرینی آنها در مدیریت محلی جلوگیری می کند.شرایط تناقض آمیز 
کنونی تا زمانی که حکومت و به ویژه قوه مجریه از  دخالت در مدیریت محلی، البته درباره 
موضوعاتی که سیاسی و امنیتی نیستند،خودداری کند،ادامه خواهد یافت.۴- هرچند 
بعضی از اعضای شوراها از تحصیلات و تجربه مرتبط با مدیریت شهری برخوردار بوده 
اند اما بسیاری از آنها چنین ویژگی نداشته اند.موضوعی که به کارکرد شوراها آسیب 
رسانده است.به نظر می رسد اصلاح شرایط قانونی داوطلبان عضویت در شوراها به نحوی 
که از ویژگیهای مناسب تحصیلی و تجربی برخوردار باشند،گریزناپذیر است. ۵-شوراها 
هرچند در بسیاری از موارد در چارچوب وظایف و اختیارات خود عمل کرده اند اما برخی 
اقدامات آنها خارج از این چارچوب و حتی فسادآمیز بوده است.بسیاری از اعضای شوراهای 
روستایی به عنوان شاهد معاملات ملکی،قولنامه ها را تایید و بابت آن پولهایی دریافت 
می کنند.برخی دیگر نیز مالکیت افراد را تصدیق و وجوهی را مطالبه می کنند.اقداماتی 
که علاوه بر آنکه از حدود وظایف و اختیارات شوراها خارج است می تواند فسادآمیز 
باشد.۶-ساختار شوراهای اسلامی نیز با مشکلاتی روبرو بوده است.برخی مقررات برای 
شوراهایی که تنها۵ عضو دارند،تشکیل کمیسیونهایی را پیش بینی کرده اند و بی جهت 
به طولانی شدن روند بررسی طرحها و لوایح دامت زده اند.هر چند وظایف شوراهای 
شهری و روستایی تا حدی مشخص است اما کارکرد قانونی شوراهای فرادست ،به ویژه 
شوراهای شهرستان و استان مبهم است و فعالیت این شوراها تا حد زیادی به تشکیل 
جلسات محدود می شود.۲۰سالگی شوراها و تحقق خواست نخبگان ایرانی را باید پاس 
داشت.به ویژه آنکه این نخبگان کمتر این اقبال را داشته اند که اجرایی شدن مطالبات 
خود را شاهد باشند.شوراها این ظرفیت را دارند که نظام مدیریتی کشور را بهبود بخشند 
به ویژه اگر تجربه های ۲۰سال گذشته برای اصلاح شرایط موجود آنها به کار گرفته شود.

سرمقـاله
رئیس قوه قضاییه: 

تحریم های نفتی هیچ خللی 
در ایستادگی ملت بوجود نخواهد آورد 

رئیس قوه قضاییه گفت: یقین داریم مساله تحریم از جمله تحریم های نفتی هیچ گونه 
اثری نخواهد داشت، البته ممکن است زحمت را زیاد کند اما به هیچ عنوان در ایستادگی 
ملت بزرگ ایران خللی ایجاد نخواهد کرد. آیت الله رئیسی در جمع خبرنگاران در پاسخ به 
این سوال که قوه قضاییه برای دفاع از حقوق حقه مردم که توسط آمریکا و همپیمانانش در 
منطقه نقض شده چه برنامه هایی دارد، اظهار داشت: امروز برای مردم منطقه روشن شده 
است که آمریکا دوست آنها نیست و حضور نیروهای آمریکایی در منطقه جز ناامنی فایده ای 
ندارد. رئیس دستگاه قضا افزود: امروز مردم می دانند حکومت های دست نشانده ای مانند 
حکومت آل سعود و برخی دیگر از حکومتهای منطقه در دل مردم جایی ندارند و برای مردم 
منطقه روشن شده اقدامات آل سعود و برخی حکومت های دیگر تداوم جریان راهبردی 
نظام استکباری است.رئیسی با بیان اینکه مردم نسبت به این حکومت ها بسیار بدبین هستند 
ادامه داد: آنچه مسلم است اینکه بدانیم نه حکومت آل سعود با کشتار ظالمانه ای که در کشور 
خود راه انداخته می تواند حق مردم را از بین ببرد و نه آمریکایی ها و تهدیدهایشان می تواند 
بر مردم چیره شود.وی تاکید کرد: جبهه انقلاب اسلامی در همه منطقه دست تفوق و برتری 
را دارد و این برای همه قابل مشاهده و رصد است و همچنین جریان استکبار و بسیاری از 
اقداماتی که انجام می دهد از سر استیصال است.رئیسی افزود: امروز مردم یمن با ایستادگی 
خود حقیقتا دشمن را مستاصل کرده اند و سایر مردم منطقه با ایستادگی هایی که از خود 

نشان دادند قوای استکبار را به استیصال کشاندند.

مولاوردی: 

تریبون های رسمی ترویج 
خشونت را متوقف کنند 

معاون سابق امور زنان و خانواده ریاست جمهوری در صفحه اینستاگرام خود با انتقاد از 
افزایش خشونت ها نوشت: هر کسی می تواند و باید از خود شروع کند و برای رسیدن به 
صلح درون، خود را به آب و آتش بزند تا مقدمات صلح بیرون فراهم شود. مهمتر از همه 
اینکه تریبون های رسمی به خود آیند و با تغییر اولویت ترویج خشونت را متوقف کنند. 
شهیندخت مولاوردی در صفحه اینستاگرام خود اظهار داشت: از نیوزیلند و سریلانکا 
گرفته تا عربستان و ...هیچکس در امان نیست؛ دیروز نوبت به طلبه مظلوم همدانی رسید 
و امروز ضارب در آتشی که خود برافروخته بود، سوخت. وی ادامه داد: بارها در محکوم 
کردن و مذمت خشونت و افراطی گری و ترور، تحت هر عنوان و لوایی و با هر توجیحی 
داد سخن داده شده است، اما عطش سیری ناپذیر هیولای خشم و نفرت و قربانی گرفتن 
بی وقفه آن، هر لحظه نهیب می زند که ای انسانها چه نشسته اید که دیر یا زود این آتش 
زیر خاکستر گریبان همه تان را خواهد گرفت؟!مولاوردی اضافه کرد: مناسب ترین تعبیر را 
در مورد این جنایت در یکی از نوشته هایی که امروز بازنشر شده بود، دیدم، این بود: »نفرت 
کور« و »شادمانی های سیاه« و به ویژه »کوری خودخواسته ای« که عامدانه یا از سر جهل، 
با فرافکنی همه، بار این فاجعه را »بر گرده باز بودن فضای مجازی« سوار می کند و دیوار 
کوتاه »جریان آزاد اطلاعات« را نشانه می رود تا طبق مشی و عادت همیشگی با پاک 
کردن صورت مساله و ارائه دم دستی ترین راه حل، ضمن اینکه مراقبت کند کوچکترین 
تلنگری بر وجدان های خفته وارد نشود، از این آب گل آلود ماهی خود را نیز گرفته باشد! 

خبــر

حسن بختیاری زاده
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برده داری نوین آمریکا 
تبادل	زندانیان	میان	ایران	و	آمریکا	مسبوق	به	سابقه	
در	دولت	ها	و	دوره	های	مختلف	است	و	ما	در	گذشته	هم	
شاهد	این	تبادل	بوده	ایم،	ولی	برای	این	موضوع	حتما	
باید	مصالح	نظام،	مردم	و	منافع	ملی	لحاظ	شود،	اگر	

مصالح	کشور	در	این	تبادل	زندانیان	مدنظر	قرار	گیرد	موافق	این	تبادل	هستیم	و	در	
این	راستا	شورای	امنیت	ملی	کشور	باید	تصمیم	گیری	کند.	شورای	عالی	امنیت	ملی	
در	این	زمینه	تمامی	شرایط	را	بررسی	و	منافع	و	مصالح	را	مشخص	می	کند	که	اگر	
این	تبادل	به	نفع	منافع	کشور	باشد	با	آن	موافقت	می	کند	و	اگر	نباشد	و	به	امنیت	
ملی	خدشه	بزند،	آن	را	رد	می	کند.یکی	از	مسائل	و	مشکلاتی	که	هم	اکنون	غربی	ها	
و	آمریکایی	ها	برای	ما	ایجاد	می	کنند،	سوء	استفاده	از	اتباع	کشورمان	به	بهانه	ارائه	
تابعیت	و	اقامت	به	آنان	است،	بدین	گونه	که	آنان	برخی	از	این	افراد	را	به	نوعی	در	
گروگان	خود	می	گیرند	که	اکثرا	به	صورت	ناخواسته	است	و	ایران	افراد	اطلاعات	را	به	
آمریکا	می	دهند.	طبعا	اگر	این	افراد	در	ایران	دستگیر	شوند	که	آمریکایی	ها	در	بوق	
و	کرنا	می	کنند	و	فشار	مضاعف	به	ایران	وارد	می	کنند	که	این	افراد	تبعه	ما	بودند	و	
باید	آزاد	شوند	و	از	سوی	دیگر	خانواده	های	آنان	را	در	ایران	تحریک	می	کنند	و	به	هر	
طریقی	از	این	افراد	و	خانواده	هایشان	سوءاستفاده	می	کنند.در	واقع	آمریکا	به	نوعی	
برای	دادن	تبعیت	آنان	را	برده	خود	کرده	و	طعمه	قرار	می	دهند.این	یک	برده	داری	
نوین	است،	آنان	که	به	دنبال	گرفتن	تابعیت	آمریکا	هستند	باید	بسیار	مراقب	باشند	
و	اجازه	سوءاستفاده	آمریکایی	ها	را	ندهند.تکلیف	زندان	های	آمریکا	نیز	کاملا	روشن	
است،	امروز	آمریکا	فقط	شعار	حقوق	بشری	می	دهد،	زندان	های	این	کشور	نشان	می	
دهد	که	تمام	این	ها	شعاری	بیش	نیست،	برای	مثال	ما	شاهد	بودیم	چه	رفتارهایی	با	
مرضیه	هاشمی	که	تبعه	آمریکاست	صورت	گرفت	و	بدون	اتهام	وی	را	زندانی	کردند.
این	فقط	در	رابطه	با	اتباع	ما	نیست	رفتار	آمریکایی	ها	با	بقیه	اتباع	نیز	این	گونه	است	

و	این	اتفاقات	در	دوران	ترامپ	بیش	از	گذشته	در	حال	رخ	دادن	است.
* عضو هیئت رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی 

بازار نفت بدون ایران، ثبات یا بی ثباتی 
علیرضا جباری *

در	خبرها	آمده	بود	که	دونالد	ترامپ	رئیس	جمهوری	آمریکا	قصد	دارد	12	
اردیبهشت	معافیت	در	نظر	گرفته	شده	برای	برخی	از	خریداران	نفت	ایران	را	لغو	کند.	
این	موضوع	بلافاصله	موجب	واکنش	های	گسترده	شد	به	طوری	که	پس	از	تایید	این	
خبر	از	سوی	مایک	پمپئو	وزیر	خارجه	کاخ	سفید	قیمت	نفت	به	بالاترین	رقم	خود	در	
سال	2019	رسید.	بدین	ترتیب	کاخ	سفید	به	طور	غیر	مستقیم	به	8	کشور	ترکیه،	
چین،	هند،	کره	جنوبی،	ژاپن،	تایوان،	یونان	و	ایتالیا	هشدار	داد	که	به	فکر	تمدید	خرید	

نفت	از	ایران	نباشند!
در	این	میان	اما	برخی	از	این	خریداران	از	جمله	ترکیه	اعلام	کرده	اند	که	برای	
تمدید	این	معافیت	تلاش	خواهند	کرد	و	حتی	راهکارهایی	را	نیز	مطرح	کرده	اند.
از	جمله	اینکه	گفته	شده	ترکیه	نیز	خواهان	اجرای	راهکاری	شبیه	اینستکس	برای	
ادامه	روابط	تجاری	با	ایران	است	که	باید	دید	برای	اجرای	آن	در	صورتی	که	مورد	
موافقت	قرار	بگیرد،	چه	سازوکاری	را	پیشنهاد	خواهد	داد.ابراهیم	کالین	سخنگوی	
ریاست	جمهوری	ترکیه	در	همین	راستا	با	بیان	این	که	اتحادیه	اروپا	برای	بی	اثر	کردن	
تحریم	های	آمریکا	علیه	ایران	یک	سازوکار	تجاری	)	اینستکس(	ایجاد	کرده،	گفت	
که	کشورش	در	حال	رایزنی	برای	پیوستن	به	این	سامانه	مالی	و	یا	ایجاد	یک	سامانه	
مشابه	مستقل	برای	بی	اثر	کردن	تحریم	های	آمریکا	است.اما	صرف	نظر	از	اینکه	کاخ	
سفید	آیا	موضوع	تمدید	معافیت	برخی	خریداران	نفت	ایران	را	لغو	خواهد	کرد	یا	نه،	
چند	پرسش	اساسی	وجود	دارد	که	اگر	بتوان	برای	آنها	پاسخی	روشن	یافت	در	آن	
صورت	تا	حدودی	می	توان	نتیجه	معادله	»	بازار	نفت	و	ثبات	و	قیمت	آن	را	پس	12از	
اردیبهشت	«	پیش	بینی	کرد.نخستین	سوال	این	است	که	در	صورت	عدم	توازن	در	
عرضه	و	تقاضا	در	بازار	نفت،	وضعیت	و	قیمت	این	کالای	راهبردی	و	تولید	و	عرضه	
آن	در	جهان	به	چه	صورت	خواهد	بود؟	سوال	دیگر	این	است	که،	آیا	تولید	کنندگان	
دیگر	از	جمله	عربستان،	روسیه	و	حتی	خود	آمریکا	برای	متعادل	نگه	داشتن	قیمت	
تا	چه	زمان	خواهند	توانست	کمبود	عرضه	نفت	ایران	را	جبران	کنند؟	و	پرسش	آخر	
اینکه	اساساً	آیا	عرضه	نفت	ایران	به	صفر	خواهد	رسید؟	در	آن	صورت	چه	اتفاقی	
روی	خواهد	داد	و	چه	خواهد	شد؟پیش	از	پاسخ	دادن	به	این	سوالات	ابتدا	لازم	است	
کتاب	تاریخ	را	تورق	و	برخی	از	مقاطع	آن	را	با	دقت	بیشتر	بار	دیگر	مرور	کرد،	چرا	
که	شاید	اصلا	به	دلیل	روشن	بودن	مساله	نیازی	به	ارائه	پاسخ	برای	پرسش	های	بالا	
نیز	نباشد.اوایل	سال	1995	میلادی	برنامه	ای	از	سوی	سازمان	ملل	متحد	تحت	نام	
»	نفت	در	برابر	غذا	«	در	قالب	قطعنامه	ای	به	شماره	986	علیه	عراق	اعلام	شد	و	
پس	از	آن	شورای	امنیت	سازمان	ملل	متحد	نیز	در	چهاردهم	آوریل	1995	اقدامات	
خود	را	علیه	عراق	به	اجرا	گذاشت.از	جمله	این	اقدامات	علاوه	بر	رفتارهای	جنگی،	
محدود	کردن	صادرات	نفت	عراق	و	به	صفر	رساندن	آن	بود،	و	بدین	ترتیب	صادرات	
نفت	عراق	عملا	با	مشکل	رو	به	رو	شد.	اما	اتفاقاتی	پس	از	آن	رخ	داد	که	مرور	دوباره	
آن	خالی	از	لطف	نیست.	در	آن	دوران	کشتی	هایی	که	در	دریاها	و	اقیانوس	ها	تردد	
داشتند،	کشتی	ها	و	شناورهایی	را	می	دیدند	که	با	نشان	ها	و	پرچم	های	ناآشنا	در	
میان	آب	های	بین	المللی	اقدام	به	حمل	نفت	می	کردند.	این	شناور	های	بدون	نام	و	
نشان	به	طور	عموم	حامل	نفت	خام	بودند	که	گفته	می	شد	از	مقصد	عراق	بارگیری	
شده	بود.در	آن	زمان	برخی	کشورها	از	جمله	عربستان	اقدام	به	افزایش	تولید	نفت	خام	
کردند	و	تا	حدودی	نیز	توانستند	برای	مدتی	محدود	بازار	نفت	را	کنترل	کنند،	اما	به	
خصوص	کارشناسان	و	مهندسان	نفتی	خوب	می	دانند	که	برداشت	بیش	از	حد	از	چاه	
های	نفت	ممکن	است	موجب	فرونشست	ناگهانی	آن	چاه	ها	شود	و	خسارت	هایی	
را	ببار	آورد	که	هزینه	آن	علاوه	بر	قیمت	آن،	نیازمند	یک	زمان	طولانی	خواهد	بود،به	
همین	دلیل	بود	که	عربستان	نیز	برای	مدت	ها	نتوانست	تولید	خود	را	در	سطح	بالا	
نگه	دارد.از	سوی	دیگر	فعالان	بازار	نفت	نیز	به	خوبی	واقفند	در	صورت	مسدود	شدن	
مسیرهای	قانونی	صادرات	نفت	و	نیز	افزایش	بهای	این	ماده	خام	در	جهان،	بلافاصله	
بازار	سیاه	آن	در	اقصی	نقاط	جهان	تشکیل	شده	و	بسیاری	از	دلالان	نفتی	اقدام	به	
معامله	خارج	از	مسیر	نفت	در	جهان	خواهند	کرد.	از	همین	رو	در	همان	زمان	تا	مدتها	
بازار	نفت	دچار	تلاطم	و	نوسانات	زیاد	شد.کاخ	سفید	در	آن	زمان	تمام	تلاش	خود	را	
برای	ثبات	بازار	نفت	بکار	بست	و	گرچه	برخی	از	کشورها	از	جمله	عربستان	کنترل	بازار	
نفت	را	امری	ساده	عنوان	می	کردند	و	البته	گرچه	به	لطف	تبلیغات	گسترده	موضوع	
برقراری	ثبات	در	بازار	نفت	امری	به	ظاهر	ساده	به	نظر	می	رسید،	اما	به	طرز	شگفت	
انگیزی	تاثیر	مقابله	با	صادرات	نفت	عراق	آثار	و	تبعات	منفی	زیادی	بر	ثبات	بازار	نفت	
گذاشت	و	هرج	و	مرج	این	بازار	را	در	بر	گرفت.	خریداران	نفت	نیز	در	همان	سال	هایی	
که	عراق	درگیر	قانون	نفت	در	برابر	غذا	بود،	بشدت	به	دردسر	افتادند	و	سال	ها	طول	
کشید	تا	آثار	و	تبعات	آن	جمع	شد.در	نهایت	این	سوال	حتی	در	مورد	عراق	نیز	آن	
زمان	بسیار	مطرح	شد	که،	آیا	نفت	عراق	به	صفر	رسید؟	پاسخ	البته	کاملا	منفی	است.	
به	رغم	حمله	مستقیم	آمریکا	به	این	کشور	و	بمباران	های	مداوم	و	پی	در	پی	یانکی	
ها	و	متحدانش،	صادرات	نفت	عراق	هرگز	به	صفر	نرسید.شرایط	کنونی	در	بازار	نفت	
را	با	اندکی	اغماض	می	توان	به	برخی	دوران	در	گذشته	تشبیه	کرد.در	حال	حاضر	
جریان	صادارت	نفت	در	جهان	همچنان	ادامه	دارد	و	ایران	نیز	به	عنوان	یکی	از	این	
صادرکنندگان	تلاش	خود	را	در	این	زمینه	به	کار	می	بندد	که	مشکلی	برای	خریداران	
پیش	نیاید.	هر	چند	کاخ	سفید	تلاش	خود	را	برای	به	صفر	رساندن	!	صادرات	نفت	
ایران	بکار	ببندد.البته	عمده	تلاش	جمهوری	اسلامی	ایران	در	آینده	ای	نزدیک	این	
خواهد	بود	که	صادارت	»	نفت«	خویش	را	با	میل	و	رغبت	به	صفر	برساند،	البته	نه	
برای	اینکه	کاخ	سفید	و	شخص	ترامپ	ذوق	زده	شوند،	بلکه	با	این	هدف	که	در	داخل	
شرایطی	را	فراهم	سازد	تا	نفت	به	محصولات	نهایی	تبدیل	و	سپس	با	ارزش	افزوده	
بسیار	بالا	به	سایر	کشورها	صادر	شود	و	به	نظر	می	رسد	تا	رسیدن	به	آن	هدف،	زمان	

زیادی	باقی	نمانده	است.
*کارشناس امور بین الملل

نایب رییس فراکسیون امید:

در مقابل تحریم نفتی آمریکا 
ابتکارعمل داشته باشیم

نایب	رییس	فراکسیون	امید	مجلس	شورای	اسلامی	با	اشاره	به	اقدام	آمریکا	در	
عدم	تمدید	معافیت	های	نفتی	ایران	گفت	که	باید	در	قبال	این	اقدام،	ابتکار	عمل	را	به	

دست	بگیریم	و	برای	یک	اقتصاد	پویای	غیر	نفتی	برنامه	ریزی	کنیم.
با	ایسنا	اظهار	کرد:	متأسفانه	ما	گاهی	 عبدالکریم	حسین	زاده	در	گفت	وگو	
دچار	شعار	زدگی	و	تحریم	هراسی	می	شویم.	در	حالی	که	بین	این	برزخ	نمی	توانیم	
تصمیمات	علمی	و	منطقی	که	منطبق	با	شرایط	اقتصادی	و	اجتماعی	ماست	اتخاذ	
کنیم.	ما	باید	حتماً	از	برزخ	نامیمون	دوگانه	های	شعارزدگی	و	تحریم	هراسی	بیرون	
بیاییم	و	به	تصمیم	سازی	های	عقلانی،	سناریو	پردازانه	و	هدفمند	برسیم.وی	با	بیان	
اینکه	»برچیدن	وابستگی	به	اقتصاد	نفتی	باید	از	جایی	آغاز	شود«،	افزود:	الان	ما	بحث	
اقتصاد	مقاومتی،	رفع	موانع	تولید	و	رونق	تولید	را	داریم.	این	اقتصاد	مقاومتی	به	این	
معناست	که	وقتی	گلوگاه	نفتی	بسته	شد	بتوانیم	درآمدهای	جایگزین	داشته	باشیم.

دبیر کل خانه کارگر: 

امسال اتفاقات خوبی برای 
سفره قشر کارگر رقم می خورد 

نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	شورای	اسلامی	اظهار	داشت:	با	تلاش	هایی	صورت	
گرفته	امید	می	رود	که	امسال،	اتفاقات	خوبی	برای	سفره	قشر	عظیم	کارگران	رخ	دهد	و	با	

تلاش	و	همت	مسئولان،	امنیت	سفره	آنان	بیش	از	گذشته	تأمین	شود.	
علیرضا	محجوب	روز	یکشنبه	در	همایش	تجلیل	از	کارگران	قرچک	با	بیان	این	که	
مسأله	حقوق	و	معیشت	کارگران	یکی	از	دغدغه	های	رهبر	معظم	انقلاب	است	گفت	:	
یکی	از	مهمترین	نگرانی	های	جامعه	کارگری	افزایش	قیمت	کالاهاست	چرا	که	با	حقوق	
های	فعلی،	کارگران	از	پس	حداقل	هزینه	های	زندگی	نیز	بر	نمی	آیند.دبیر	کل	خانه	
کارگر	با	اشاره	به	افزایش	قیمت	کالاها	گفت:	تورم	در	تامین	مواد	غذایی	برای	کارگران	
مشکلات	زیادی	به	همراه	آورده	است	و	پدر	خانواده	با	حقوق	های	فعلی	از	پس	حداقل	
هزینه	ها	نیز	بر	نمی	آید.محجوب	با	اشاره	به	اقدامات	فراکسیون	کارگری	مجلس	شورای	
اسلامی	اظهار	داشت:	نمایندگان	مجلس	شورای	اسلامی	با	دعوت	از	اعضای	شورای	عالی	
کار	تلاش	دارند	تا	تصمیمات	اجرایی	برای	موضوع	معیشت	کارگران	اتخاذ	کنند.وی	تأکید	
کرد:	مهمترین	خواسته	کارگران،	حفظ	احترام	آنان	است	که	این	مهم	با	توجه	به	سفره	و	

معیشت	آنان	محقق	می	شود.
محجوب	اظهار	داشت:	به	منظور	کمک	به	قشر	ضعیف	جامعه	و	کارگران	لازم	است	
تا	40	قلم	از	کالاهای	اساسی	از	ارز	دولتی	استفاده	کنند	که	این	موضوع	در	مجلس	
شورای	اسلامی	نیز	پیگیری	می	شود.وی	همچنین	با	بیان	اینکه	امنیت	شغلی	کارگران	
امر	مهمی	است	که	بارها	در	مجلس	شورای	اسلامی	مطرح	و	طرح	های	بسیاری	نیز	ارائه	
شده	ولی	خروجی	مناسبی	از	این	طرح	ها	در	جامعه	کارگری	مشاهده	نشده	است	افزود:	
فراکسیون	کارگری	مجلس	شورای	اسلامی	وظیفه	دارد	تا	موضوعات	مربوط	به	امنیت	
شغلی	کارگران	را	تا	حصول	نتیجه	مناسب	برای	جامعه	کارگری	پیگیری	کند.محجوب	
با	اشاره	به	واگذاری	واحدهای	تولیدی	به	بخش	خصوصی	اظهار	داشت:	مجلس	شورای	
اسلامی	با	پیگیری	مطالبات	جامعه،	در	خصوص	واگذاری	های	تحقیق	و	تفحص	خود	را	
انجام	می	دهد	ولی	مهم	این	است	که	بخش	خصوصی	در	مبارزه	با	فساد	می	باید	جلوتر	

از	مجلس	حرکت	کند.

رئیس ستاد انتخابات کشور :

سیاست های کلی انتخابات
 سند بالادستی انتخابات آینده است

رئیس	ستاد	انتخابات	کشور	با	تأکید	بر	ضرورت	تشکیل	مجلسی	در	تراز	نظام	جمهوری	
اسلامی	به	عنوان	هدف	گذاری	کلان	انتخابات	آینده	مجلس	گفت:	سیاست	های	کلان	

انتخابات،	سند	بالادستی	انتخابات	آینده	است.
جمال	عرف	در	پنجمین	جلسه	اتاق	فکر	حوزه	معاونت	سیاسی	وزارت	کشور	با	اشاره	
به	تبیین	دقیق	سیاست	های	کلان	انتخابات	از	سوی	مقام	معظم	رهبری،	اظهار	کرد:	این	
سیاست	ها	را	سند	بالادستی	انتخابات	آینده	است.	ضرورت	دارد	که	نهایت	تلاش	برای	
تحقق	و	تثبیت	»برنامه	محوری«	در	انتخابات	از	سوی	همه	ارکان	انتخابات	مورد	توجه	
قرار	گیرد.عرف	در	ادامه	با	تأکید	بر	ضرورت	تشکیل	مجلسی	در	تراز	نظام	جمهوری	
اسلامی	به	عنوان	هدف	گذاری	کلان	انتخابات	آینده	مجلس،	جلسات	اتاق	فکر	را	به	
عنوان	محملی	برای	جستجوی	راهکارها	و	پیشنهاد	راهبردهایی	جهت	تحقق	ارکان	اصلی	
انتخابات	یعنی	مشارکت	بالا،	امنیت	بالا،	رقابت	بالا	و	سلامت	بالا	توصیف	کرد.براساس	این	
گزارش	پنجمین	جلسه	اتاق	فکر	حوزه	معاونت	سیاسی	وزارت	کشور	به	ریاست	جمال	
عرف	معاون	سیاسی	وزیر	کشور	و	رئیس	ستاد	انتخابات	کشور	و	با	حضور	محمود	یزدان	
فام	مشاور	علمی	معاونت،	قدیر	نصری	دانشیار	علوم	سیاسی	دانشگاه	خوارزمی،	سید	جلال	
دهقانی	فیروزآبادی	استاد	روابط	بین	الملل	دانشگاه	علامه	طباطبایی،	علی	اصغر	افتخاری	
دانشیار	دانشگاه	امام	صادق	و	رئیس	سابق	مرکز	مطالعات	راهبردی	و	آموزش	وزارت	کشور،	
دکتر	ملکی	مشاور	وزیر	کشور،	سرمست	استاندار	قم	و	سیداسماعیل	موسوی	مدیرکل	
دفتر	انتخابات	وزارت	کشور	و	دبیر	ستاد	انتخابات	کشور	در	محل	وزارت	کشور	برگزار	شد.	
اعضای	اتاق	فکر،	به	تبیین	مباحث	و	نقطه	نظرات	خود	در	خصوص	مباحثی	همچون	
کارکردها	و	تأثیرات	کلان	انتخابات،	چالش	های	نوپدید	و	شگفتی	سازهای	انتخابات،	رابطه	
انتخابات	و	انسجام	ملی،	ضرورت	مستندسازی	فرایندهای	انتخابات،	عقلانیت	انتخاباتی،	

انتخابات	و	مسؤولیت	پذیری	انتخاباتی	پرداختند.

سخنگوی وزارت کشور:

استانداران وضعیت دو شغله ها را مشخص کنند
سخنگوی	وزارت	کشور	با	بیان	این	که	استانداران	ظرف	یک	ماه	آینده	وضعیت	
دو	شغله	ها	را	تعیین	تکلیف	کنند،	گفت:	کارکنان	شاغل	در	پست	های	مدیریتی	و	
کارشناسی،	حق	عضویت	همزمان	در	هیأت	مدیره	شرکت	های	دولتی،	نهادهای	عمومی	

غیردولتی	و	سازمان	ها	را	ندارند.
سیدسلمان	سامانی	با	اشاره	به	بند	9	تبصره	2	قانون	بودجه	سال	جاری	اظهار	داشت:	
بر	اساس	این	حکم	قانونی	هیچ	یک	از	استانداران	و	معاونان	آنها	حق	ندارند	بطور	همزمان	
عضو	هیات	مدیره	شرکت	های	دولتی	و	نهادهای	عمومی	غیردولتی	و	سازمان	ها	اعم	
از	زیرمجموعه	خود	و	زیرمجموعه	سایر	دستگاه	ها	باشند.وی	در	ادامه	افزود:	همچنین	
طبق	این	تبصره	قانون	بودجه	سال	98	کل	کشور	عضویت	همزمان	مقامات	موضوع	ماده	
71	قانون	مدیریت	خدمات	کشوری	و	مدیران	و	معاونان	دستگاه	های	اجرایی	و	به	طور	
کلی	کارکنان	شاغل	در	کلیه	پستهای	مدیریتی	و	کارشناسی	در	مدیریت	عاملی	و	سایر	
مسئولیت	های	اجرایی	و	عضویت	هیات	مدیره	شرکت	های	دولتی	و	نهادهای	عمومی	غیر	
دولتی	و	سازمان	ها	ممنوع	شده	است.قائم	مقام	وزیر	کشور	در	امور	مجلس	و	هماهنگی	
استان	ها	تصریح	کرد:	طی	مکاتبه	ای	از	استانداران	خواسته	ایم	نسبت	به	اجرای	این	حکم	
قانونی	اهتمام	ویژه	داشته	و	نسبت	به	شناسایی	افرادی	که	دو	شغله	محسوب	می	شوند	
اقدام	کنند.سامانی	تاکید	کرد:	استانداران	مکلف	شدند	در	موعد	یک	ماهه	وضعیت	دوشغله	
ها	را	در	کلیه	دستگاه	های	اجرایی	استان	تعیین	تکلیف	کرده	و	گزارش	آن	را	به	مرکز	

بازرسی	وزارت	کشور	ارسال	کنند.

اشتری:

 آماده مقابله با تحریم های سخت تر هستیم
فرمانده	نیروی	انتظامی	تاکید	کرد	که	این	نیرو	آمادگی	مقابله	با	تحریم	های	سخت	تر	

از	سال	های	گذشته	را	نیز	دارد.
سردار	حسین	اشتری	در	استقبال	از	رئیس	ستاد	کل	نیروهای	مسلح	در	سومین	
همایش	فرماندهان،	رؤسا	و	مدیران	ناجا	اظهار	کرد:	نیروی	انتظامی	همواره	در	صف	اول	
تأمین	امنیت	و	وقایع	مختلف	بوده،	بطوریکه	در	حوادث	و	رویدادهای	مختلف	نظری	همین	
حادثه	سیل	جزو	اولین	نیروهایی	بود	که	به	محل	اعزام	شد	و	امدادرسانی	به	شهروندان	را	
آغاز	کرد.وی	با	بیان	اینکه	پلیس	همواره	در	آماده	باش	است،	گفت:	این	روزها	دشمنان	با	
تحریم	به	دنبال	ضربه	زدن	به	کشور	هستند	اما	این	را	بدانید	که	اگر	تحریم	ها،	آسیب	ها	
و	چالش	ها	سخت	تر	از	سال	های	گذشته	هم	باشد	باز	هم	همکاران	ما	آماده	هستند	و	با	

اشراف	اطلاعاتی	و	برنامه	ریزی	باز	هم	با	آن	مقابله	خواهند	کرد.
وی	خطاب	به	رئیس	ستاد	کل	نیروهای	مسلح	گفت:	کما	اینکه	در	سال	96	شاهد	
بودیم	که	ما	در	چه	بحران	هایی	توانستیم	مأموریت	خود	را	به	خوبی	انجام	دهیم.فرمانده	
ناجا	در	بخش	دیگری	از	سخنان	خود	با	تقدیر	از	حمایت	های	ستاد	کل	نیروهای	مسلح	
از	ناجا	گفت:	من	بارها	گفته	ام	که	ستاد	کل	همواره	نیروی	انتظامی	را	جزو	اولویت	های	
خود	قرار	داده	و	این	نشان	می	دهد	که	سرلشگر	باقری	چه	اشراف	بالایی	به	مسائل	نیروی	
انتظامی	و	حتی	مسائل	داخلی	این	نیرو	دارد،	بطوریکه	در	مسائل	اقتصادی	داخلی	ناجا	نیز	

حمایت	های	ایشان	راهگشا	بود.

سخنگوی شورای نگهبان: 

حرف حساب را گوش می کنیم
سخنگوی	شورای	نگهبان	گفت:	ما	آن	انتقادهایی	که	سازنده	و	درست	باشد	را	قبول	

داریم	و	اگر	منتقدان	حرف	حساب	بگویند	ما	گوش	می	دهیم.	
عباسعلی	کدخدایی	فیلم	گفت	وگویی	با	عنوان	شورای	نگهبان	برای	شنیدن	انتقادها	
گوش	شنوا	دارد	از	مصاحبه	خود	با	برخی	رسانه	در	صفحه	شخصی	اینستاگرامش	منتشر	

کرد.
وی	در	پاسخ	به	این	سوال	که	برخی	ها	به	نحوه	بررسی	صلاحیت	ها	از	سوی	شورای	
نگهبان	انتقاد	دارند،	اظهار	داشت:	خوب	است	برخی	از	این	کسانی	که	به	شورای	نگهبان	
اعتراض	دارند	مانند	کسانی	که	صلاحیتشان	تایید	نشده	را	در	»جلسات	شبیه	سازی	

شورای	نگهبان«	بیاوریم	تا	تمرین	کنند	و	به	جای	ما	ببینند	چه	مشکلاتی	وجود	دارد.
سخنگوی	شورای	نگهبان	در	پاسخ	به	این	سوال	که	آیا	شما	انتقادات	منتقدان	را	قبول	

ندارید،	اظهار	داشت:	ما	آن	انتقادهایی	که	درست	و	سازنده	باشد	را	قبول	داریم.
کدخدایی	در	پاسخ	به	سوالی	درباره	اینکه	برخی	چهره	ها	سیاسی	و	منتقدان	درباره	
نحوه	نظارت	استصوابی	شورای	نگهبان	موضوعاتی	را	مطرح	می	کنند،	بیان	کرد:	ما	اگر	

حرف	حسابی	باشد	گوش	می	کنیم	ولی	حرف	ناحساب	را	گوش	نمی	دهیم.
وی	در	پاسخ	به	این	سوال	که	آیا	با	منتقدین	صحبت	هایی	داشته	اید،	تصریح	کرد:	بله،	
با	بسیاری	از	آنها	نشست	هایی	برگزار	کردیم	،	ولی	آنهایی	که	حرف	حساب	بزنند	حرفشان	

را	گوش	می	کنیم.

سفیر	ایران	در	فرانسه	خاطرنشان	کرد:	برجام	نتیجه	یک	
دیپلماسی	موفق،	کارآمد	و	اثرگذار	در	یک	امر	پیچیده	و	
سخت	بود	که	اهمیت	آن	برای	سازمان	ملل	متحد،	اتحادیه	
اروپایی	و	شورای	امنیت	به	عنوان	یک	دستاورد	تاریخی	

مشخص	است.
بهرام	قاسمی	سفیر	ایران	در	فرانسه		در	جمع	دانشجویان	
رشته	کارشناسی	ارشد	موسسه	مطالعات	سیاسی	پاریس	
و	در	پاسخ	به	پرسش	آنها	اظهار	کرد:	برجام	یک	دستاورد	
تاریخی	و	بسیار	موثر	بود	که	با	تلاش	و	مذاکرات	طولانی	
اعضای	شورای	امنیت	و	آلمان	با	ایران	به	نتیجه	رسید	و	
بار	دیگر	نشان	داد	که	دیپلماسی،	هنر	فائق	آمدن	بر	برخی	

مشکلات	به	منظور	ممانعت	از	وقوع	جنگ	و	تنش	است.
وی	ادامه	داد:	حاصل	نتیجه	دو	سال	مذاکرات	فشرده،	
نه	تنها	موفقیت	برای	ایران	بلکه	یک	پیروزی	برای	سیاست	

جهان	در	عرصه	چند	جانبه	گرایی	بود.
قاسمی	افزود:	متاسفانه	شاهد	هستیم	با	تغییر	دولت	و	
روی	کار	آمدن	هیئت	حاکمه	جدید	در	آمریکا،	این	کشور	
ضمن	تغییر	رویکرد	در	مواجهه	با	مسائل	جهانی	و	اتخاذ	
سیاست	یکجانبه	گرایی	نه	تنها	از	برجام	خارج	شد	بلکه	در	
یک	اقدام	بی	سابقه	سایر	کشورهای	جهان	را	نیز	تشویق	به	
نقض	تعهدات	بین	المللی	و	تهدید	به	اعمال	تحریم	یکجانبه	
در	صورت	اجرای	قطعنامه	های	شورای	امنیت	سازمان	ملل	

می	کند.
وی	ادامه	داد:	طی	یکسال	گذشته	ایران	تمام	تعهدات	
برجامی	خود	را	که	14	بار	به	تایید	آژانس	بین	المللی	انرژی	
اتمی	رسیده	است،	اجرا	نموده	و	به	توصیه	کشورهای	اروپایی	
همچنان	در	این	توافق	باقی	مانده	است.	البته	کشورهای	
اروپایی	متعهد	شده	اند	تا	در	این	جهت	مقدمات	لازم	از	

جمله	اجرای	مکانیسم	تبادلات	مالی)	اینستکس(	را	به	
منظور	منتفع	شدن	ایران	از	مزایای	اقتصادی	برجام	فراهم	
کنند	که	در	این	خصوص	اقداماتی	از	سوی	طرفین	در	حال	
پیگیری	و	اجرا	می	باشد.	اگرچه	انتظار	داریم	بایستی	این	

روند	باسرعت	بیشتری	صورت	گیرد.
وی	تاکید	کرد:	هنوز	طرف	های	اروپایی	نتوانسته	اند	
تعهدات	خود	را	نسبت	به	آنچه	در	برجام	پیش	بینی	
شده	بود،	انجام	دهند	لذا	اقدامات	و	گام	های	سریع	برخی	
کشورهای	اروپایی	محک	و	ملاک	بسیار	جدی	و	تعیین	
کننده	برای	سیاست	های	ایران	خواهد	بود	و	دقیقا	چگونگی	

این	رفتار	ها	در	حال	رصد	است.
سفیر	ایران	در	بخشهای	دیگری	از	سخنان	خود	در	
خصوص	اقدامات	ایران	در	حفظ	و	ثبات	منطقه،	مبارزه	با	

تروریسم	و	همکاری	با	سایر	کشورها	توضیح	داد.

بهرام قاسمی سفیر ایران در فرانسه  : 

اروپایی ها نتوانسته اند تعهدات برجامی خود را انجام دهند

رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	در	دیدار	
فرماندهان	و	مدیران	نیروی	انتظامی	تاکید	
کردند:	نیروی	انتظامی	باید	به	صورت	جدی	
با	قاچاق	مبارزه	و	با	عوامل	ناامن		کننده	

فضای	مجازی	مقابله	کند.	
به	گزارش	ایرنا	از	پایگاه	اطلاع	رسانی	
دفتر	مقام	معظم	رهبری،	حضرت	آیت	
الله	خامنه	ای	فرمانده	معظم	کل	قوا	ظهر	
روز	یکشنبه	در	دیدار	فرماندهان	و	مدیران	
نیروی	انتظامی،	با	تأکید	بر	لزوم	استمرار	
حرکت	این	نیرو	به	سمت	نیروی	انتظامیِ	
مطلوب	جمهوری	اسلامی،	نقش	آن	را	
در	تحقق	شعار	سال	یعنی	»رونق	تولید«	
و	همچنین	تأمین	امنیت	فضای	مجازی	
مهم	بر	شمردند	و	خاطرنشان	کردند:	نیروی	
انتظامی	باید	به	صورت	جدی	با	قاچاق	
مبارزه،	و	با	عوامل	ناامن	کننده	فضای	مجازی	

مقابله	کند.
حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	در	این	دیدار،	
»اقتدار«	و	»مهربانی«	نیروی	انتظامی	را	
با	 و	 خواندند	 یکدیگر	 مکمل	 عنصر	 دو	
اشاره	به	کار	و	تلاش	شبانه	روزی	کارکنان	
زحمتکش	این	نیرو	در	ایام	عید	و	تعطیل،	
افزودند:	در	قضیه	سیل	اخیر	نیروی	انتظامی	
با	خدمتگزاری	به	مردم	آسیب	دیده	و	تأمین	

امنیت	مناطق	سیل	زده	خوش	درخشید.
ایشان	پیشرفتهای	نیروی	انتظامی	در	
سالهای	اخیر	را	حقیقتی	با	ارزش	دانستند	
و	افزودند:	البته	این	به	معنای	آن	نیست	

که	نیروی	انتظامی	در	سطح	مطلوب	نظام	
اسلامی	قرار	دارد،	بلکه	باید	با	تلاش	و	کار	
مداوم	به	آن	سطح	رسید	و	هر	عاملی	را	که	
فضیلت	ها	و	افتخارهای	نیروی	انتظامی	را	در	
ذهن	مردم	زیر	سؤال	می	برد،	ولو	یک	مأمور	

ناباب	در	یک	کلانتری	باشد،	اصلاح	کرد.
رهبر	انقلاب	اسلامی،	تأمین	امنیت	را	
لازمه	تحرک	و	رونق	اقتصادی	خواندند	و	
خاطرنشان	کردند:	یکی	از	موانع	تحقق	
رونق	تولید،	»قاچاق«	است	که	امروز	به	
صورت	دوطرفه	درآمده	است	و	علاوه	بر	
نیاز	 اجناس	مورد	 برخی	 قاچاق،	 واردات	
مردم	و	بخش	کشاورزی	نیز	از	کشور	خارج	

می	شود.
تأکید	 خامنه	ای	 الله	 آیت	 حضرت	
کردند:	پشت	پرده	برخی	از	این	موارد	صرفاً	

سودطلبی	نیست،	بلکه	فکر،	نقشه	و	مقاصد	
سویی	در	این	قضایا	وجود	دارد	که	نیروی	
انتظامی	باید	با	مراقبت	کامل،	با	آنها	برخورد	

کند.
»تأمین	امنیت	فضای	مجازی«	نکته	
دیگری	بود	که	رهبر	انقلاب	اسلامی	به	آن	
اشاره	کردند	و	گفتند:	فضای	مجازی	امروز	
در	زندگی	مردم	گسترش	زیادی	پیدا	کرده	
است	و	در	عین	منافع	و	امکانات،	خطرات	

بزرگی	نیز	دارد.
را	 ناامن	شدن	فضای	مجازی	 ایشان	
موجب	ضرر	و	زیان	به	مردم	دانستند	و	بر	
وظیفه	نیروی	انتظامی	در	تأمین	امنیت	

فضای	مجازی	تأکید	کردند.
حضرت	آیت	الله	خامنه	ای،	»جلوگیری	
از	خرید	و	فروش	سلاح«	را	یکی	دیگر	از	

وظایف	مهم	نیروی	انتظامی	برشمردند	و	
افزودند:	در	برخی	کشورها	مانند	آمریکا،	
خرید	و	فروش	سلاح	به	علت	منافع	مافیای	
کمپانی	های	اسلحه	سازی	آزاد	است	و	برای	
مردم	آن	مشکل	ساز	است،	اما	در	کشور	ما	
که	چنین	مشکلی	وجود	ندارد	و	خرید	و	
فروش	سلاح	ممنوع	است،	باید	جلوی	آن	

گرفته	شود.
بر	 تأکید	 با	 اسلامی	 انقلاب	 رهبر	
در	 سلاح	 فروش	 و	 خرید	 از	 جلوگیری	
فضای	مجازی،	گفتند:	قاتل	دیروز	روحانیِ	
همدانی	در	صفحه	اینستاگرام	با	چهار	نوع	
اسلحه	تصاویری	از	خود	منتشر	کرده	است	
که	مقابله	با	اینگونه	موارد	وظیفه	نیروی	

انتظامی	است.
پیش	از	سخنان	رهبر	انقلاب	اسلامی،	
نیروی	 فرمانده	 اشتری	 سرتیپ	 سردار	
انتظامی،	حضور	فعالانه	و	برقراری	امنیت	در	
موقعیت	های	مختلف	همچون	راهپیمایی	
اربعین،	شناسایی	و	برخورد	با	مفسدین	
اقتصادی،	اجرای	طرح	نوروزی	و	کاهش	
سوانح	و	تلفات	رانندگی،	بسیج	امکانات	و	
نیروها	برای	کمک	به	سیل	زدگان	و	تأمین	
امنیت	آن	مناطق	را	جزو	خدمات	نیروی	
انتظامی	خواند	و	افزود:	در	گام	دوم	انقلاب	با	
عزم	و	اراده	راسخ،	سلامت	اداری،	قاطعیت	
و	خدمت	بدون	منت	به	مردم،	به	دنبال	
دستیابی	به	پلیسِ	تراز	انقلاب	و	تمدن	

اسلامی	خواهیم	بود.

رهبر معظم انقلاب در دیدار فرماندهان و مدیران نیروی انتظامی: 

با قاچاق و عوامل ناامن  کننده فضای مجازی برخورد جدی کنید 
اخبــار یادداشت )۱(

یادداشت)2(

خبــر

وزیر	امور	خارجه	کشورمان	در	گفت	وگو	با	شبکه	آمریکایی	سی	بی	اس	مواضع	ایران	را	
درباره	مبادله	زندانیان	آمریکایی	و	ایرانی	تشریح	کرد.

به	گزارش	ایسنا،	شبکه	سی	بی	اس	ویدئوی	بخش	کوتاهی	از	گفت	وگوی	خبرنگار	این	
شبکه	با	محمدجواد	ظریف،	وزیر	امور	خارجه	کشورمان	که	نسخه	کامل	آن	یک	شنبه	
پخش	خواهد	شد،	را	منتشر	کرد	که	در	آن	ظریف	در	پاسخ	به	خبرنگار	این	شبکه	که	
پرسیده	بود	چرا	برای	نشان	دادن	جدیت	حداقل	پنج	تن	از	افرادی	را	که	در	ایران	زندانی	
هستند	آزاد	نمی	کنید،	گفت:	این	ما	نیستیم	که	باید	از	خود	جدیت	نشان	دهیم؛	ما	این	
کار	را	با	پایبندی	به	توافق	هسته	ای	انجام	داده	ایم.	این	آمریکا	است	که	باید	از	خود	جدیت	

نشان	دهد.
ظریف	همچنین	در	ادامه	برای	تشریح	اختیارات	خود	درباره	آزادی	یک	زندانی	
ایرانی-آمریکایی	به	نام	باقر	نمازی	که	از	آن	نام	برده	شد	و	ادعا	شد	که	به	امکانات	درمانی	
دسترسی	ندارد	گفت:	من	مسئول	سیاست	خارجی	هستم	و	نمی	توانم	در	تصمیمات	
دادگاهی	دخالت	کنم	و	تنها	در	صورتی	امکان	مداخله	برایم	وجود	دارد	که	پیشنهاد	مبادله	
)مبادله	زندانیان(	در	کار	باشد.	من	به	عنوان	وزیر	امور	خارجه	نمی	توانم	در	دادگاه	ایران	
مداخله	کنم	و	تنها	به	صورت	یک	شخص	بر	اساس	امور	بشردوستانه	می	توانم	مشارکت	
داشته	باشم	و	این	کار	را	هم	می	کنم.	اما	به	عنوان	یک	وزیر	جایگاهی	در	یک	دادگاه	ایرانی	
ندارم	مگر	اینکه	در	حال	تبادل	ایرانیانی	باشم	که	از	نظر	ما	به	اشتباه	در	آمریکا	یا	جاهای	

دیگر	زندانی	هستند.

وزیر	امور	خارجه	کشورمان	در	پاسخ	به	این	سوال	که	با	چه	کسی	درباره	این	چیزها	
می	خواهید	مذاکره	کنید	گفت:	ما	با	هر	کسی	که	به	ایران	احترام	بگذارد	و	با	این	مسئله	
کنار	بیاید	مذاکره	می	کنیم.	ما	مشکلی	با	ابُرین	)مسئول	امور	گروگان	های	آمریکا(	نداریم	
اما	تا	زمانی	که	از	ما	نخواهند	کسی	را	به	عنوان	مذاکره	کننده	گروگان	های	خودمان	معرفی	
کنیم	تا	درباره	گروگان	های	ایرانی	در	زندان	های	آمریکا	مذاکره	کنند،	کاری	با	مذاکره	

کننده	آمریکایی	نداریم.
وی	افزود:	آمریکا	نمی	تواند	خود	را	در	موقعیت	اخلاقی	متفاوتی	قرار	دهد.	این	کشور	
ایرانیانی	را	)در	زندان(	در	آلمان	و	در	استرالیا	دارد	که	بیمار	بوده	و	هیچ	جرمی	مرتکب	

نشده	اند.
ظریف	سپس	در	پاسخ	به	اظهارات	خبرنگار	این	شبکه	که	با	نام	بردن	از	برخی	افراد	با	
ملیت	آمریکایی	که	در	ایران	زندانی	هستند	گفت	که	وکلا	بر	این	عقیده	اند	که	آن	ها	جرمی	
مرتکب	نشده	اند	تشریح	کرد:	اینها	مواردی	هستند	که	ما	باور	داریم	زندانیان	ما	به	دلایل	
ساختگی	در	زندان	هستند	و	آمریکا	نیز	بر	این	عقیده	است	که	زندانیان	این	کشور	در	ایران	
به	دلایل	ساختگی	در	زندان	هستند؛	پس	بیایید	درباره	این	بحث	نکنیم	چراکه	من	به	اندازه	
کافی	برای	جلوگیری	از	جنگ،	غلبه	بر	تلاش	آمریکا	برای	جلوگیری	از	مشارکت	ما	در	
آن	چه	به	طور	قانونی	از	آن	ایران	است	یعنی	روابط	اقتصادی	متعارف،	بار	مسئولت	بر	دوش	
دارم.	بنابراین	تبادل	افراد	بی	گناهی	)که	در	زندان	هستند(	را	به	عنوان	بخشی	از	وظایف	

وزیر	امور	خارجه	و	برای	بازگشت	افراد	به	خانه	انجام	می	دهم.

ظریف در گفت وگو با سی بی اس:

با هرکس که به ایران احترام گذارد مذاکره می کنیم

وزیر	ارتباطات	و	فناوری	اطلاعات	در	پاسخ	به	برخی	افراد	که	گفته	اند	نبودنِ	نظارت	
بر	فضای	مجازی	باعث	قتل	یک	انسان	بی	گناه	شده	است،	ضمن	ابراز	تاثر	از	این	جنایت	
غیرانسانی	در	اینستاگرام	خود	نوشت:	عوامل	ریشه	ای	باید	بررسی	شوند،	این	که	مثلا	
اسلحه	چگونه	به	این	راحتی	در	دسترس	این	فرد	بوده؟ظهرروز	شنبه		فردی	با	شلیک	
دو	گلوله	کلاشینکف،	حجت	الاسلام	»مصطفی	قاسمی«	46	ساله،	امام	جماعت	یکی	
از	مساجد	همدان	را	در	خیابان	شهدا	این	شهر	به	قتل	رساند.	ضارب	پس	از	متواری	
شدن	از	محل،	اقدام	به	اطلاع	رسانی	از	این	جنایت	و	انتشار	تصاویر	همراه	با	اسلحه	از	
طریق	شبکه	های	مجازی	کرد	و	همین	موضوع	دستمایه	ای	شد	برای	برخی	افراد	که	
»فضای	مجازی«	به	عنوان	علت	العلل	معضلات	اجتماعی	معرفی	شود.محمدجواد	آذری	
جهرمی	در	اینستاگرام	خود	و	در	واکنش	به	این	مسئله	و	نگاه	افرادی	که	اعتقاد	دارند	
به	دلیل	ضعف	نظارت	به	فضای	مجازی	چنین	اتفاقی	رخ	داده	است،	نوشت:	آزادی	و	
امنیت	هر	دو	از	حق	الناس	است.	یک	جنایت	وحشیانه	و	غیر	انسانی	رخ	داده	است،	هر	

انسانی	با	شنیدن	چنین	خبری،	متاثر	می	شود.وی	افزود:	در	سایر	کشورها	هم	هر	از	
چند	گاهی	اخباری	از	اینگونه	جنایات	منتشر	می	شود،	اما	عموما	بررسی	می	کنند	که	
عوامل	ریشه	ای	چه	بوده	است.	مثلا	اسلحه	چگونه	به	این	راحتی	در	دسترس	این	فرد	
بوده؟	انگیزه	اش	چه	بوده؟	و	سپس	در	آن	مواضع	اصلاحاتی	انجام	می	دهند.	نگاهی	اگر	
به	صفحه	این	جنایتکار	بیاندازید،	نژادپرستی	در	آن	موج	می	زند.	وزیر	ارتباطات	در	ادامه	
گفت:	ساده	انگارانه	است	همه	علل	ریشه	ای	را	رها	کنیم	و	صرفا	انتشار	خبر	جنایت	در	
شبکه	های	اجتماعی	را	معادل	همه	علل	بدانیم.جهرمی	تصریح	کرد:	همین	که	امروز،	
شما	مطالبه	می	کنید	و	من	مسئول	پاسخ	می	دهم	و	افکار	عمومی	قضاوت	می	کند،	از	
دستاوردهای	شبکه	های	اجتماعی	است،	اسمش	گزارش	به	مردم	است	نه	شوآف	و	
البته	مردم	فرق	این	دو	را	خوب	می	دانند.وی	در	پایان	گفت:	صد	البته	ما	باید	پلیس	را	
در	امر	امنیت	در	فضای	مجازی،	یاری	کنیم.	از	ابتدای	سال	تدوین	برنامه	تقویت	توان	

فنی	پلیس	را	آغاز	کرده	ایم.

رییس	مجلس	شورای	اسلامی	با	بیان	این	که	دخالت	
های	آمریکا	در	منطقه	زیاد	و	بی	محابا	شده	است،گفت:	
تحرکات	آمریکا	با	برخی	کشورهای	منطقه	در	زاد	و	ولد	

تروریسم	از	مسائل	امنیتی	کنونی	جهان	اسلام	است.
علی	لاریجانی«	صبح	روز	یکشنبه	در	همایش	بین	
المللی	جهان	اسلام	در	افق	1414	در	سالن	علامه	امینی	
دانشگاه	تهران،اظهار	داشت:	مساله	امنیت	پایه	توسعه	
را	 ناامنی	 کشورها	است،	وقتی	در	کشورهای	اسلامی	
گسترش	می	دهند	نمی	توان	به	توسعه	در	جهان	اسلام	
رسید.	وی	یادآورشد:	امنیت	در	جهان	اسلام	از	اهمیت	
فوق	العاده	ای	برخوردار	است	و	البته	مشکلات	بزرگی	
در	این	زمینه	وجود	دارد:	دخالت	های	آمریکا	در	مسایل	
منطقه	زیاد	و	بی	محابا	شده	است	و	علاوه	برآن	موضوع	
تحرکات	آمریکا	با	برخی	کشورهای	در	زاد	و	ولد	تروریسم	

از	مسائل	امنیتی	کنونی	در	جهان	اسلام	است.
*پیوند دانشگاه ها را خارج از مناقشات سیاسی 

گسترش دهیم 
رییس	قوه	مقننه	در	بخش	دیگری	از	سخنانش	گفت:	
ارتباطات	دانشگاهی	و	علمی	مسیر	خود	را	کاملا	مجزا	از	
مناقشات	طی	کند،	یعنی	ارتباطات	دانشگاهی	باید	جدای	
از	رشد	یافتگی	ملت	ها	خود	یک	بستر	دیپلماتیک	خوب	
باشد.	لاریجانی	افزود:	توصیه	من	این	است	که	پیوند	
ظرفیت	های	دانشگاه	ها	را	خارج	از	مناقشات	سیاسی	و	
امنیتی	عمیق	تر	و	ارتباطات	شان	را	وسیع	تر	کنیم	چرا	که	
هم	به	نفع	کشورهای	منطقه	است	و	هم	نگاه	دراز	مدت	
در	آن	نهفته	است.	رییس	مجلس	شورای	اسلامی	ادامه	
داد:	وقتی	کشورها،	دانش	پژوهان،	اساتید	و	دانشجویان	
در	کشورهای	مختلف	با	هم	مانوس	باشند	و	همدیگر	را	
بشناسند	اینها	روحیه	سیاسی	ملایم	تر	و	فهم	مشترک	
بیشتر	نسبت	به	هم	پیدا	می	کنند	و	این	کمک	می	کند	
که	در	دراز	مدت	بتوانیم	بر	مناشقات	سیاسی	و	امنیتی	
تاثیر	بگذاریم.	لاریجانی	تصریح	کرد:	نقش	روشنفکران	و	

صاحب	نظران	در	رشته	های	مختلف	برای	آینده	بسیار	
مهم	است.

کشورهای  به  زیادی  های  ضربه  تروریسم   *
منطقه وارد کرده است

وی	در	بخش	دیگری	از	سخنانش	به	حضور	تروریسم	
در	منطقه	اشاره	کرد	و	گفت:	تروریسم	مساله	بزرگی	
شده	است	یعنی	کاملا	برخی	کشورها	را	به	مسایل	ها	
داخلی	درگیر	کرده	است	و	هم	ضربه	های	زیاد	اقتصادی	
به	آنها	زده	است.	رییس	مجلس	شورای	اسلامی	اضافه	
کرد:	این	از	ناشی	گری	است	که	برخی	کشورها	دارند	که	
منازعات	منطقه	ای	را	دامن	می	زنند	و	برخی	ندانستند	که	
کشورهای	بزرگ	که	وارد	می	شوند،	مشکلات	ایجاد	می	
کنند.لاریجانی	اظهارداشت:	زمانی	که	صدام	می	خواست	
به	ایران	حمله	کند	و	می	خواست	از	ظرفیت	های	ضد	
انقلاب	و	گروه	های	سلطنت	طلب	و	گروه	هایی	که	با	
جمهوری	اسلامی	مخالف	بودند	استفاده	کنند،	جلسه	ای	
در	بغداد	گذاشتند	و	از	همه	گروه	ها	سران	دعوت	کردند	و	
گفتند	ما	ظرف	چند	روز	آینده	می	خواهیم	به	ایران	حمله	

کنیم	و	ظرف	دو	تا	سه	هفته	هم	تهران	را	می	گیریم.
وی	اضافه	کرد:	گروه	هایی	که	ضد	انقلاب	بودند	خیلی	
خوشحال	شدند	و	گفتند	که	ما	همه	به	شما	در	داخل	
کمک	می	کنیم	و	یک	هورایی	برای	آنها	کشیدند	و	خیلی	
منتفع	شدند	که	اینها	همه	همراه	هستند.	رییس	مجلس	
شورای	اسلامی	ادامه	داد:	یعنی	جنس	یک	رفتار	نااهلانه	
در	حوزه	مسایل	سیاسی	و	امنیتی	که	برخی	کشورها	با	
سهل	اندیشی	و	برخی	کشورهای	بزرگ	با	ندانستن	شرایط	
فرهنگی	وسیاسی	منطقه	با	زور	نظامی	می	خواستند	انجام	
دهند	نتیجه	اش	این	بود	که	عوامل	اصلی	آن	امروز	می	
گویند	ما	پشیمان	شدیم.لاریجانی	ادامه	داد:	آنها	پول	
مصرف	کردند	فقط	یک	کشور	40	میلیارد	دلار	برای	
مساله	ضد	امنیتی	در	منطقه	هزینه	کرد	که	به	ضرر	خود	
آنها	تمام	شد	چرا	که	همین	صدام	آمد	کویت	و	بعد	هم	

بخشی	از	سرزمین	عربستان	را	گرفت.	پس	تشخیص	آنها	
در	موضوع	اشتباه	بود.

* جمهوری اسلامی ایران هیچ گاه دنبال تلافی 
کردن نبود

رییس	قوه	مقننه	با	بیان	این	که	سیاست	جمهوری	
اسلامی	هیچ	این	نبود	که	به	کسی	تجاوز	کند،اظهارداشت:	
در	طول	تاریخ	40	سال	کدام	زمان	ایران	به	کشوری	تجاوز	
کرد؟	حتی	کشورهایی	که	با	او	دشمنی	کردند.	بعد	از	

جنگ	مگر	ما	تلافی	کردیم.
ایران	یک	 وی	خاطرنشان	کرد:	جمهوری	اسلامی	
استراتژی	روشنی	داشت	که	دنبال	تلافی	کردن	نبود	و	می	
خواست	اگر	آنها	فهمی	کردند	و	نامه	هایی	نوشتند	و	قبول	
کردند	که	اشتباه	کردند	گفتیم	از	این	مسیر	عبور	کنیم	و	

این	را	به	یک	پایه	همکاری	بیشتر	تبدیل	کنیم.
لاریجانی	اضافه	کرد:	امروز	ما	در	شرایطی	هستیم	که	
مشکلات	امنیتی	در	مناطق	اسلامی	در	اوج	خود	است	
و	مستمرا	هم	تکرار	می	شود.	در	عراق	ورود	کردند	و	
خسارات	وارد	کردند	و	محل	رشد	جریانات	تروریستی	

شد.بعد	به	حوزه	سوریه	حمله	کردند.
رییس	قوه	مقننه	ادامه	داد:	این	گروه	ها	به	وجود	
آمدندشان	ممکن	است	با	پول	و	طراحی	امنیتی	انجام	
شود،	اما	هدایت	آنها	دیگر	دست	آنها	نیست.همین	مشکل	
را	در	افغانستان	داشتند.	داعش	را	به	وجود	آوردند	بعد	
داعش	از	کنترل	آنها	خارج	شد	یعنی	این	طور	نبود	که	تا	
آخر	در	کنترل	آنها	باشد	که	گفتند	باید	داعش	را	سرکوب	

کنیم	در	حالی	که	خودتان	به	وجود	آوردید.
وی	خاطرنشان	کرد:	این	تکرار	نشان	می	دهد	که	هنوز	
آن	اهلیت	لازم	برای	فهم	جهان	اسلام	در	آنها	وجود	ندارد	
و	یا	درک	درستی	از	مسایل	ندارند.	خیلی	از	متفکران	
فلسطینی	و	شرق	شناسان	در	این	زمینه	آثار	خیلی	خوبی	
دارند	که	چرا	غرب	این	نزاع	را	با	کشورهای	اسلامی	راه	

انداخته	است.	

آذری جهرمی: 

رها کردن ریشه  جنایات و مقصرسازی فضای مجازی ساده انگارانه است

رییس مجلس شورای اسلامی :

دخالت های آمریکا در منطقه بی محابا شده است

محمد جواد جمالی *
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نوشیدنی هایی که به لاغری شما کمک می کند

لاغری به صرف نوشیدنی!

به راحتی امکان پذیر  افزایش وزن  ابتدای  از همان  مدیریت لاغری و کاهش وزن 
از  استفاده  وزن،  کاهش  و  لاغری  برای  روش ها  موثرترین  و  بهترین  از  یکی   . است 

نوشیدنی هاست.
به گزارش سلامت نیوز به نقل از روزنامه خراسان ،بیشتر مردم نمی دانند در طول روز چه 
میزان کالری از طریق نوشیدنی های پرکالری دریافت می کنند، در حالی که اگر بتوانید 
نوشیدنی های سالم را جایگزین نوشیدنی های ناسالم کنید، به میزان زیادی از کالری 
دریافتی روزانه خود می کاهید، برخی از سالم ترین نوشیدنی ها که باید بیشتر ازآن ها 

استفاده کنید، عبارت است از:
آب سبزیجات

آب سبزیجات به اندازه آب میوه ها مواد مغذی و املاح دارند؛ اما کالری آن ها حدود ۵۰ 
درصد کمتر است. آب سبزیجات معمولًا سرشار از فیبر است و باعث می شود به مدت 

طولانی تری احساس سیری کنید.
معجون میوه ها

میوه های دلخواه خود را انتخاب کنید، آب آن ها را بگیرید و با مقداری سرشیر و خامه 
ترکیب کنید. هیچ گاه از شکر اضافی برای شیرین تر شدن آن ها استفاده نکنید. عسل 
یا هر شیرین کننده دیگری را نیز به آن ها نیفزایید، چرا که به این ترتیب صد ها کالری به 

نوشیدنی تان اضافه می شود.
آب میوه

آب میوه ها سرشارازویتامین ها و مواد مغذی است اما دقت داشته باشید که هیچ گاه 
نباید شکرومواد شیرین کننده به آن ها بیفزایید.

قهوه تلخ
قهوه تلخ )بدون شیر( سرشارازآنتی اکسیدان است که به خلق و خوی بهتر شما، تمرکز 
بالاتر، کاهش خطر دیابت و سرطان کمک می کند. سعی کنید روزانه بیشتراز سه فنجان 

قهوه تلخ ننوشید.
چای سبز

چای سبز نیز همانند قهوه تلخ مزایای بسیاری دارد و حاوی آنتی اکسیدان هاست. 
چای سبز سوخت و ساز بدن را بهبود می بخشد و به روند سوختن چربی ها سرعت 
بیشتری می دهد. پژوهش ها نشان می دهند که با مصرف چای سبز، روند سوختن 

چربی ها افزایش می یابد.
شیر

کلسیم موجود درشیر کم چرب، به تجزیه سلول های چربی در بدن کمک می کند.
سرکه سیب

سرکه سیب از گذشته های بسیار دور تاکنون کاربرد های زیادی داشته و تقریباً همه به 
مزایای آن واقف اند. در دهه ۷۰ مردم از سرکه سیب برای کاهش وزن استفاده می کردند. 
هنوز هیچ مدرکی برای اثبات این واقعیت وجود ندارد. عده ای می گویند سرکه سیب 

سوخت و ساز بدن را افزایش می دهد و اگر مصرف شود، باعث لاغری می شود.
آب

نوشیدن آب کافی برای بدن منافع زیادی دارد. به شما احساس سیری می دهد، 
سوخت و ساز بدن تان را افزایش می دهد و هیچ نوع کالری ندارد.

نکته
ازهیچ قرص و دارویی برای درمان چاقی استفاده نکنید.بعضی افراد برای درمان چاقی 
به سراغ روش های نامناسب می روند که مهم ترین آن ها روش های دارویی است. عده ای 
از قرص های کاهش دهنده اشتها استفاده می کنند اما این قرص ها عوارض بسیاری 
از جمله ضعف و افسردگی به همراه دارند.برخی دیگر نیز از دارو های ملین استفاده 
می کنند. این دارو ها باعث کاهش وزن می شوند ولی از جذب مواد مغذی جلوگیری می 

کنند و بعد از مدتی بدن با کمبود بسیاری از ویتامین ها و املاح روبه رو می شود.
معرفی نوشیدنی گوجه فرنگی و لیمو

گوجه فرنگی را درون یک مخلوط کن بریزید و خوب مخلوط کنید.سپس یک لیوان 
آب، آب لیمو و کمی نمک اضافه کنید.

فواید
گوجه فرنگی ها با ویتامین ها، مواد معدنی و مواد مغذی که دارند، از دیابت، چاقی، 
فشار خون بالا و بیماری های قلبی عروقی پیشگیری می کنند.لیمو غنی از ویتامین 
C است، فعالیت آنتی اکسیدانی دارد، باعث تقویت ایمنی تنظیم سدیم و وزن مناسب 

بدن می شود.
ازهیچ قرص و دارویی برای درمان چاقی استفاده نکنید.بعضی افراد برای درمان چاقی 
به سراغ روش های نامناسب می روند که مهم ترین آن ها روش های دارویی است. عده ای 
از قرص های کاهش دهنده اشتها استفاده می کنند اما این قرص ها عوارض بسیاری از 

جمله ضعف و افسردگی به همراه دارند.

ارتباط چاقی و افسردگی در کودکان
بررسی ها نشان می دهد که چاقی و افسردگی دو فاکتور مرتبط به هم در کودکان 

هستند.
 مطالعه ای که اخیرا در انگلیس انجام شده حاکی از آن است که کودکان چاق و هفت 
ساله بیشتر احتمال دارد در سن ۱۱ سالگی به مشکلات روانی و عاطفی همچون 

اضطراب و بی حوصلگی دچار شوند.
متخصصان انگلیسی بر این باورند که چاقی و سلامت روان به یکدیگر مرتبط هستند 
و این ارتباط در سال های کودکی به تدریج افزایش پیدا می کند. همچنین دختران بیش 
از پسران احتمال دارد شاخص توده بدنی بالاتر داشته باشند و در نتیجه به مشکلات 

عاطفی و روانی دچار شوند.
اگرچه در این مطالعه علت ارتباط این دو فاکتور مورد بررسی قرار نگرفته اما فقر از جمله 

عواملی معرفی شده که هر دو مشکل را تشدید می کند.
محققان به مطالعه روی اطلاعات بیش از ۱۷ هزار کودک که در فاصله سال های ۲۰۰۰ 
تا ۲۰۰۲ در انگلیس متولد شده بودند، پرداخته و با استفاده از مدل های آماری ارتباط 

بین چاقی و مشکلات عاطفی و روانی را در این کودکان ارزیابی کردند.
به گزارش شبکه خبری بی بی سی، به گفته محققان این مشاهدات نشان می دهد که 
از سن هفت سالگی ارتباط بین چاقی و مشکلات عاطفی در کودکان بیشتر بوده  است.

مصرف ماهی  چرب خطر مرگ زودرس را 
افزایش می دهد

سوئد  در  پزشکی  علوم  متخصصان 
کرده اند  شناسایی  را  جدیدی  عوامل 
که ۵۰ درصد خطر مرگ زودرس را در 

انسان افزایش می دهند.
 این عوامل "بی فنیل پلی کلر شده" یا 
)PCB( هستند که در طول زندگی فرد 

در خون وی ذخیره می شوند.
متخصصان علوم پزشکی در دانشگاه "اوپسالا" پس از مطالعه روی افراد مسن طی ۱۰ 

سال از زندگی آن ها دریافتند که این عوامل با مواد غذایی به بدن انسان وارد می شوند.
همچنین رکوردار غلظت بی فنیل پلی کلر شده ماهی های چرب، ماهی قزل آلا و شاه 

ماهی هستند.
بر اساس این مطالعات مرگ و میر در افراد با سطوح بالای PCB در خون، ۵۰ درصد 

بیشتر از افرادی است که سطح ناچیزی از این مواد خطرناک در بدن آن ها وجود دارد.
به گزارش اسپوتنیک، بی فنیل پلی کلر شده یک ترکیب آلی کلر است که برای محیط 

زیست، سمی بوده و در رده آلاینده های آلی دیرپا جای دارد.

مصرف طولانی مدت آنتی بیوتیک و خطر 
حمله قلبی در زنان

بررسی ها نشان می دهد زنانی که برای مدت زمان دو ماه یا بیشتر داروهای آنتی  
بیوتیک مصرف می کنند بیشتر در معرض حمله قلبی و سکته مغزی هستند.

 گروهی از محققان آمریکایی در بررسی های خود مشاهده کردند مصرف داروهای 
آنتی بیوتیک برای مدت زمان بیش از دو ماه خطر حمله قلبی و سکته مغزی را در زنان 

حدود یک سوم افزایش می دهد.
به گفته محققان مصرف طولانی مدت آنتی بیوتیک ها موجب از بین رفتن باکتری های 
خوب موجود در روده ها شده که می تواند خطر بیماری های قلبی-عروقی را افزایش 
دهد. محققان همچنین در دوره هشت ساله انجام مطالعات خود مشاهده کردند این 

خطر در زنان بالای ۶۰ سال حدود ۳۲ درصد بیشتر است.
محققان آمریکایی اظهار داشتند: مصرف داروهای آنتی بیوتیک مهمترین فاکتور در 
تغییر توازن میکروارگانیسم های موجود در روده است که باکتری های مفید روده را از بین 

برده و شیوع ویروس ها و قارچ های عفونی را افزایش می دهد.
به گفته محققان زنان حاضر در این مطالعه به دلیل عفونت های ریوی، مجاری ادراری و 

مشکلات دندانی آنتی بیوتیک مصرف کرده اند.

تره فرنگی متعلق به دسته Allium می باشد و در گروه پیازکوهی، 
موسیر و پیاز جای دارد. این سبزی برخلاف پیازهای خویشاوند 
خود، به جای پیاز گل، ساقه دارد.  تره فرنگی ها به سادگی رشد 
می کنند و بسیار مقاوم هستند. این سبزی می تواند شرایط آب و 
هوایی خشن را تحمل کند و با این که بومی مدیترانه و خاورمیانه 
است، اما در حال حاضر در بسیاری از نقاط جهان به دلیل مزایای 
بسیاری که در غذا و تغذیه دارد، کشت می شود. تره فرنگی سخت 
و ترد است و تنها قسمت خوراکی این سبزی، ساقه آن است که 
درست بالای ریشه ها و پایه ساقه قرار دارد. تره فرنگی بیشتر در 
برنامه های آشپزی استفاده می شود و عطر و طعمی مانند پیاز 
دارد.  در این مطلب به ۱۳ خاصیت این سبزی بهاره می پردازیم، 

با ما همراه باشید...
1- باعث تقویت بینایی می شود

تره فرنگی غنی از ویتامین A )ویتامین ضروری برای عملکرد 
از  زیادی  مقدار  دارای  همچنین  و  است  چشم(  مناسب 
آنتی اکسیدان هایی است که با رادیکال های آزادی که وارد بدن 
شده و باعث آسیب رساندن به چشم ها می شوند، مبارزه می کند. 
اگر با رادیکال های آزاد مقابله نشود ممکن است دژنراسیون ماکولا 
 A و یا دیگر مسائل چشمی مرتبط با پیری به وجود بیاید. ویتامین
به چشم شما کمک می کند تا در نور کم هم به خوبی ببیند و در واقع 

به بینایی در شب کمک می کند.
2- به پیشگیری از آب مروارید کمک می کند

تره فرنگی منبع خوبی از زاگزانتین و لوتیئن است. این دو ترکیب 
می توانند تا حد زیادی برای چشمان شما مفید باشند. زاگزانتین و 
لوتیئن از بافت های حساس چشم در برابر نور مضر UV محافظت 
می کنند و مهم تر از همه، آن ها از چشم شما در برابر پیشرفت 
 ۱۲ آمریکا  اوپتومتری  انجمن  می کنند.  محافظت  آب مروارید 
میلی گرم از این دو ترکیب را برای دریافت چنین مزایایی توصیه 

کرده است.
3- پوست را پاک و سالم نگه می دارد

تعداد زیادی از مشکلات پوستی مانند لکه های تیره، چین و 
چروک ها و غیره در نتیجه ی آسیب اکسیداتیو ناشی از رادیکال های 
آزاد به وجود می آیند. آنتی اکسیدان های موجود در تره فرنگی 
می توانند با این رادیکال های آزاد مبارزه کرده و سرعت روند پیری 
که  ترکیبی  است؛  آلیسین  حاوی  تره فرنگی  دهند.  کاهش  را 
دارای خواص ضدباکتریایی، ضدویروسی و ضدقارچی است و از 
پوست شما در برابر میکروب ها و سایر مهاجمان خارجی محافظت 
تولید  می شود،  هضم  معده  در  آلیسین  هنگامی که  می کند. 
اسیدسولفنیک می کند که باعث خنثی شدن باکتری ها و بسیاری 
از میکروب های دیگری می شود که عفونتشان اجازه ی ورود به روده 

را دارند.
حفاظت  عروقی  قلبی  بیماری های  برابر  در  بدن  از   -4

می کند
تره فرنگی دارای مقادیر زیادی کومپفرل است؛ فلاونوئیدی که 
به محافظت از آسیب عروق خونی ناشی از مولکول های اکسیژن 
بیش از حد فعال، کمک می کند. این روش محافظت از رگ های 
خونی همچنین یک گاز طبیعی به نام نیتریک اکسید یا NO ایجاد 
می کند. نیتریک اکسید به آرامش و انبساط رگ های خونی کمک 
می کند. یکی دیگر از مزایای تره فرنگی، غلظت بالای فولات در آن 
است که به شکل فرم فعالش دیده می شود و در تمام قسمت های 
گیاه وجود دارد. فولات به بهبود سلامت قلب کمک می کند و 
سطح هموسیستئین را در حد تعادل مناسبی نگه می دارد. حتی 
مقادیر متوسط هموسیستئین می تواند به سیستم قلبی عروقی 
آسیب برساند. فولات، هموسیستئین را به آمینواسیدهای مفید 
تجزیه می کند. تره فرنگی همچنین حاوی مقدار زیادی پلی فنول 
است. پلیفنول ها آنتی اکسیدان هایی هستند که نقش مهمی در 
محافظت از عروق خونی و سلول های خونی از آسیب اکسیداتیو 
دارند. در نهایت این که تره فرنگی حاوی مقدار قابل توجهی از 
فیبرهای رژیمی است. فیبر غذایی برای بهبود سلامت قلب و 
از حملات قلبی، سکته مغزی و سایر  عروق مهم است و مانع 
اختلالات قلب و عروق می شود. فیبر به کاهش کلسترول بد کمک 

می کند و مانع تشکیل پلاک درون عروق خونی می شود.
5- می تواند فشارخون را کاهش دهد

پتاسیم به عنوان یک وازودیلاتور عمل می کند بدین ترتیب که 
فشار روی رگ های خونی را به حداقل رسانده و موجب روان تر 
فرنگی سرشار  تره  در طول رگ ها می شود.  شدن جریان خون 

تعادل  حفظ  به  همچنین  پتاسیم  است.  مغذی  ماده ی  این  از 
هومئوستاتیک سدیم کمک می کند و نقش مهمی در انقباض 

عضله قلب دارد.
6- از کم خونی پیشگیری می کند

کم خونی هنگامی اتفاق می افتد که بدن شما از نظر آهن کمبود 
داشته باشد. مصرف تره فرنگی به طور منظم یک روش مطمئن 
برای تهیه آهن مورد نیاز بدن برای مبارزه و پیشگیری از کم خونی 
 B است. تره فرنگی غنی از آهن و همچنین ویتامین های گروه
اصلاح  می باشند.  لازم  خونی  سلول های  سنتز  برای  که  است 
کم خونی می تواند با افزایش جریان خون، اکسیژن بیشتری را به 

سلول هایی که به آن نیاز دارد، برساند.
7- التهاب را بهبود می بخشد

تره فرنگی به دلیل مقدار بالای ویتامین های آنتی اکسیدانی که 
دارد، دارای خواص ضدالتهابی مؤثری است که التهاب پوست 
و استخوان را کاهش می دهد. تره فرنگی همچنین می تواند به 

کنترل شرایط روماتیسمی مانند آرتریت کمک کند.
8- سلامت استخوان ها را بهبود می بخشد

ویتامین K برای همه ی قسمت های بدن مفید است. دریافت 
ویتامین K کافی به صورت روزانه پروتئینی به نام استئوکالسین 
سلامت  ارتقاء  در  مهمی  نقش  استئوکالسین  می کند.  فعال  را 
استخوان ها و کاهش تحلیل استخوانی دارد. اطمینان از دریافت 
در  استخوانی  بافت  سلامت  روزانه  به صورت   K ویتامین  کافی 
این  از  فرنگی غنی  تره  و  کرد  را تضمین خواهد  بعد  سال های 

ویتامین است.
9- تره فرنگی دیوروتیک )ادرارآور( است

تره فرنگی یک دیورتیک یا مُدر طبیعی است؛ یعنی به شما کمک 

می کند تا مقدار دفع سدیم و آب از بدن خود را از طریق ادرار افزایش 
دهید. دیورتیک های طبیعی برای افرادی که دارای فشارخون بالا 
هستند مفید است و به حفظ عملکرد کلیه ها با کاهش تجمع سموم 
محلول در آب یا نمک کمک می کند. دیورتیک ها به کلیه های شما 
کمک می کنند تا سدیم بیشتری را به ادرار وارد کنند، سدیم آب را از 
خون گرفته و فشار روی دیواره های رگ را کاهش می دهد و به این 

ترتیب به کاهش فشارخون بالا کمک می کنند.
10- به کنترل دیابت نوع 2 کمک می کند

تره فرنگی یک ماده ی غذایی با شاخص گلیسمی پایین و کم 
کالری است. این سبزی باعث مهار فعالیت آمیلاز، که مجموعه ای 
از عملکردهای ضددیابتی را پشتیبانی می کند، می شود. آمیلاز 
موجب شکسته شدن کربوهیدرات های پیچیده به قندها و بالا و 
پایین رفتن ناگهانی قند خون می شود. مهار این آنزیم سبب کاهش 

سرعت ورود گلوکز به گردش خون می شود. 
تره فرنگی همچنین حاوی آلیسین است که به کاهش احتمال 
می کند.  کمک  دیابتی  نوروپاتی  و  متابولیک  سندرم  به  ابتلا 
فلاوونوئیدها و آنتی اکسیدان هایی که در تره فرنگی یافت می شوند 
تقویت  باعث  و  کرده  مقابله  آزاد  رادیکال های  آسیب های  با  نیز 

عملکرد قلبی افراد دیابتی می شود.
11- به پیشگیری از سرطان کمک می کند

ویتامین C به مقدار فراوان در تره فرنگی موجود است و همان طور 
که می دانید این ماده ی مغذی برای ارتقای سلامت عمومی بدن 
بسیار مفید است. ویتامین C یک آنتی اکسیدان ضدسرطان قوی 
است که با رادیکال های آزاد مبارزه کرده و آن ها را قبل از اینکه 
می کند؛  خنثی  بزنند  اکسیداتیوی  آسیب  سلول ها  به  بتوانند 
آسیب اکسیداتیو اغلب به عنوان یکی از علل اصلی سرطان مطرح 

می شود.
12-  به کاهش وزن کمک می کند

تره فرنگی به دلیل وجود فیبر رژیمی برای کاهش وزن مفید است. 
فیبر به شما احساس سیری می دهد و برای مدت زمان بیشتری 
معده تان را پر نگه می دارد. این سبزی پرخاصیت اشتهایتان را 
کنترل کرده و مانع احساس گرسنگی دائمی می شود؛ عاملی که 

می تواند حتی افرادی که رژیم دارند را با مشکل روبرو کند.
13- باعث بهبود هضم می شود

که  است  پرِبیوتیک  کربوهیدرات های  از  غنی  فرنگی  تره 
باکتری های خوب معده را تغذیه و به تولید آنزیم های گوارشی 
کمک می کنند. تره فرنگی همچنین حرکات مخصوص روده را 
بهبود بخشیده و به علت فیبر بالایی که دارد اجازه می دهد مواد 
غذایی به راحتی در طول دستگاه گوارش حرکت کنند. در واقع تره 

فرنگی به اجابت مزاج راحت تر کمک می کند.

فایده ی تره فرنگی برای بدن که خوب است بدانید

خواص تره فرنگی؛ از سلامت پوست و چشم تا بهبود گوارش

علمی و سلامت 

 

یک شرکت انگلیسی قصد دارد با ابداع حسگرهایی در مقیاس نانو، به پیشرفت 
تجهیزات الکترونیکی و اینترنت اشیا کمک کند.

به گزارش ایسنا و به نقل از اینجینیر، شاید یک فناوری جدید بتواند ابزار هوشمندی 
مانند تجهیزات الکترونیکی پوشیدنی و اینترنت اشیا را به حسگرهای بیشتر و باتری های 

بزرگ تر مجهز کند.
"سیستم های میکرو الکترومکانیکی")MEMS(، یکی از اجزای ضروری در بیشتر 
ابزار الکترونیکی به شمار می روند زیرا این سیستم ها می توانند قابلیت های حسی 
مورد نیاز فناوری هوشمند را فراهم کنند. در هر حال، از آنجا که طراحی حسگرهای 
مبتنی بر سیستم های میکرو الکترومکانیکی، منحصر به فرد است، هر یک از آنها باید 
فرآیند ساخت مخصوص به خود را طی کنند و این ویژگی، تولید انبوه حسگرها را دشوار 

می سازد.

فرآیند  از  تا  داده  ارائه  جدیدی  روش   ،)Nanusens("نانوسنس" انگلیسی  شرکت 
استاندارد تولید تراشه های الکترونیکی برای ساخت حسگرهای مبتنی بر سیستم های 
میکرو الکترومکانیکی استفاده کند. این فرآیند استاندارد، "نیم رسانای اکسید- فلز 
مکمل" یا "سی ماس" )CMOS( نام دارد و ترکیبی بنیادی در ساخت مدارهای مجتمع 
است. دکتر "جوزپ مونتانیا" )Josep Montanyà(، مدیرعامل نانوسنس گفت: در این 

روش، می توان ابزار را در هر کارخانه و به مقدار انبوه تولید کرد.
ساختارهای مکانیکی در فرآیند جدید سیستم های میکرو الکترومکانیکی، بخش های 

متحرک گوناگونی در مقیاس نانو از جمله فنرها یا حسگرها را شامل می شوند.
مونتانیا افزود: برای فراهم کردن امکان حرکت ابزار مبتنی بر سیستم های میکرو 
الکترومکانیکی، به فضای خالی نیاز داریم و در این روش، فضاهای خالی مورد نیاز برای 

حرکت ماده را تولید می کنیم.
حسگرهای  می دهد  امکان  نانوسنس  شرکت  به  سی ماس،  فرآیند  از  استفاده 
کوچک تری در مقیاس نانو بسازد؛ در حالی که حسگرهای مبتنی بر سیستم های 
میکرو الکترومکانیکی، معمولًا به اندازه یک میکرون و یا بزرگ تر هستند. ساختارهای 
مقیاس نانو را می توان روی تراشه هایی قرار داد که برای کنترل تجهیزات الکترونیکی به 
کار می روند. این فناوری، ابتدا در ایربادها به کار خواهد رفت تا بتواند فضای مورد نیاز را 
تأمین کند اما احتمالًا در تلفن های همراه هوشمند و ابزار پوشیدنی هم به کار می رود. 
پژوهشگران شرکت نانوسنس باور دارند که نهایتاً می توان از این حسگرها در اینترنت اشیا 

نیز استفاده کرد تا قابل توجه ترین تأثیر خود را نشان دهند.
مونتانیا ادامه داد: فناوری جدید ما می تواند امکان پیشرفت گسترده اینترنت اشیا را 
فراهم کند زیرا اینترنت اشیا باید طوری باشد که در همه جا به کار گرفته شود؛ در نتیجه 

به فناوری کوچک و کم هزینه ای نیاز دارد که امکان تولید انبوه آن وجود داشته باشد.

شرکت ویوو از عرضه گوشی جدید وای ۱۷ خود خبر 
داده که مجهز به باتری قدرتمند ۵۰۰۰ میلی آمپری بوده 
و دارای دوربین سلفی ۲۰ مگاپیکسلی است. به گزارش 
خبرگزاری مهر به نقل از آسین ایج، در پشت این گوشی از 
دوربین سه گانه دارای هوش مصنوعی استفاده شده است. 
دقت سه لنز این دوربین به ترتیب ۱۳، ۸ و ۲ مگاپیکسل 
بوده و دوربین های مذکور، امکان پوشش محیط اطراف 
با زاویه ۱۲۰ درجه را دارند. در گوشی یادشده از پردازنده 
 ۱۲ طراحی  با  تک  مدیا   Helio P۳۵ هسته ای  هشت 

نانومتری استفاده شده که سرعت آن به ۲.۳ گیگاهرتز 
می رسد. ۴ گیگابایت رم و ۱۲۸ گیگابایت حافظه داخلی از 
 Y۱۷ جمله دیگر ویژگی های گوشی مذکور است. گوشی
مجهز به سیستم عامل Funtouch OS ۹ است که بر مبنای 
ویژگی های سیستم عامل اندروید ۹ ساخته شده است. این 
گوشی دارای نمایشگر بزرگی با قطر ۱۶.۱۵ سانتیمتر است 
که ۸۹ درصد از قاب جلوی گوشی را می پوشاند. با قراردادن 
Y۱۷ در حالت بازی بر قدرت و توانایی آن افزوده می شود. 

قیمت این گوشی ۲۶۰ دلار است.

ارتش ربات ها جایگزین کارمندان
 انسان می شوند

وزارت دفاع آمریکا قصد دارد تا پایان سال جاری، مجموعه ای از ربات ها را در برخی 
بخش ها به جای انسان ها به کار بگیرد.

 وزارت دفاع آمریکا قصد دارد تا پایان سال ۲۰۱۹، مجموعه ای از ربات های مجازی 
را به کار گیرد که در شبکه عملکرد مستقل داشته باشند و جایگزین برخی از نیروهای 
انسانی شوند. این سازمان در حال حاضر نیز هر دو هفته، از یک اپلیکیشن خودکار جدید 

استفاده می کند.
"جان لاکوود")John Lockwood(، مدیر این برنامه گفت: این سازمان در نظر دارد 
که تا ماه سپتامبر، ۷۵ فرآیند خودکارسازی ربات ها را به کار بگیرد تا حتی کنترل منابع 
انسانی و مالی خود را به صورت رباتیک درآورد. فرآیندهای گوناگون کنونی، بسیار زمانبر 

هستند اما ما با این کار می توانیم سالانه صدها و یا هزاران ساعت زمان را ذخیره کنیم.
این طرح، با ایده ای آغاز شد که پژوهشگران طی آن، امکان خودکار شدن فرآیندها 
را بررسی و ارزش سرمایه گذاری بر آنها را مشخص کردند. تحلیل ها نشان می دهند که 
سرمایه گذاری در این زمینه، ارزش قابل توجهی دارد و پژوهشگران قصد دارند این پروژه 

را طی یک فرآیند چهار مرحله ای انجام دهند.
تخمین زده می شود که هر مرحله از پژوهش، حدود دو هفته زمان ببرد و اتمام آن، به 
هشت هفته زمان نیاز داشته باشد. این فرآیند برای طرح های پیچیده تر، به زمان بیشتری 

نیاز خواهد داشت اما لاکوود میانگین این بازه زمانی را کمتر از هشت هفته می داند.
وی افزود: ما پیش از این باید اپلیکیشن هایی را ارسال می کردیم که فرستادن آنها به 
زمان زیادی نیاز داشت. ما در حال حاضر ارسال اپلیکیشن ها را هر دو هفته یک بار انجام 
می دهیم تا روش متفاوت خود را اثبات کنیم. یکی از عواملی که سرعت فرآیندها را کاهش 
می دهد، امنیت است. ربات های مجازی کنونی در حال حاضر توسط انسان ها راه اندازی 
و متوقف می شوند اما پژوهشگران ما سعی دارند که این ربات ها را در یک پلتفرم امنیتی و 

به عنوان بخشی از کار روزمره خود به کار ببرند.
پژوهشگران قصد دارند ربات های مجازی را طوری به کار ببرند که عملکرد آنها مانند 

کارمندان معمولی باشد اما مجبور به رعایت ساعت های استاندارد کاری نباشند.

اسکوتر برقی گمشده ها را به منزل می رساند
دو شرکت چینی و انگلیسی با همکاری یکدیگر اسکوتر برقی هوشمندی را تولید کرده  

اند که پال نام دارد و می تواند افرادی که آدرس منزلشان را فراموش کرده اند را به سرعت 
به مقصد برساند. این اسکوتر با بررسی مسیرهای رفت و آمد روزمره مالک خود و همین 
طور از طریق اتصال به گوشی هوشمند یا ساعت هوشمند وی از طریق بلوتوث، اطلاعات 
لازم در مورد آدرس منزل هر کاربر را دریافت کرده و در حافظه خود ذخیره می کند. پال 
به یک سیستم کلود موسوم به نیو نیز متصل است و اگر فرد نام مقصدی را که قبلًا به آن 
رفت و آمد کرده، بیان کند، اسکوتر برقی وی را به طور خودکار به آن مقصد خواهد برد، 
حتی اگر وی مسیر حرکت به سمت آن مقصد را در ذهن نداشته باشد. البته برای این کار 
باید از یک هدفون بی سیم خاص که همراه با این اسکوتر عرضه می شود استفاده شود. 
اسکوتر یادشده مجهز به چهار موتور جداگانه برای هر یک از چهار چرخ خود است و از 
سیستم ویژه ای برای تقسیم فشار در میان چرخ ها و نیز تنظیم سرعت در زمان حرکت 
به سمت چپ و راست یا در سطوح شیب دار بهره می گیرد. همچنین از یک اپلیکیشن 
برای مدیریت بهینه آن استفاده می شود. بدنه این اسکوتر از فیبر کربنی با یک پوشش 
مستحکم از جنس گرافن ساخته شده و سبک و در عین حال مستحکم است. قیمت و 

زمان عرضه عمومی این محصول هنوز اعلام نشده است.

پیشرفت تجهیزات الکترونیکی و اینترنت اشیا با کمک نانوحسگرها

عرضه گوشی با باتری ۵۰۰۰ میلی آمپری و دوربین سلفی ۲۰ مگاپیکسلی

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

هیات   ۱۳۹۷/۱۲/۰۸ مورخ   ۱۳۹۷۶۰۳۳۱۰۱۱۰۰۲۹۷۱ شماره  رای  برابر 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای علی یساولی شراهی بشناسنامه شماره ۳۲۷ صادره از کرج فرزند اصغر در 
ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۲۲۹/۲۵ مترمربع 
مفروز از پلاک شماره ۲۴۲ فرعی از ۱۴۴ اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقایان 
حسن و داود سمیع پور شودکی و با مالکیت مالک اولیه آقای یوسف گل سرخی تایید 
مینماید . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز اگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . 
م/98/69185/ف
تاریخ انتشار نوبت اول : 1398/01/24 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1398/02/09 
محمدرضا صالحیان بهروز – کفیل اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 

----------------------------
آگهی تاسیس 

تاسیس شرکت با مسئولیت محدود نیکا ارگانیک امید درتاریخ ۱۳۹۷/۱۲/۰۶ 
ذیل  امضا  و  ثبت   ۱۴۰۰۸۱۷۴۳۵۳ ملی  شناسه  به   ۱۶۲۶۲ ثبت  شماره  به 

آگهی  عموم  اطلاع  جهت  زیر  شرح  به  آن  خلاصه  که  گردیده  دفاترتکمیل 
میگردد. موضوع فعالیت :تولید، فرآوری، بسته بندی و توزیع انواع مواد غذایی 

مجاز_خرید و فروش و صادرات و واردات کلیه کالاهای مجاز بازرگانی _ اخذ و اعطای 
نمایندگی داخلی و خارجی_ شرکت درمناقصات و مزایدات دولتی و خصوصی_ 
شرکت در نمایشگاههای داخلی وخارجی_ اخذ وام و تسهیلات از کلیه بانکها و 
موسسسات دولتی و خصوصی_ عقد قرارداد با اشخاص حقیقی و حقوقی در زمینه 
موضوع فعالیت شرکت درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط 
مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان 
قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، شهرک زین الدین ، خیابان امام رضا ، کوچه حضرت 
معصومه۳ ]امام رضا ۴[ ، پلاک ۷ ، مجتمع کریمه اهل بیت ، بلوک ۲۵ ، طبقه سوم 
، واحد ۶ کدپستی ۳۷۳۹۱۴۶۰۳۰ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 
۲۰۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا خانم فاطمه جباران 
به شماره ملی ۰۳۸۵۰۵۷۰۳۲ دارنده ۱۰۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه خانم سمیه 
عزیزی اشکرانی به شماره ملی ۰۳۸۵۱۶۸۰۲۰ دارنده ۱۰۰۰۰۰۰۰ ریال سهم 
الشرکه اعضا هیئت مدیره خانم فاطمه جباران به شماره ملی ۰۳۸۵۰۵۷۰۳۲و به 
سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود خانم سمیه عزیزی اشکرانی به شماره 
ملی ۰۳۸۵۱۶۸۰۲۰و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود و به سمت 
مدیرعامل به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد 
آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه 
نامه های عادی و اداری باامضاء مدیر عامل و رئیس هیات مدیره متفقاً همراه با مهر 
شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار 
ابرار جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله 

اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری قم )437271(

و  ناراحتی  یادآور  برخی  برای  طراوتش  و  زیبایی  همه  با  بهار 
می شوند.  شناخته  آلرژی  نام  با  روزها  این  که  است  مشکلاتی 
دارند  تحمل  قابل  و  گاهی علائمی خفیف  آلرژی های چشمی 
اما در برخی موارد با علائم شدید و آزاردهنده فرد مبتلا را راهی 
مطب چشم پزشک می کنند به گونه ای که به اعتقاد متخصصان، 
آلرژی های چشمی یکی از شایع ترین علل مراجعه افراد به چشم 

پزشک در فصل بهار به شمار می آیند.
می گوید:  باره  این  در  پزشک  چشم  جباروند،  محمود  دکتر 
برخی  با  مقابله  در  جامعه  افراد  از  برخی  بدن  ایمنی  سیستم 
مواد، واکنش های غیرطبیعی نشان می دهد. به این واکنش های 

شدید و غیرطبیعی آلرژی گفته می شود که با نشانه های مختلف 
از  از اعضای بدن است که  خودنمایی می کند. چشم هم یکی 
واکنش های آلرژیک در امان نیست. رئیس انجمن چشم پزشکان 
ادامه می دهد: ملتحمه چشم، بافتی پوششی و مخاطی است و با 
داشتن سلول های ایمنی و دفاعی از لایه های داخلی و حساس تر 
چشم در برابر عوامل خارجی و عفونی محافظت می کند. اما گاهی 
اوقات واکنش های دفاعی این بخش از چشم در تماس با مواد 
حساسیت زا مانند گرده گل و گیاهان و همچنین کرک و پر پرندگان 
از حالت طبیعی خارج می شود و شدت بیشتری می یابد. در چنین 
مواقعی فرد با علائم آزاردهنده و گاه غیرقابل تحمل مواجه می شود. 

افراد  آلرژی چشمی در  دکتر جباروند می افزاید: هرچند علائم 
مختلف، متفاوت است، اما از میان شایع ترین این علائم می توان 
به سوزش، خارش و قرمزی چشم و همچنین اشک ریزی از چشم، 
تورم پلک و حساسیت به نور اشاره کرد. البته گاهی آلرژی های 
یا همان آب ریزش بینی و  با علائمی مانند تب یونجه  چشمی 
همچنین حساسیت های پوستی همراه است و شرایط را برای فرد 
مبتلا سخت تر و غیرقابل تحمل تر می کند. وی با اشاره به دلیل 
قرمزی چشم در مبتلایان به آلرژی چشمی خاطرنشان می کند: 
بسیاری از مبتلایان به آلرژی قرمزی چشم را تجربه می کنند و از 
آن می ترسند. اما حقیقت این است که تماس هیستامین با ملتحمه 

چشم به گشاد شدن رگ های موجود در ملتحمه منجر می شود. در 
این شرایط چشم ها قرمز و پرخون به نظر می رسند. برای کاهش 
مشکلات این دسته از بیماران معمولًا آنتی هیستامین و برخی 
داشته  یاد  به  اما  می شود  تجویز  ایمنی  سرکوب کننده  داروهای 
باشید که داروباید توسط پزشک تجویز شود و مصرف خودسرانه 
آن می تواند عواقب خطرناکی داشته باشد. دکتر جباروند در خاتمه 
می گوید: آلرژی قابل درمان نیست اما می توان آن را کنترل کرد. از 
این رو توصیه می کنم با دوری و یا حضور کمتر در محیط هایی که 
تجمع مواد آلرژن در آنجا زیاد است مانند پارک ها و رعایت دقیق 

توصیه های پزشک، این عارضه و علائم آن را کنترل کنید.

یک متخصص چشم پزشکی :

آلرژی های چشمی را خود درمانی نکنید
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گزارش: مریم وحیدیان

آنچنان دامنه اقدام کارگران برای بازنشستگی تحت 
شما  که  شده  بروکراتیک  زیان آوری  و  سخت  مشاغل 
حتماً در یکی از پیچ های هزار تو گم بشوی؛ مگر اینکه 
کارفرما شخصاً »تمایل« داشته باشد. اما در این بین 
منافعی در میان است که سبب می شود تا هم کارفرما 
و هم سازمان تامین اجتماعی این مسیر را بیشتر کِش 

بدهند تا حد ناممکن شدن.
روز جهانی ایمنی و بهداشت محیطِ کار روزی است 
که  پرشماری  فراموش شدگان  فراموش شدگان.  برای 
یا زیر خروارها خاک  هستند یا سال هاست سرفه های 
پاهایشان  و  دست ها  درآورده؛  را  دمارشان  خون آلود 
را  امان شان  درد  پا  و  درد  کمر  مانده،  جا  پرس  زیر 
کلامی؛  در  یا  شده  کم سو  چشم هایشان  بریده؛ 
خرد  کار«  »چرخدنده های  لابه لای  استخوان هایشان 
شده است. روز جهانی بهداشت و ایمنی کار در عین 
اگر  که  روزی  نیاوردن.  یاد  به  برای  است  روزی  حال 
شانس یار باشد، مسئولان بازدیدهای نمایشی می کنند 
و حرف های نمایشی تر می زنند اما همه انواع مصاحبه ها 
دلیلی نمی شود برای به یاد آوردن این فراموش شدگان؛ 

این فراموش شدگانِ کار!
بزرگداشت روز جهانی ایمنی و بهداشت در محیط کار 
یک میثاق بین المللی سالانه برای ترویج کار امن، سالم 
و مناسب و معقول است و توسط سازمان بین المللی کار 
)ILO( از سال ۲۰۰۳ آغاز شده است. سازمان جهانی 
کار،  سلامت  و  ایمنی  قراردادهای  از  بسیاری  در  کار 
اعضا را ملزم می کند تا مکانیزم هایی برای جمع آوری 
و بهینه سازی اطلاعات ایمنی و سلامت شغلی جهت 
به  خیلی  نمی توان  اگرچه  بگیرند.  درنظر  پیشگیری 
آمارهای حوادث کار اعتماد کرد اما سالانه حدود یک 
هزار و ۴۰۰ حادثه کار در ایران رخ می دهد و در این میان 
۴۳٫۸ درصد موارد مرگ و میر ناشی از حوادث کار در 

بخش صنعت ساختمان اتفاق می افتد.
پرونده های پرسنلی و عناوین شغلی؛ جایی که 

کارفرما ضربهِ کاری را وارد می کند
زیان آور محسوب  و  کارگرانی که جز مشاغل سخت 
می شوند می توانند بعد از ۲۰ سال کار بازنشسته شوند؛ 
خیلی از آن ها انواع و اقسام بیماری ها را دارند اما حتی 
موفق به بازنشستگی نمی شوند و بعضا تا ۳۰ سال برای 
کارفرما کار می کنند. از سویی سازمان تامین اجتماعی 
تعداد  از  کارگران  کردن  بازنشسته  با  می دهد  ترجیح 
بیمه پردازانش نکاهد و مجبور به پرداخت مستمری به 
آنان نشود. از سوی دیگر کارفرما به دلیل اینکه در هنگام 
بازنشستگی کارگران مجبور به پرداخت سهم سخت و 
زیان آوری معروف به ۴ درصد است، برای کارگر موانعی 
ایجاد می کند؛ ازجمله اینکه پرونده پرسنلی کارگر را 
رد نمی کند و در سامانه مربوطه عنوان شغلی کارگر را 

نمی آورد.
ناصر چمنی )فعال صنفی کارگری( با اشاره به اینکه 
و  قانون کار شورای عالی حفاظت فنی سخت  طبق 
زیان آوری مشاغل مختلف را بررسی می کند، می گوید: 
شورای عالی حفاظت فنی آیین نامه هایی در این مورد 
می کند.  ابلاغ  بدوی  کمیته های  به  و  می کند  صادر 
کارگران برای ثبت نام ذیل کارهای سخت و زیان آوری 
راهکارهایی داشتند که روز به روز سخت تر شده است. 
قبلا که سایتی وجود نداشت، کارگران برگه هایی را پر 
می کردند که به کمیته بدوی ارسال می شد. کمیته بدوی 
عناوین شغلی و بیمه ای را نگاه می کرد، اگر منطبق با 
آیین نامه هایش بود، آن را تایید می کرد. به این خاطر 
که جامعه کارگر را به مشکل بیندازند، روند ثبت نام و 

پیگیری را چند لایه کرده اند.
او درباره روند ثبت نام کارگران برای مشاغل سخت و 
زیان آور تصریح می کند: اول باید کارگران به بیمه بروند 
کند،  ثبت نام  بعد  دربیاورند.  را  شغلی شان  عناوین  و 
بعد کمیته حفاظت فنی چند نفر برای بازرسی محیط 
کار می فرستد. بعد از بازرسی به کمیته بدوی گزارش 
می دهند و کمیته بدوی بعد از تایید به سازمان تامین 
اجتماعی شعبه مربوطه می فرستد و شعبه مربوطه هم 
جلسه می گذارد تا نهایتاً مشخص شود که این شغل 

سخت و زیان آور است.

اما بزگترین چالش های کارگران در خصوص سخت و 
زیان آوری زمانی است که می خواهند با ۲۰ سال سابقه 
کار بازنشسته شوند؛ جایی که انواع موانع در افق پدیدار 
می شود. این فعال کارگری می گوید: کارگر این مراحل 
را در عرض چندین ماه انجام می دهد. زمانی که کارگر 
اجتماعی  تأمین  بازنشسته شود، سازمان  می خواهد 
پرونده پرسنلی از کارگران می خواهد اما کارفرما پرونده 
پرسنلی را به کارگر نمی دهد. کارفرما اعتراض می کند و 

به کمیته تجدیدنظر می رود.
او می افزاید: از این مراحل که بگذریم کارفرما حاضر 
نیست ۴ درصد سهم بیمه خودش بابت بازنشستگی 
کارگران در مشاغل سخت و زیان آور را بپردازد. درحالیکه 
در قانون تامین اجتماعی آمده است که کارگری نباید 
به خاطر عدم پرداخت تعهدات کارفرما کارگر از حق 
و حقوقی که قانون به او داده بازبماند. و اگر سخت و 
زیان آوری شغل کارگر ثابت شد و کارفرما ۴ درصد سهم 
بیمه خود را پرداخت نکرد، سازمان تامین اجتماعی باید 
کارگر را بازنشسته کند و از طریق جریمه کردن یا در نظر 
گرفتن حساب و کتاب برای کارفرما بعد سهم را از کارفرما 
بگیرد اما به این مساله توجهی نمی شود، کارفرما سخت 
و زیان آوری اش را پرداخت نکرده و کارگر بیش از ۲۰ 

سال مجبور به کار شده است.
پرسنلی  پرونده  نمی توانند  پیمانکاری  کارگران 

مشخصی داشته باشند
چمنی با اشاره به اینکه بعضا کارگران مجبور می شوند 
تا ۳۰ سالگی کار کنند، تصریح می کند: وقتی در کشور 
و بخش  موقت هستند  قرارداد  کارگران  ما ۹۵ درصد 
می کنند،  کار  پیمانکاری ها  در  کارگران  از  عظیمی 
پرونده پرسنلی مشخصی ندارند. هر پیمانکاری می آید 
۶ پرونده پرسنلی تشکیل می دهد و هر پیمانکاری رفته 

پرونده پرسنلی را با خودش برده است.
او ادامه می دهد: این یک مشکل مهم برای کارگران 
پیمانکاری است. در عین حال وقتی کارگر با کارفرما 
درخواست  وقتی  می کند،  منعقد  موقت  قرارداد 
قراردادهای  یا  پرسنلی  پرونده  می کند،  بازنشستگی 
کارگر را به کارگر تحویل نمی دهد و شاهد هستیم که 
کارگر در جایی سر کوره کار کرده برایش عنوان کارگر 
ساده رد شده است. از سال ۸۷ مهمترین بحث برای 
تامین اجتماعی در خصوص مشاغل سخت و زیان آور 

ثبت عنوان شغلی در سازمان تامین اجتماعی است.
وی تصریح می کند: تمام اقدامات را انجام داده اند تا 
کارگر به حق خود نرسد. بحث سخت و زیان آور خیلی 
پیچ در پیچ است. سازمان تامین اجتماعی نمی خواهد 
این قانون اجرایی شود و می گوید از نظر تعهدات به من 
چون  کارفرما  طرفی  از  می شود.  وارد  بیشتری  هزینه 
به  معروف  که  زیان آور  و  سخت  عنوان  به  مبلغی  باید 
سخت و زیان آوری شده را بپردازد، پرداخت نمی کند. 
همه این ها برای این است که کارگر بیشتر کار کند و 
سال های بیشتری بیمه پردازی کند. منفعت سازمان 
تامین اجتماعی هم در عدم قوبل سخت و زیان آوری 

کارگران است.
کمیته های حفاظت فنی و بهداشت کار فرمالیته

کمیته های حفاظت فنی و بهداشت کار که قرار بر 
جلب مشارکت نظارت کارگران بر امر بهداشت کارخانه ها 
داشته اغلب مهجور است. به موجب ماده ۹۳ قانون کار 
قرار بود تا »به منظور جلب مشارکت کارگران و نظارت بر 
حسن اجرای مقررات حفاظتی و بهداشتی در محیط 
کار و پیشگیری از حوادث و بیماری ها، در کارگاه هایی 
که وزارت کار و امور اجتماعی و وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی ضروری تشخیص دهند کمیته حفاظت 

فنی و بهداشت کار تشکیل خواهد شد.«
کارفرمایان  اگر  که  است  معتقد  اما  چمنی  ناصر 
بخواهند واقعاً به قوانین مرتبط با تشکیل کمیته های 
حفاظت فنی و بهداشت کار عمل کنند و برای از بین 
بردن عوامل ناایمن کننده کارگاه ها و آلاینده های موجود 
در محیط کار عمل کنند، هزینه های زیادی را باید صرف 

کنند.
او می گوید: متأسفانه حادثه ناشی از کار در کشور ما 
محیط های  در  موجود  آلاینده های  است.  بالایی  رقم 
کاری بدن خیلی از کارگران را فرسوده و بیمار می کند که 
این ها هیچ یک در آمار و ارقام نیز جایی پیدا نمی کند. 

از  ناشی  مرگ  مورد  در  درستی  آمار  کشور  در  حتی 
حوادث کار نیز آمار درستی یافت نمی شود.

وی می افزاید: یکی از دلایل زیاد بودن حوادث ناشی 
از کار و بیماری های خاموش در اجرای قانون سخت و 
زیان آوری و بازرسی و تشکیل کمیته های حفاظت فنی و 
بهداشت کار ضعف داریم. اتفاقات نشان می دهد که این 
کمیته ها به درستی اجرایی نمی شود و در خیلی از جاها 

نیست و اگر هم باشد به صورت فرمالیته کار می کند.
این فعال کارگر با اشاره به اینکه در کشور ما متاسفانه 
نیروی کار و بها دادن به سلامتی نیروی کار از درجه 
اهمیت کمی برخوردار است، بیان می کند: این مسأله 
را از روی تعدادحوادث ناشی از کار در کشور می توان 
دریافت که سالانه چیزی حدود هزار و ۴۰۰ حادثه کار 

در ایران رخ می دهد.
او ادامه می دهد: اصلا اگر روز هشتم اردیبهشت برابر 
با ۲۸ آوریل، روز جهانی ایمنی و بهداشت در محیط 
کار نبود یا شاهد حوادثی چون معدن یورت که مرگ 
دست کم ۴۰ کارگر معدن را سبب شد، شاید کمتر کسی 
از مسئولان اساساً به فکر بهداشت و ایمنی کار می افتاد.
اجرای  متولی  که  کار  اداره  که  معتقد است  چمنی 
این حوزه ها  در  کارگران  به مشکلات  کار است  قانون 
رسیدگی نمی کند چون اگر کمیته ها بخواهد عملیاتی 
محل های  بپردازد،  هزینه هایی  باید  شود،  اجرایی  و 

غیرایمن را شناسایی کند.
در عین حال سهم باید چهار درصد کارفرمایی برای 
بیمه مشاغل سخت و زیان آور باید پرداخته شود. این 
ایمن  وسایل  باید  کارفرما  که چمنی می گوید:  است 
شدن کارگاه های ناایمن را تامین کند. امکانات جدید 
بیاورد. برخی شرکت های تولیدی که مواد شوینده تولید 
می شود، مضررات سلامتی کارگران زیاد است. در خیلی 
از تولیدات ما آلایندگی های محیطی نیز وجود دارد. اگر 
کارفرما بخواهد این ها را بهینه سازی کند، باید هزینه 
بپردازد و خیلی از کارفرماها به خاطر سود محوری این 

کار را انجام نمی دهند.
وی می افزاید: مطالبه گری وجود ندارد و آشنایی کامل 
ندارد، می بینیم  ایمنی کار وجود  و  از بحث حفاظت 
فنی  و  بهداشتی  سخت  شرایط  وجود  با  حتی  کارگر 
دیده ایم  نمی کند.بارها  مطالبه  حتی  کارش  محیط 
که در اثر حادثه ناشی از کار کارگران آسیب می بینند و 
وقتی مطالبات خود را از کارفرما درخواست کرده، بلکه 
اخراجش کرده اند. این مساله نشان می دهد که برخی 
کارفرماها حتی حاضر نیستند بعد از حادثه هم حق و 
حقوق کارگر را بپردازند بلکه در صورت مطالبه گری با 

تعدیل و اخراج مواجه می شوند.
او ادامه می دهد: ایمنی و بهداشت یک مساله مهم 
است؛ همانطور که بحث دستمزد برای ما مهم است. 

متاسفانه اینطور بحث ها به حاشیه رفته اند.
ساختار کمیته های حفاظت فنی به گونه ای تبیین 
شده که کارگران نیز بتوانند نماینده خود را در ابراز نظرات 
باقی  حرف  حد  در  این  اما  باشند  داشته  کمیته  این 
 می ماند. چمنی در این خصوص تصریح می کند: در 
کمیته های حفاظت فنی و بهداشت کار نماینده کارفرما، 
نماینده بهداشت حرفه ای، کارگاه هایی که پزشک دارند، 
باید در جلسه حضور یابد، نماینده بهداشت محیط کار، 
نماینده کارگران ، مدیرفنی و در صورت نبودن او یکی 
از سراستادکاران کارگاه در کمیته های حفاظت فنی و 

بهداشت محیط کار باید شرکت داشته باشند.
او ادامه می دهد: اگر کارگاه شورای اسلامی، انجمن  
صنفی یا مجمع نمایندگان داشته باشد، نماینده خود 
را در جلسات می فرستند، در غیر این صورت کارگران 
خودشان یک نفر را به عنوان نماینده به این جلسات 
می فرستند. البته واضح است در کارگاهی که کارگران 
از داشتن تشکل کارگری منع شده  باشند، از داشتن 
کمیته های حفاظت فنی و بهداشت کار نیز پیشاپیش 

محروم شده اند.
این فعال کارگری می گوید: وظیفه اصلی این کمیته 
نباید فراموش  بازرسی کنند؛  این است که در کارگاه 
کرد که این روزها تکنولوژی های خوبی نیز شکل گرفته 
که می تواند آلاینده سنجی کند و از نظر آب و هوایی و 
درصدهای شیمیایی مسائل را بررسی کند. این کمیته 
باید بعد از بررسی ها یک گزارش کار به مدیرعامل شرکت 

بدهد تا محیط های ناایمن تجدیدنظر شود.
کمیته های  می کند:  خاطرنشان  کارگری  فعال  این 
حفاظت فنی و بهداشت کار در جامعه کارگری ما جا 
نیفتاده است و جای آن در مطالبات کارگری نیز خالی 
است. زمانی که حادثه معدن یورت پیش آمد، خیلی 
حرف های تند و آتشینی درباره کمیته های حفاظت فنی 
و بهداشت کار بیان کردند اما همه حرف ها یک ماه بعد 
به فراموشی سپرده شد. بعد از این حادثه اقدام موثری 
در این حوزه از سوی دولت ندیدیم. قانون وجود دارد اما 
معلوم نیست چرا کسی اقدام نمی کند تا آن را اجرایی 

کند و کنترل و نظار بر اجرای آن نیست.
این حلقه بسته برای کارگرانی که جانشان در اثر کار 
فرسوده شده راهی به بیرون ندارد؛ مانند باقی جوانب 
زندگی کارگران که نه در دموکراسی راهی دارند و نه حتی 
این خطر  باز است. همیشه  اعتراض شان  برای  راهی 
تعدیل، مرگ و بیماری و گرسنگی است که انتظار نیروی 
کار کشور را می کشد؛ چه روز جهانی ایمنی و بهداشت 

در کاری باشد و چه نباشد.

آیت الله علوی گرگانی در دیدار  رئیس اداره امور بانک مهر اقتصاد استان قم:

بانک ها در زمینه کمک رسانی به اقشارآسیب 
پذیر جامعه اهتمام داشته باشند

آیت الله علوی گرگانی  گفت :بانک ها در زمینه کمک رسانی به اقشارآسیب پذیر جامعه 
و توسعه و آبادانی کشور اهتمام لازم را داشته باشند.

این مرجع تقلید در رئیس اداره امور شعب و روسای دوایر و شعب بانک مهر اقتصاد 
استان قم دیدار ضمن تقدیر از عملکرد بانک مهراقتصاد در راستای انجام مسئولیت های 
اجتماعی علی الخصوص جمع آوری کمک های نقدی از سوی کارکنان بانک برای یاری 
رسانی به سیل زدگان کشور و همچنین جنگل کاری 1۸۰ هکتار از اراضی جنوب کشور 
و برگزاری یادواره شهدای نظام بانکی، خاطرنشان کرد: بانک ها در زمینه کمک رسانی به 

اقشارآسیب پذیر جامعه و توسعه و آبادانی کشور اهتمام لازم را داشته باشند.
  ایشان با اشاره به اینکه رسیدگی به مردم باید همواره مورد تاکید قرارگیرد، اظهارداشت: 
باید همیشه کارها و فعالیت هایی انجام دهیم که در پیشگاه مقدس خداوند شرمنده نشویم 

و درحد توان خدماتی را انجام دهیم که برای کمک به مردم و جلب رضایت الهی باشد.
  استاد سطوح عالی حوزه علمیه افزود: امروز روز عمل است و باید فردا را در نظر گرفت 
که روز حساب و کتاب در پیشگاه خداوند متعال است، لذا انسان باید دستورات خداوند را 

در دنیا اجرا کند.
* مسئولین باید کارگشای مسائل و مشکلات مردم باشند

 وی با بیان اینکه امروز جامعه با مشکلات زیادی روبرو است، بیان کرد: گرانی شدید 
اجناس و وقوع سیل اخیر مصیبت بزرگی است که به مردم وارد شد، لذا مسئولین باید به 

مشکلات مردم رسیدگی کنند و کارگشای مسائل و مشکلات مردم باشند.
  شایان ذکر است در ابتدای این دیدار بهروز درخشان-رئیس اداره امور شعب استان- به 
ارائه گزارشی از عملکرد بانک در راستای بانکداری اسلامی پرداخت و اظهار داشت: بانک 
مهر اقتصاد تسهیلات خود را در قالب فروش اقساطی، خرید دین، مشارکت، مرابحه و... 
پرداخت می نماید که بحمدالله با رضایتمندی افراد روبرو شده است و این بانک علاوه بر 
فعالیت های اقتصادی در عرصه مسئولیت های اجتماعی و آموزش بانکداری اسلامی به 

کارکنان و محاسبه پرداخت سود قطعی به مشتریان و ... اقدام نموده است.
 

عضو شورای اسلامی شهر قم :

تااتمام پروژه های نیمه تمام پروژه جدیدی در 
قم آغاز نمی شود

عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: شورای پنجم برای اتمام پروژه های نیمه تمام اهتمام 
جدی داشته و تا زمانی که پروژه های نیمه تمام فعلی به بهره برداری نرسد پروژه جدیدی در 

شهر قم آغاز نمی شود.
زین العابدین قراچورلو با اشاره به نقش شورای شهر قم اظهار کرد: در سال های گذشته 
تلاش شورا بر توزیع عادلانه سرانه های اجتماعی در مناطق مختلف شهری و کاستن از 
حجم فاصله های ایجادشده درزمینه های مختلف در هشت منطقه مختلف قم بوده است.

وی با انتقاد از فاصله گرفتن شوراهای شهر و روستا از ظرفیت های اصلی خود افزود: 
اهمیت شوراها در قانون اساسی، حکمرانی مردم به مردم بوده که لازمه زندگی اجتماعی 
و جامعه است، متأسفانه در حال حاضر این وضعیت در شورای شهر وجود نداشته و فاصله 
زیادی بین ظرفیت واقعی شوراها با آنچه امروز وجود داشته مشاهده می شود. عضو شورای 
اسلامی شهر قم تأکید کرد: فلسفه اصلی شورا در رسیدگی دقیق به مشکلات شهروندان 
به صورت جامع  و دقیق است، ازآنجایی که اعضای شورا اطلاع دقیق تری از شهر و محلات 
مختلف شهری دارند در سیاست گذاری و تصمیم گیری بسیار کارآمدتر از مسئولان ملی 
و حتی استانی غیربومی هستند. قراچورلو با انتقاد از نگاه نادرست برخی از نمایندگان 
نادرست  با نگاه  به نهاد مردمی شورا گفت: متأسفانه  مجلس شورای اسلامی نسبت 
برخی نمایندگان مجلس، شورای شهر در عمل به شورای شهرداری و سازمان های تابعه 
تبدیل شده و حیطه مسئولیت های آن بسیار کاسته شده است. وی با بیان برخی از اقدامات 
مهم شورای دوره پنجم خاطرنشان کرد: ابقای شهردار در راستای تثبیت مدیریت برای 
پیشبرد اهداف چشم انداز ۲۰ ساله از اقدامات مثبت شورای شهر در دوره جدید مدیریتی 
بوده است، با ابقای شهردار قم پروژه های قبلی بدون اینکه وقفه ای در آن ایجادشده دنبال 
می شود، همچنین شورای پنجم برای اتمام پروژه های نیمه تمام اهتمام جدی داشته و تا 
زمانی که پروژه های نیمه تمام فعلی به بهره برداری نرسد پروژه جدیدی در شهر قم آغاز 
نمی شود. عضو شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: وظیفه نهایی شورای شهر بر مدیریت 
یکپارچه و جامع شهری بوده اما در وضعیت امروز به دلیل کاستن از اختیارات شورای شهر 
قدرت اعمال نظر و نظارت برنهادهای خدمات رسان شهری مانند برق، گاز، آب و فاضلاب 
و غیره عملًا ازدست رفته است. وی با اشاره به کاهش درآمدهای شهرداری قم گفت: از 
مجموعه بودجه شهرداری قم در سال ۹۸، ۳۵۶ میلیارد از محل صدور پروانه ساختمانی 
و مابقی از سایر موارد مانند ارزش افزوده، فروش بنزین، سرمایه گذاری و محل های دیگر 

تأمین می شود، صدور پروانه مهم ترین محل درآمدهای نقدی شهرداری را شامل می شود.
  

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم  خبرداد

افزایش 20 درصدی اهدا خون در قم
معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم گفت:درفروردین ماه سال جاری نسبت به 

مدت مشابه سال قبل، اهدا خون در این استان با رشد ۲۰ درصدی مواجه بوده است.
علیرضا کبیری در گفت و گویی بیان کرد: در این ماه چهار هزار و ۵۵۲ تن جهت اهدای 
خون به مراکز انتقال خون استان مراجعه کردند که از این تعداد سه هزار و۸۰۴ تن موفق 
به اهدای خون شدند. وی افزود: در فروردین ماه سالجاری با تلاش کارکنان اداره کل 
انتقال خون ، تمامی نیاز مراکز درمانی استان برطرف و بیش از چهار هزار و ۷1 واحد خون 
و فراورده های خونی به مراکز درمانی قم ارسال شد. وی با اشاره به این که نیاز به خون 
دائمی است، ادامه داد: به دلیل محدودیت درمدت زمان نگهداری خون و فرآورده های آن، 
امکان ذخیره سازی برای مدت طولانی وجود ندارد و از طرفی بیماری ها و سوانح هر روز در 
حال رخ دادن هستند که این امر تأمین خون به صورت مستمر و همیشگی را ضروری می 
نماید. کبیری در بخش دیگری از سخنان خود گفت: افراد واجد شرایط در طول ماه مبارک 
رمضان اهدای خون را فراموش نکنند و به مرکز انتقال خون در استان که همه روزه علاوه بر 
ساعات کاری در شیفت صبح، پس از افطار نیز پذیرای شهروندان نیکوکار و داوطلب اهدای 
خون هستند، مراجعه کنند. وی بیان کرد: همچنین از مؤمنین و روزه داران گرانقدری که 
به واسطه اعتقاد مذهبی و یا نذر اهدای خون را فقط به شب های پر فیض قدر موکول 
می کنند، در خواست می کنیم در تمام طول ایام ماه مبارک رمضان به این کار نیک اقدام 
نمایند. وی ادامه داد: تأمین خون برای نجات جان بیماران نیازمند، مختص زمان خاصی 
نیست و از طرفی در شب های قدر در مرکز خونگیری با ازدحام جمعیت مواجه هستیم 
که مانع از ارائه خدمات مطلوب و همچنین معطلی مراجعه کنندگان می شود، بنابراین از 
اهداکنندگان تقاضا داریم در طول ایام ماه مبارک رمضان جهت اهدای خون اقدام نمایند. 

 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

امنیت غذایی مهمترین ثمره رونق تولید 
دربخش کشاورزی است

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: تامین امنیت غذایی، مهمترین ثمره 
تحقق رونق تولید دربخش کشاورزی است که موجب خنثی شدن تحریم های دشمن در 

این حوزه می شود.
عباس پورمیدانی بیان کرد: به طور کلی، بخش کشاورزی رکن اصلی تحقق رونق تولید 

در کشور است که می تواند اقتصاد ملی را در برابر فشارهای خارجی بیمه کند.
وی افزود: داشتن کشاورزی پیشرفته و تولید محصولات غذایی مورد نیاز جامعه، لازمه 
توسعه پایدار کشور است و در همین رابطه بخش کشاورزی در سال رونق تولید محوریت 
تحقق این شعار را برعهده دارد. وی ادامه داد: خودکفایی در تولید محصولات کشاورزی، 
همواره به عنوان یک راهبرد مهم مورد توجه مسئولان کشور بوده اما این موضوع در سال 
رونق تولید اهمیت مضاعفی یافته است و همه امکانات بخش کشاورزی برای تحقق این 

راهبرد، بسیج خواهد شد. 
پورمیدانی گفت: دشمنان همواره به دنبال ایجاد فشار بر ملت ایران هستند و برای 
رسیدن به اهداف شوم خود، بخش کشاورزی را که با امنیت غذایی مردم سر کار دارد مورد 
تحریم قرار دادند. وی افزود: اما مسئولان، کارشناسان و بهره برداران این حوزه با تمام توان 
خود برای بی اثر کردن این فشارها و خودکفایی در تولید محصولات غذایی مورد نیاز جامعه 
تلاش می کنند و تاکنون نقش بسزایی در تامین مایحتاج مردم با وجود تحریم های شدید، 
ایفا کرده اند و با قدرت به این مسیر ادامه می دهند. وی ادامه داد: بخش کشاورزی در سال 
رونق تولید نه تنها به دنبال پاسخگویی کامل به نیازهای غذایی کشور است، بلکه تلاش می 
کند با گسترش سطح توانمندیهای خود و استفاده حداکثری از ظرفیت های موجود، در 
بازارهای بین المللی حضوری فعال داشته باشد و نقش موثری در توسعه اقتصادی کشور 

ایفا کند.

مدیر کل سیاسی استانداری قم خبر داد:

آغاز به کار دفتر ارتباط استانداری با دانشگاه ها 
و مراکز پژوهشی 

مدیرکل سیاسی و انتخابات استانداری از آغاز فعالیت دفتر ارتباط استانداری با دانشگاه 
ها و مراکز آموزش عالی و پژوهشی استان خبر داد. مرتضی بابایی ، در سخنانی با اشاره 
به نشست استاندار محترم با روسای دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی استان با دستوراتخاذ 
تصمیم به منظور تعامل سازنده بین دانشگاه ها و دستگاه های اجرایی استان بیان داشت: 
در راستای اجرای دستورآقای دکتر سرمست استاندار محترم وهمچنین در جهت اجرایی 
نمودن آیین نامه شبکه ملی جامعه و دانشگاه، دفتر ارتباط استانداری با دانشگاهها و مراکز 
آموزش عالی و پژوهشی راه اندازی و فعالیت خود را آغاز نمود. مدیر کل سیاسی استانداری 
با بیان اینکه امروزه دانشگاه ها می بایست علاوه بر کارویژه های سابق خود، در راستای رفع 
چالش ها و نیازهای جامعه گام بردارند بیان داشت: یکی از مهم ترین رویکردها و دغدغه های 
نماینده عالی دولت در استان، مدیریت علمی مسایل و بهره گیری از ظرفیت دانشگاهها با 
هدف رفع چالش ها و معضلات و ایجاد بستری عقلانی و علمی برای حل مشکلات است. 
بابایی با اشاره به تدوین و ابلاغ آیین نامه شبکه ملی جامعه و دانشگاه توسط مرکز بررسی های 
استراتژیک ریاست جمهوری و وزارت خانه های کشور و علوم افزود: فعالیت دفترارتباط 
اساتید  بین  ارتباط  بسترساز  تواند  می  عالی  آموزش  مراکز  و  دانشگاهها  با  استانداری 
دانشگاههای استان ، نخبگان ، پژوهشگران و اندیشمندان و متخصصان منطقه ای و محلی 
با مدیران اجرایی و تصمیم گیران باشد و گسست دانایی و توانایی را کاهش داده و انتظارمی 
رود خلاء ارتباط و تعامل جامعه و دانشگاه را بیش از پیش پرنماید. وی ابلاغ آیین نامه فرصت 
مطالعاتی اعضای هیات علمی دانشگاهها درجامعه و صنعت توسط وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری که بر اساس آن اساتید و اعضای هیات علمی می توانند از سه ماه تا یکسال در جهت 
عملیاتی نمودن یافته های خود و آشنایی با نیازهای واقعی جامعه و صنعت به واحدهای 
اقتصادی و صنعتی مامور شوندرا مورد اشاره قرار داد و تصریح کرد: دانشگاه باید پیوند 
ساختاری و ارگانیک خود را با جامعه و دولت تقویت نماید و ظرفیت های خود را در راستای 
حل مسائل استانی، منطقه ای و ملی به کار گیرد و یکی از مهم ترین زمینه های ایفای چنین 
نقشی مشارکت دانشگاه ها در فرایندهای تصمیم سازی است. مدیر کل سیاسی استانداری 
با بیان اینکه هم اکنون کشور ما با مسائل و مشکلاتی در حوزه های مختلف مواجه است و 
یکی از نقاط ضعف در ارتباط میان پژوهش و کاربردی کردن یافته¬ها در نظام علمی و اجرایی 
کشور، فقدان به کارگیری نتایج پژوهش بر اساس نیازهای واقعی جامعه است افزود:در بحث 
تولید محصولات علمی به صورت تئوری وضعیت خوبی داریم اما در خصوص عملیاتی 
شدن ایده ها موفقیت چندانی نداریم و دانشگاه همواره در معرض این پرسش قرار داشته 
که روابط و مناسباتش را با نهادهای سیاسی، اقتصادی و اجتماعی چگونه تنظیم می کند و 
چه خدمتی را ارائه می کند. وی تاکید کرد: سوق دادن فعالیت های علمی دانشگاه به سمت 
رفع نیازها و حل مسائل استانی و ایفای مسئولیت اجتماعی این نهاد در تعامل با جامعه و 
دولت، از اهداف راه اندازی دفتر ارتباط استانداری با دانشگاهها و مراکز آموزش عالی می 
باشد. وی در پایان با اشاره به تحصیل بیش از ۷۰هزار دانشجو در ۳۰ دانشگاه و مرکز آموزش 
عالی و از طرفی تدوین سالانه بیش از ۳۵۰۰ پایان نامه و رساله در مقطع تحصیلات تکمیلی 
بیان داشت: انتظار می رود مدیران دستگاههای اجرایی نیز در خصوص استفاده از ظرفیت 

نخبگان جامعه و مجموعه های دانشگاهی استان اهتمام ویژه داشته باشند .
 

فرماندار شهرستان شهریار :

مصوبات شورای آموزش و پرورش باید 
منظم تر اجرایی شود

مهندس طاهری فرماندار شهرستان شهریار در اولین جلسه شورای آموزش و پرورش 
شهرستان شهریار گفت: مصوبات شورای آموزش و پرورش در سال جدید با قدرت بیشتر و 

برنامه ای منظم تر اجرایی شود و بر اهمیت بالای این شورا توجه گردد.
اولین جلسه شورای آموزش و پرورش شهرستان شهریار به ریاست مهندس طاهری و با 
حضور شهرداران و روسای شورای اسلامی شهرها و جمعی از روسای ادارات برگزار شد. 
نماینده عالی دولت در شهرستان شهریار مکانهای آموزشی را دارای درجه اهمیت بالایی 
عنوان کرد و با بیان اینکه به زمین های آموزشی نباید نگاهی بجز ساخت فضاهای آموزشی 
بشود ابراز داشت: سال جدید باید با حرکتی جدید همراه باشد و به دلیل نیاز وافری که در 
حوزه آموزش و پرورش وجود دارد نیاز است هر اقدامی با برنامه ریزی مناسب، هدفمند و در 
چهارچوب تعریف شده انجام بگیرد. مهندس طاهری در ادامه با بیان اینکه مقام شامخ معلم 
نیازمند خدمت بسیار است و هر کاری انجام شود، قطعا بدرستی نمیتواند در شان معلمین 
ما باشد افزود: هفته معلم باید بیش از هر زمان دیگر نسبت به این موضوع توجه گردد و در هر 
شهر برنامه ای تنظیم شود که همراه با برگزاری جلسه ای نمادین به این مناسبت، مسئولین 
با حضور در مدارس سطح شهرستان، ضمن تکریم و عرض تبریک به فرهنگیان، با اطلاع 
از مشکلات موجود، نسبت به حل آنها اقدام شود و هدیه ای به این قشر زحمت کش و تاثیر 
گذار اختصاص داده شود تا شاید بتوان اندکی از زحمات و تلاشهایشان را جبران نمود. 
وی در انتها با اتخاذ تصمیماتی به منظور تحویل زمین مصوب شده برای ساخت مدرسه 
استثنایی در شهرستان شهریار و تسهیل در روند تکمیل ساخت مدرسه شهیدان درخشان 
گفت: باید هر چه سریعتر جهت انجام فرایند عمرانی مدارس مصوب شده اقدام شود و 

پیگیری های لازم تا زمان اتمام هر پروژه، بصورت مستمر و جدی صورت گیرد.
 

عضو انجمن خیریه فرهنگ مصرف بهینه آب و احیاء زاینده رود  خبرداد

آغاز فعالیت انجمن خیریه فرهنگ
 مصرف بهینه آب در اصفهان

در نشست انجمن خیرین اصفهان با معاونین و مدیران شرکت آب وفاضلاب استان 
اصفهان چگونگی  فعالیت انجمن خیریه فرهنگ مصرف بهینه آب و احیاء زاینده رود اعلام 
شد. حسین مولایی یکی از اعضای انجمن خیریه فرهنگ مصرف بهینه آب و احیاء زاینده 
رود گفت: در حال حاضر اصفهان دارای ۴۰۰ خیریه در بخش های مختلف دارد اما با 
تاکید استاندار به مصرف بهینه آب توسط تمام بهره برداران، انجمن خیریه فرهنگ مصرف 
بهینه آب و احیاء زاینده رود تشکیل شد. وی افزود: در چند سال اخیربخش  فلات مرکزی 
کشور  به دلیل وقوع پدیده خشکسالی با چالش های بسیاری روبرو گردید بطوریکه بخش 
شرب ،کشاورزی ،صنعت و محیط زیست در این منطقه دستخوش تحولاتی شد. مولایی 
تشکیل گروههای مردمی را بسیار موثر در نهادینه سازی مصرف بهینه آب برشمرد و اعلام 
کرد:با ایجاد انجمن خیریه فرهنگ مصرف بهینه آب و احیاء زاینده رود می توان به صورت 

تخصصی برنامه هایی به منظور فرهنگ سازی مصرف صحیح آب در جامعه ایجاد کرد.
این عضو انجمن خیریه فرهنگ مصرف بهینه آب و احیاء زاینده رود با اشاره به اهداف 
تشکیل این خیریه گفت:پی گیری کارشناسانه مصرف بهینه آب در بخش  شرب ، صنعت 
و کشاورزی ،تلاش برای فراهم آوردن بستر فرهنگی لازم به منظور جلوگیری هدر دادن آب 
و در نهایت با تعامل با مسولان و کارشناسان تدابیری جهت جاری شدن دائمی رودخانه 
زاینده رود در نظر گرفته شود. وی برگزاری نشست های هم اندیشی با کارشناسان و اساتید 
را یکی از راههای چگونگی ترویج فرهنگ مصرف بهینه آب در جامعه برشمرد و اعلام کرد:با 
ارائه دستاوردهای علمی اساتید، می توان زمینه های مصرف درست آب را درجامعه فراهم 
نمود ونیز استفاده از فضای مجازی بسیار موثر در ترویج فرهنگ مصرف بهینه آب میان 

اقشار مختلف جامعه می باشد.
  

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمرقم :

کمک مسلمانان تانزانیا به سیل زدگان تحویل 
هلال احمر قم شد

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمرقم گفت: فیش کمک ۹1۵ میلیون تومانی 
مسلمانان تانزانیا به مردم سیل زده، توسط یکی از طلاب جامعه المصطفی العالمیه تحویل 
جمعیت هلال احمر استان شد. امیرحسین علیمردانی درگفت وگویی افزود: با وقوع سیل 
اخیر در ایران، بسیاری از هموطنان کشورمان با جمع آوری وسایل ضروری و کمک های 
نقدی به یاری حادثه دیدگان سیل شتافتند. وی بیان کرد:در این راستا؛ جمعی از اتباع 
سایر کشورها نیز بر اساس وظیفه انسانی خود اقدام به همیاری هموطنان ما در سیل 
کردند که؛ آقای 'ذیشان حیدر' طلبه فعال جامعه المصطفی العالمیه نیز به نمایندگی از 
مسلمانان دارالسلام کشور تانزانیا فیش کمک ۹,1۵۷,۵۰۰,۰۰۰ ریالی شیعیان این کشور 
به سیل زدگان ایران را تحویل جمعیت هلال احمر استان قم کرد. معاون امور داوطلبان 
جمعیت هلال احمر قم گفت: پیش از این نیز، کمک های مردم ملسمان پاکستان درقالب 
۵۰۰ بسته غذایی، جهت اهدا به آسیب دیدگان سیل های اخیر کشور به هلال احمر 
استان تحویل شده بود. هموطنان می توانند از طریق تلفن همراه و شماره گیری کد 
دستوری #11۲ *۷۸۰ * و شماره حساب ۹۹۹۹۹ به نام هلال احمر نزد تمامی بانک  ها و 
یا به شماره کارت های ۶1۰۴۳۳۷۹۹۹۹۹۹۹۹۶ بانک ملت و ۵۸۹۴۶۳1۸۵۰۲۵۹۷۳۰ 

بانک رفاه هدایای نقدی خود را برای کمک به سیل زدگان واریز کنند.
 

رئیس پشتیبانی ساخت داخل  شرکت پالایش نفت اصفهان  خبرداد

افزایش 300 درصدی تولید قطعات در شرکت 
پالایش نفت اصفهان

 رئیس پشتیبانی ساخت داخل  شرکت پالایش نفت اصفهان گفت :تیراژ قطعات تولیدی  
برای شرکت پالایش نفت اصفهان نسبت به سال گذشته ۳۰۰ درصد  افزایش داشته است.  
سعید احترامیان با اعلام این خبر گفت:  در سال گذشته  موفق به ساخت ۴۵۳ قطعه  با 
تیراژ 1۲۰هزار عدد شده ایم و میزان صرفه جوئی این تولیدات برابرحدود ۲۶۰ میلیاردریال 
برآورد شده است.احترامیان  هزینه ساخت قطعاتش را ۴۵ میلیارد ریال عنوان  کرد.  وی با 
بیان اینکه در حال حاضر با بیش از ۵۰۰  شرکت سازنده داخلی ارتباط داریم، اظهار داشت 
: تا کنون با این روش کارهای بسیار مهم و ارزشمندی صورت گرفته که حتی با نمونه های 

خارجی قابل رقابت  و معتبرتر از آنها هستند.   

گزارشی از موانع پیش پای کارگرانِ مشمول مشاغلِ سخت و زیان آور؛

استخوانهاییکهلابهلایچرخدندههاخردمیشوند

گزارش از: سپیده اکبرپوران

شبکه های مجازی پر است از عکس های زیبا، جذاب و شیک پوش از کودکان. چرا پدر و 
مادرها به اغراق در زیبایی و جذابیت کودکانشان روی می آورند؟ لایک هایی که پای عکس های 

کودکان می خورد، به جیب چه کسی می  رود؟
فرقی نمی  کند تلگرام باشد یا اینستاگرام، شب باشد یا روز. در هر ساعت به هر یک از 
شبکه های اجتماعی که سر بزنید با تصاویر زیبا و جذابی از کودکان مواجه خواهید شد که از 
سوی والدینشان منتشر می شود.  جریان اجتماعی عظیمی که برای انتشار عکس ها و فیلم های 
شخصی به راه افتاده  گریبان کودکان را نیز گرفته است. این در حالی است که روان شناسان 
کودک و حقوقدانان این حوزه نسبت به پیامدهای ناگوار این پدیده هشدار می دهند. اما والدین 
بی توجه به هشدارها به راه خود ادامه می دهند و با شور و شوق در مسابقه  »زیباترین کودک« 
شرکت می کنند.  به گزارش گروه تحلیل، تفسیر و پژوهش های خبری ایرنا، انتشار عکس های 
کودکان نه تنها تجاوز به حریم خصوصی شان به حساب می آید، بلکه می تواند صدمات روحی 
و روانی طولانی مدتی در زندگی آن ها به جای بگذارد. اما چرا علی رغم همه نقدها والدین به 

انتشار تصاویر کودکانشان اصرار دارند؟ چرا نمی توانند از این کار دست بکشند؟ 
* تکنولوژی های جدید معنای عکاسی را تغییر می  دهد

در گذشته که خانواده ها از دوربین های عکاسی استفاده می کردند، تعداد عکس ها محدود 
بود. عکس بیشتر جنبه یادگاری داشت که برای ثبت خاطرات جمعی و اتفاق های مهم مورد 
استفاده قرار می گرفت. کسی انتظار نداشت افراد حاضر در عکس مانند هنرپیشه ها زیبا و 
بی عیب و نقص باشد. عکس، تصویری عادی از خود ما بود و طبیعی بود که در لحظه عکاسی 
چشم کسی بسته یا دهان کسی باز باشد.  دوربین ها و گوشی های جدید همه این قواعد را بر 
هم زد. اکنون تعداد عکس ها نامحدود است و بیش از آنکه خاطرات و اتفاقات را ثبت کند، افراد 
و اشیا را ثبت می کند و مهم تر از همه با توجه به امکانات موجود انتظار می رود سوژه های عکاسی 
بی عیب و نقص و در نهایت کمال و زیبایی خود باشند. به این ترتیب عکس ها دیگر وسیله ای 
برای ثبت یادگاری و خاطرات جمعی ما نیستند، بلکه بیشتر در خدمت زیبایی و منحصر به 
فرد بودن لحظه های روزمره افراد هستند. بیشترین نمود این تغییر را می توان در عکاسی از 
کودکان دید. نه تنها خانواده ها در تلاش هستند زیباترین و دیدنی ترین لحظات کودکانشان 
را ثبت کنند، بلکه آتلیه ها نیز با ارایه خدمات تخصصی به این ماجرا دامن می زند. آنچه که بازار 
این عکس ها را پر رونق می کند امکان انتشار وسیع آن ها در شبکه های مجازی و عکس العمل 
کاربران است. هر چه کودک زیباتر و متفاوت تر باشد پربیینده تر و به اصطلاح روز پرلایک تر 

خواهد بود. 

* آیا همه تقصیرها به گردن تکنولوژی است؟
هر چند تکنولوژی  جدید بستر این تغییرات را فراهم کرده، اما آیا مسبب این وضعیت نیز 
هست؟ یا تنها امکانی فراهم کرده که لایه های پنهانی از تمایلات ما آشکار شود؟ طبیعی است 
که انسان تمایل دارد بهتر از آنچه که هست به نظر برسد، اما چرا این تمایل در مورد کودکانمان 
بیش از خودمان است؟ شبکه های مجازی پر از عکس کودکانی است که به صورت اغراق شده 
زیبا، بانمک، جذاب و شیک پوش هستند.  با نگاهی عمیق تر، این عکس ها الگوی پنهانی از 
روابط بین والدین و فرزندان را نشان ما می دهد و ما را با لایه عمیق تری از خانواده ایرانی آشنا 
می کند. اگر کمی گسترده تر نگاه کنیم خواهیم دید پدر و مادرها با وسواسی خستگی ناپذیر 
تلاش می کنند فرزنذشان »مودب ترین« و »حرف گوش کن ترین« کودک فامیل و »منظم ترین« 
و »درس خوان ترین« دانش آموز مدرسه باشد. همین الگو در عکس ها نیز تکرار می شود. حالا 

پدر و مادر تلاش می کنند کودکشان »زیباترین« کودک باشد. 
* بار سنگین »بهترین ترین« بودن بر دوش کودکان 

اگر ما خوب درس نخواندیم، همه کار می کنیم تا فرزندانمان خوب درس بخوانند. اگر ما 
همسر مناسبی انتخاب نکردیم همه کار می کنیم تا فرزندمان همسر مناسبی بیابد. اگر ما 
فرصت هایی را از دست دادیم، بسیار مراقبت می کنیم تا فرزندمان هیچ فرصت کاری را از دست 
ندهد و ... . می خواهیم فرزندمان موفق ترین، زیباترین، باهوش ترین، مودب ترین و ... کودک 
فامیل و مدرسه باشد. اما آیا خودمان کامل ترین انسان ها هستیم؟ آیا اساساً چنین انسانی 
وجود دارد؟ در چنین شرایطی با پدر و مادرهایی مواجه هستیم که مثل هر انسان طبیعی 
دیگری شکست ها و ناکامی های بسیاری را تجربه کرده ، اما حالا با نگرشی نپخته عزم خود را 
جزم کرده تا کودکش بی عیب و نقص و در نهایت کمال و پیروزی زندگی را پیش ببرد. ما به فکر 
آینده فرزندمان هستیم. اما اگر صادق باشیم، در عین حال گوشه چشمی نیز به دستاوردهای 
او داریم تا با تکیه بر آن ، خلاء ناشی از شکست ها و ناکامی های خودمان را تشفی ببخشیم. 
اینجا است که روان شناسان گوشزد می کنند بار سنگین آرزوهایمان را بر دوش کودکانمان 

گذاشته ایم. بی آنکه بدانیم آرزوها و خواست های خود کودک چیست. 
ظاهر قضیه این است که ما با از خودگذشتگی تمام انرژی و وقت خانواده را صرف موفقیت 
کودکمان می کنیم اما در واقع با این کار بدهی بزرگی را به کودک تحمیل می کنیم که تنها با 
تحقق رویاها و آرزوهای ما پرداخت می شود. کودک باید ویترین زیبایی برای خانواده باشد و با 
موفقیت ها و دست آوردهای خود نداشته های ما را جبران کند. کودک باید »ترین« های بسیاری 
را به دست آورد تا مایه افتخار پدر و مادر باشد. به لطف تکنولوژی های جدید این وظیفه بزرگ از 
همان کودکی آغاز می شود. با زیبا و خاص بودن در عکس ها! به این ترتیب می توانیم کمبودها 

و زشتی های خودمان را پشت زیبایی کودکمان پنهان می کنیم. 

چرا پدر و مادرها به اغراق در زیبایی و جذابیت کودکانشان روی می آورند؟ 

کودکانی که بار ویترین خانواده را به دوش می کشند
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اقتصادی

جبرانخساراتهایسیلازبزرگراهتولیدو
اشتغالمیگذرد

در حالی که یکی از موانع اصلی توسعه بهره برداری و فرآوری صنعتی مواد معدنی در 
ایران، مشکل کم آبی و بی آبی است، بارش ها و سیل اخیر را، علی رغم خسارت هایش، 

باید قدر بدانیم و به طبیعت احترام بگذاریم.
بیش از 70 درصد از کل ذخایر ارزنده معدنی ایران، مانند مس، سنگ آهن و کرومیت 
و سایر کانی های فلزی کشور در مناطق جنوب شرقی و نواحی مرکزی کشور، نظیر 
منطقه کرمان، کویر مرکزی )سمنان( و خراسان و آذربایجان و سیستان و بلوچستان و زون 

سنندج- سیرجان، واقع شده اند. 
این مناطق، به ویژه طی دو دهه اخیر درگیر معضل عظیم خشکسالی بوده اند و 
بسیاری طرح ها و پروژه های توسعه معدنی در این مناطق به علت وجود این معضل 

معطل مانده اند اما در نتیجه بارش های اخیر جان دوباره گرفته اند.
به عنوان مثال، سیلاب سیستان و بلوچستان البته که خسارت هایی دارد، ولی ورود آب 
با حجم 2 هزار و 500 مترمکعب بر ثانیه از طریق رودخانه هیرمند، ده ها برابر خسارت 

هایش، منافع اقتصادی بلندمدت دارد.
براساس آخرین برآوردهای موجود، بیش از 80 درصد تالاب هامون و افزون بر 90 درصد 

تالاب هور عظیم پرآب شده است و این روند خوشبختانه همچنان ادامه دارد. 
همچنین در سطح کل کشور، یک بارندگی 80 میلیارد متر مکعبی که در 50 سال اخیر 
بی سابقه است، یک هدیه خدادادی است که روانه رودخانه ها، سدها، تالاب ها و باتلاق 
ها شده و حتی سفره های زیرزمینی و سطحی را تغذیه کرده است، تنها با برنامه ریزی 
خردمندانه می توان از این نعمت خدادادی که آسمان سخاوتمند به ما هدیه داده است 

حداکثر استفاده را جهت توسعه تولید و اشتغال کشور ببریم.
جبران خسارت هایی که سیل بر ابنیه، راه ها، پل ها و سدها و دیوارهای حفاظتی 
رودخانه ها وارد کرده است. از بزرگراه توسعه تولید و اشتغال بر پایه منابع داخلی، اعم از 

مزیت های طبیعی و معدنی و نیروی انسانی تحصیل کرده کشور می گذرد. 
معادن و صنایع معدنی، یعنی تولید و تامین مواد و مصالح مرغوب و ارزان، برای اجرای 
پروژه های عمرانی و زیربنایی، بدون هرگونه وابستگی به منابع خارجی، در وضعیت 

کنونی کشور، یک ضرورت قطعی، و بلکه بک الزام تعیین کننده است. 
اشتغال  دانشگاهی،  التحصیلان  فارغ  ویژه  به  کار،  جویای  جوانان  اصلی  مشکل 
است، نه یارانه. ایجاد و گسترش فرصت های شغلی مولد و پایدار، به ویژه برای مناطق 
غیربرخوردار کشور، نظیر پل دختر و معمولان و آق قلا و دیگر مناطق سیل زده کشور 

نسبت به پرداخت یارانه، نتایج و تاثیراتی به مراتب مفیدتر و بلندمدت تر دارد.
یارانه، فقط حجم نقدینگی را چند برابر می کند. خطر افزایش جهشی نقدینگی را 
دریابید که خسارت هایش برای اقتصاد کلان کشور، چندین برابر سیل، بسیار ویرانگر 

و غیرقابل جبران است.
بزرگترین فسادهای مالی در سالیان اخیر، نتیجه دور زدن تولید به جای دور زدن تحریم 

ها که به نام دور زدن تحریم ها شالوده تولید و اشتغال کشور را از بین برده اند.
*رئیس خانه معدن ایران

رییس کمیسیون اقتصاد مجلس ؛

نتایجسرمایهگذاریچیندرایران
برد-برداست

رییس کمیسیون اقتصاد مجلس شورای اسلامی که برای شرکت در دومین اجلاس 
'کمربند - راه' در چین بسر می برد، گفت: سرمایه گذاری چین در پروژه های ایران در 
چارچوب طرح 'کمربند - راه' به دلیل موقعیت ممتاز تهران برای دو طرف دارای نتیجه 

برد - برد است.
محمدرضاپور ابراهیمی افزود: خوشبختانه با توجه به ظرفیت ها و امکانات بسیار 
مناسب چین، توافق های بسیار خوبی با آنها در مورد سرمایه گذاری در چارچوب طرح 

'کمربند - راه' در حاشیه این اجلاس انجام شد.
دومین اجلاس بین المللی 'کمربند-راه' با حضور هیات هایی از 110 کشور از جمله 
جمهوری اسلامی ایران از روز پنجشنبه در پکن آغاز بکار کرد و تا امروز شنبه ادامه داشت.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: چین در ارتباط با موضوع 
سرمایه گذاری در زمینه های راه، ریلی، انرژی و زیر ساخت ها در قالب این طرح بر اساس 
یک برنامه زمانبندی مجموعه کشورهایی را که ایران یکی از حلقه های اصلی آن محسوب 
می شود در نظر گرفته است. وی اظهار کرد: زمینه های سرمایه گذاری چینی ها در 
قالب طرح 'کمربند - راه' در سال های گذشته توسط دولت جمهوری اسلامی ایران 
پیگیری شده و در این سفر و در نشست های کارشناسی، فهرست بیش از 313 طرح 
و پروژه جهت سرمایه گذاری در ایران به آنها ارایه شد. پور ابراهیمی در مورد نحوه اجرای 
پروژه های سرمایه گذاری گفت: این پروژه ها به دو روش استفاده از شرکت های بخش 
خصوصی و شرکت های بزرگ چینی که از سال ها قبل در ایران حضور داشته اند اجرایی 
خواهند شد. وی ادامه داد: به دلیل موقعیت ممتاز جمهوری اسلامی ایران در منطقه، 
رویکرد متقابل به جهت افزایش سطح همکاری های اقتصادی یکی از موضوعات مهم 
مطرح شده در این اجلاس بود به طوری که با رویکرد مثبت و همراهی خوب دولت چین، 

شاهد افزایش سطح همکاری های اقتصادی در این بخش هستیم.
رییس کمیسیون اقتصاد مجلس شورای اسلامی اظهار امیدواری کرد با پیگیری هایی 
که از سوی وزارت امور اقتصادی و دارایی و همچنین وزارت امور خارجه شکل خواهد 

گرفت شاهد اجرایی شدن عملیات سرمایه گذاری در موضوعات مختلف باشیم.
پور ابراهیمی ادامه داد: ایده 'کمربند - راه' ظرفیت های زیادی را برای سرمایه گذاری 

در کشورهای مسیر این طرح از طرف کشور چین فراهم کرده است.
وی با اشاره به اینکه نمایندگان ایران در سه حوزه قضایی و حقوقی، اقتصادی و بخش 
دیپلماسی عمومی در این اجلاس شرکت کردند تاکید کرد: حضور نمایندگان ایرانی در 

این اجلاس بسیار حایز اهمیت و مهم بود.
اقتصادی  فعالیت های  بر حوزه  اینکه  بر  این سرمایه گذاری ها علاوه  وی گفت: 
آثار مثبت دارد به چین هم در حوزه ماموریت هایی که در  ایران  جمهوری اسلامی 

چارچوب 'کمربند - راه' در نظر گرفته است کمک خواهد کرد.
پور ابراهیمی تاکید کرد: با چینی ها توافق شده است که بتوانیم علاوه بر شرکت های 
قدیمی چینی که در بخش های مختلف ایران فعالیت دارند از شرکت های جدید این 
کشور هم در چارچوب طرح 'کمربند - راه' استفاده کنیم. رییس کمیسیون اقتصاد 
مجلس شورای اسلامی بحث تامین مالی اجرای پروژه ها را یکی از مهمترین ظرفیت 
های این طرح معرفی کرد و گفت: دولت چین برای تامین مالی پروژه های این طرح، 
خط اعتباری ویژه و یک مجموعه صندوق تخصصی از جمله صندوق زیر ساخت آسیا 
را اختصاص داده است. پور ابراهیمی از ایران به عنوان حلقه واسط ارتباط چین و اروپا 
نام برد و اظهار امیدواری کرد با بهره مندی از ظرفیت های ایده 'کمربند - راه' در عرصه 
شورای  مجلس  اقتصادی  امور  کمیسیون  رییس  باشیم.  تحول  شاهد  ایران  اقتصاد 
اسلامی با بیان اینکه مذاکرات ایران به عنوان یکی از سهامداران اصلی بانک زیر ساخت 
آسیا از قبل با این بانک آغاز شده است گفت: امیدواریم در چارچوب ضوابط و قوانین 

مسایل اقتصادی، مجموعه ظرفیت های مربتط با این بخش را در اختیار بگیریم.

معاون وزیر شهرسازی:

200هزارواحدمسکنمشارکتیساختهمیشود
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در پروژه اقدام ملی 200 هزار واحد مسکن مشارکتی 
در سطح کشور ساخته می شود و مانند مسکن مهر پیمانکاری بزرگ دولتی محسوب نمی 

شود.
حبیب اله طاهر خانی در آیین افتتاح بیش از 5 هزار واحد مسکن مهر شهر پردیس 
ساخت 200  برای  خصوصی  بخش  مشارکت  با  ملی  اقدام  پروژه  در  داشت:  اظهار 
هزار واحد در سطح کشور برنامه ریزی شده است. مدیر عامل شرکت عمران شهرهای 
جدید با اشاره به تفاوتهای پروژه اقدام ملی با مسکن مهر خاطر نشان کرد: استفاده از 
ظرفیت موجود شهرها برای ساخت و ساز ، عدم اتلاف منابع و محدود نبودن متراژ بنا از 
مشخصه های اصلی ساخت واحدها در پروژه های مشارکتی اقدام ملی در سطح کشور 
است. معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به مشکل بد مسکنی در تحویل واحدهای 
مسکن مهر خاطر نشان کرد: برخی از واحدهای مسکن مهر بدون خدمات روبنایی و 
زیر بنایی به مالکان تحویل داده شده است در طرح جدید، تمامی واحدها با تسهیلات 
روبنایی  پروژه های  افزود:  نیاز متقاضیان تحویل داده خواهد شد. طاهرخانی  مورد 
جدید مسکن مهر مانند مدارس و کلانتری ها را با مشارکت بخش خصوصی در قالب 
پکیج های تجاری-خدماتی می سازیم تا برای ساخت پروژه های روبنایی از منابع دولتی 
هزینه نکنیم. مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید با اشاره به اولویت آماده سازی 
محوطه ها اظهار داشت: در ساخت واحدهای مسکن مهر اصول شهرسازی شامل آماده 
سازی و محوطه سازی پروژه ها در کنار ساخت و ساز رعایت نشده است در پروژه ساخت 

واحدهای مسکونی مشارکتی آماده سازی و محوطه سازی در اولویت قرار دارد.

گزارش از میترا شکری

کلمه قرارداد از دو سیلاب تشکیل شده و هفت حرف. اما پای فساد که به میان بیاید، 
می تواند یک تنه جور همه نوع فساد مالی را بکشد. نزدیک سه سال است در ایران 
سامانه ای برای شفافیت قراردادها راه اندازی شده اما آن سامانه هم نتوانسته مشکل 
فسادی که گاهی در زمینه قراردادها وجود دارد را حل کند. دلایل این مسئله را در گفت 

وگو با مسئول تیم فناوری شهروندی »اندیشکده شفافیت برای ایران« مرور کردیم.
»سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور، طی بخشنامه ای به تمام دستگاه های اجرایی 
کشور، آئین نامه اجرایی پایگاه اطلاعات قراردادهای کشور و لزوم ثبت اطلاعات کلیه 

قراردادها در پایگاه اطلاعات قراردادهای کشور را ابلاغ کرد«. 
تعدادی از دانشجویان و فارغ التحصیلان رشته های مختلف که در »اندیشکده 
شفافیت برای ایران« مشغول کار و تحقیق هستند، با استفاده از داده های پایگاه 
»اطلاعات قراردادهای کشور« به آدرس )cdb.mporg.ir( یک سامانه آزمایشی دیگر 
طراحی کرده اند به نام »شفافیت قراردادها« که داده های سامانه سازمان برنامه و بودجه 
را به صورت استاندارد و با رعایت اصول داده باز، ارائه و آن ها را مصورسازی کرده است.

کاری که در حقیقت وظیفه سازمان برنامه و بودجه بوده. در این سامانه تلاش شده 
برای هر موجودیت قرارداد مثل کارفرما، مجری و محل اجرا صفحه ای مجزا در نظر 
گرفته شود تا بتوان تحلیل های دقیق تری نسبت به قراردادهای یک سازمان، مجری 

و استان داشت.
»محمدحسین ملک نژاد« دانشجوی ارشد مدیریت بازرگانی دانشگاه امام صادق 
است و مسئول تیم فناوری شهروندی اندیشکده شفافیت برای ایران. او خیلی اهل 
مقدمه چینی نیست و چیزی که در ادامه می خوانید خیلی صریح و سریع از شفافیت و 

مسیر رسیدن به آن می گوید.
»از ابتدا که مجموعه شفافیت برای ایران کار خود را آغاز کرد؛ ما به دنبال شفافیت 
قراردادها بودیم و کشورهای مختلف دنیا را در این حوزه رصد می کردیم. کار اصلی ما 
تحقیق است و برنامه ای جهت توسعه سامانه  »شفافیت قراردادها« نداشتیم اما این 

اتفاق به دلایلی رخ داد.«
ملک نژاد قبل از این که به ماجرای سامانه ای که توسعه داده اند برسد، از شفافیت 
قراردادها می گوید. این که »شفافیت قراداد« چطور و کجا برای اولین مرتبه مطرح شد 
و آوازه اش به کل دنیا رسید: سال 2010 اسلواکی شفافیت را از سطح قراردادهای 
و دولت  برای مردم  نتیجه اش  آن قدر  و  آغاز کرد  از شهرهایش  یکی  شهرداری در 

لذتبخش بود که ظرف مدتی کوتاهی به سطح ملی رسید.
سال 2014 اوکراین نیز به جرگه کشورهایی پیوست که خیز بلندی به سمت شفافیت 
برداشته اند: آن ها سامانه ای تحت عنوان » Prozorro« را توسعه دادند که در سه 

ماه اول توانست موجب ذخیره 1.5میلیون دلار در بودجه عمومی کشورشان شود. 
»پروزورو« به معنای شفافیت است. این سامانه یکی از تجربیات بسیار موفق در عرصه 

شفافیت قرادادها به حساب می آید.
*فایده شفافیت قراردادها چیست؟ 

قراردادها بخش عمده ای از بودجه دولتی به حساب می آیند. زمانی که بودجه یک 
سازمان دولتی را بررسی کنید، متوجه می شوید اگر قراردادها نباشد به جز حقوق 
و دستمزدی که متعلق به کارمندان آن سازمان است، بودجه خاصی به آن تعلق 

نمی گیرد.
گزارش  توسعه(  اقتصادی  های  همکاری  )سازمان  دی  سی  ای  او  »سازمان 
مفصل و جالبی دارد که در آن اشاره می کند، گزینه اول ریسک فسادهای دولتی، 
قراردادهاست.«  ملک نژاد با این توضیح می گوید: قراردادها در تمام دنیا، حوزه بسیار 
فسادخیزی به حساب می آیند. قراردادهای بین بخش خصوصی و عمومی در کل دنیا 
ارزش بالایی دارند و میانگین آن به عدد نه هزار و 500 میلیارد دلار می رسد. فساد در 

این قراردادها منجر به ناکارآمدی می شود و جلوی رشد اقتصادی را می گیرد.
اگر شفافیت قراردادها اتفاق بیفتد، تمام مردم از فرصت های اقتصادی خبر داشته 
باشند، شرکت های خصوصی مختلف بدانند چه فرصتی در تعامل با دولت وجود دارد، 
رشد اقتصادی اتفاق می افتد چرا که وقتی رقابت تنگاتنگ و اصولی رخ می دهد نتیجه 

به نفع همه است و تمام مردم یک جامعه از آن بهره می برند.
اگر بدانید قرار است پلی در شهر ساخته شود و همه برای ساخت آن رقابت کنند و 
شایسته ترین فرد انتخاب شود، نتیجه اش می شود یک پل درست و حسابی که تمام 

مردم می توانند از آن بهره مند شوند.
گروهی از دانشجویان و فارغ التحصیل های دانشگاه که در مجموعه مردم نهاد 
شفافیت برای ایران فعال هستند، با مطالعه این تجربه های موفق جهانی، تصمیم 

گرفتند در کشور خودمان هم ساز و کاری برای شفافیت قراردادها ایجاد کنند.
اما به یک مورد مترقی در قانون کشورمان برخوردند که آن ها را حسابی خوشحال 
کرد: زمانی که مشغول مطالعه در خصوص شفافیت قراردادها بودیم، متوجه شدیم 
سامانه ای در کشور وجود دارد که قراردادها در آن قابل مشاهده است و همه می توانند 

به آن دسترسی داشته باشند. چه چیزی از این بهتر؟ 
در ایران شفافیت قراردادها با قانون سلامت نظام اداری گره خورده است. بر اساس 
ماده 3 این قانون، دستگاه های ذیربط باید قراردادهای خود را در »سامانه  پایگاه 

اطلاعات قراردادهای کشور« منتشر کنند.
سازمان برنامه و بودجه نیز بر اساس این قانون، متولی توسعه سامانه می شود به 
این صورت که اگر ذیحساب کد ثبت قرارداد از این سامانه نداشته باشد، نمی تواند از 

سازمان برنامه و بودجه پولی دریافت کند.

وی در ادامه گفت: این قانون در سال 1390 تصویب شد که تبصره های خوب و 
کاربردی دارد. مثلا در تبصره 2 این قانون آمده؛ تأخیر در ورود اطلاعات مذکور در 
بندهای فوق یا ورود ناقص اطلاعات یا ورود اطلاعات بر خلاف واقع در پایگاه های 
مذکور تخلف محسوب می شود و متخلف به شش ماه تا سه سال انفصال موقت از 
خدمت در دستگاه های موضوع بندهای )الف(، )ب( و )ج( ماده )2( این قانون محکوم 

می گردد.
5 سال از تصویب این قانون گذشت که سامانه اش توسعه داده شد و بالا آمد. بیش 
از دو سال از شروع به کار این سامانه می گذرد و تا الان چیزی حدود50هزار قرارداد در 

آن ثبت شده است.
در این قانون تاکید شده که متن قراردادها، ضمائم و مزایده های آن باید منتشر شود. 

زمانی که این سامانه را دیدیم متوجه شدیم، نا امیدی محض است.
از ثبت اشتباه قراردادها و  و  اگر اشکالات ساختاری این سامانه را کنار بگذاریم 
خطاهایی که در آن وجود دارد چشم بپوشیم؛ مشکل دیگر این است که دیتای سامانه 
دچار اشکال است. نمی توانیم با قدرت بگوییم تمام قراردادهای سازمان های مختلف 

در این سامانه ثبت می شود.
یعنی ضمانتی وجود ندارد که تمام دستگاه ها قرارداد را ثبت کرده باشند. کسی که 
این سامانه را طراحی کرده، یا بلد نبوده این کار را انجام بدهد یا با قصد و غرض چنین 

سامانه ای را توسعه داده، خارج از این دو نمی توان دلیل دیگری را تصور کرد. 
او افزود: ضمانتی هم وجود ندارد که سازمان ها تمام قراردادهای شان را ثبت کرده 
باشند. ممکن است یک سازمان فقط 5 درصد از قراردادهای خودش را به ثبت رسانده 
باشد. ضمانتی وجود ندارد که اگر قرارداد را ثبت کرد، آن قرارداد درست و واقعی باشد.
از آن جایی که به زعم این گروه، سامانه پایگاه اطلاعات قراردادهای کشور همه 
محورهای مطلوب در شفافیت قراردادها را دارا نیست آن ها تصمیم گرفتند با استفاده 
از داده های سامانه سازمان برنامه و بودجه، سامانه ای را توسعه دهند تا بیشتر درباره 

جزئیات آن بدانند. 
هدف اصلی این سامانه مصورسازی داده هایی است که سازمان برنامه و بودجه آن 
را به صورت خیلی کثیف منتشر کرده است. ما با شناسایی موجودیت های کارفرما، 
مجری و محل قرارداد، داده ها را قابل استفاده و تحلیل کردیم. بنابراین ما صرفا دنبال 

باز کردن داده ها نبودیم. تلاش اصلی سامانه ما مصورسازی این اطلاعات بود.
ملک نژاد درباره سامانه آزمایشی که آن را در جهت شفافیت توسعه داده اند، گفت: 
هنوز از سامانه رونمایی نکرده ایم و فقط یکبار آن را در برنامه تلویزیونی پایش ارائه دادیم.
بعد از آن ارائه، دستگاه های مختلف با ما تماس گرفتند و  گفتند چرا قرارداد ما در 
این سامانه نیست؟ چرا بندهایی از قرارداد ما مشکل دارد و مسائلی از این دست. در 
پاسخ به آن ها گفتیم که ما صرفا از دیتایی که در سامانه اصلی »سامانه  پایگاه اطلاعات 
یا حذف  قراردادهای کشور« است استفاده می کنیم و هیچ چیزی را دست کاری 

نکرده ایم. 
وی افزود: امیدواریم با رونمایی از این سامانه بتوانیم در عرصه شفافیت قرادادها در 

کشور که فسادخیزترین حوزه فساد دولتی است، حرکت رو به جلویی را انجام بدهیم.
ملک نژاد در انتها به این مسئله که شفافیت قراردادها در کشور رو به رشد است، 
صحبت کرد و گفت: ما در شهرداری تهران به صورت کامل با شفافیت قراردادها رو به 
رو شدیم. سامانه ای که با انتشار قرادادهای بالای یک میلیارد کارش را شروع کرد و در 
حال حاضر قراردادهای بالای 250 میلیون روی سایت است و در آینده نیز قراردادهای 

بالای 25 میلیون هم منتشر خواهد شد.
این سامانه اتفاقات خوبی را رقم زد و عده ای را وادار به توضیح کرد. در این سامانه 
قراردادی برای سرویس های بهداشتی نزدیک حرم امام ثبت شده بود که مبلغ آن 
4/9 میلیارد تومان بود. به محض انتشار خبرگزاری های مختلف خبر را منتشر کردند 
و از فردی که قرارداد را بسته بود توضیحات لازم را گرفتند. به این شکل بود که پس 
از آن شرح خدمات قرارداد نیز در سامانه ثبت شد. او با اشاره به این که در شهرداری 
اصفهان و مشهد نیز کارهای خوبی در زمینه شفافیت قراردادها صورت گرفته است، 
گفت: قانون سلامت نظام اداری می گوید قراردادها باید در سامانه »پایگاه اطلاعات 
قراردادهای کشور« ثبت شود اما وجود سامانه های مختلف برای ثبت قراردادها کار 
را برای سازمان مردم نهادی مانند ما که دغدغه اش بررسی شفافیت قرارداد در کشور 
است، دشوار می کند.  وی در پایان گفت: مزایده ها پله قبل از قرادادها هستند. ما 
یکسری مزایده در کشور داریم که سایت آن ساعت 8 صبح باز و سه ساعت بعد بسته 
می شود. از این سبک مزایده ها زیاد داریم که متاسفانه یکسری فرصت محدود برای 
عده ای که رانت اطلاعاتی در این زمینه دارند ایجاد می کند و این اصل فساد مالی 
است. قبل از قراردادها باید به مزایده ها نیز توجه خاص کرد. چرا که شفافیت بدون 

توجه به مزایده ها به دست نمی آید.

شفافیت بدون توجه به روند برگزاری  مزایده ها به دست نمی آید 

قراردادها؛ گزینه اول ریسک فسادهای دولتی

یک کارشناس بازار سرمایه معتقد است: با توجه به دورنمای موجود از بازار ارز 
و نیز حامل های انرژی، بازار روند افزایشی را ادامه می دهد و متناسب با نرخ 

تورم رشد می کند.
همایون دارابی پیرامون روند معاملات بازار سرمایه در نخستین روز هفته جاری 
به خبرنگار ایرنا گفت: بازار روز شنبه از جو روانی که هفته گذشته ایجاد شده 

بود، فاصله گرفت.
وی اضافه کرد: بازار در هفته نخست اردیبهشت ماه علاوه بر اینکه در شوک 
تحریم نفتی قرار داشت، رکوردشکنی هایی را تجربه کرد که این دو عامل باعث 

ایجاد نوسان شدید در آن شد.
دارابی اظهار داشت: دورنمای موجود از بازار مانند موضوع افزایش نرخ تورم، 
افزایش نرخ حامل های انرژی باعث شد تا بازار در نخستین روز هفته گارد رشد را 

به خود بگیرد و روند با ثبات تری را در پیش گیرد.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: مساعد بودن قیمت ها در بازار جهانی و نیز گزارشات منتشر شده فروردین ماه در کنار 

یکدیگر منجر به رشد پایدار شاخص در بازار سرمایه شد.
وی به صنایع برتر در بازار در روز شنبه اشاره و بیان کرد: تمامی صنایع در نخستین روز معاملات در بازار حضور داشتند و جریان رشد 

گسترده ای را تجربه کردند.
به گفته دارابی، گروه خودرویی ها به دلیل موضوع تجدید ارزیابی رشد خوبی را تجربه کردند.

 رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد: براساس ساختار سیاست پولی جدید و 
به کمک عملیات بازار باز، بانک مرکزی به دنبال آن است که با مدیریت نرخ 
سود کوتاه مدت و تغییر کانال اثرگذاری سیاست پولی، نرخ تورم را به صورت 

پایدار مدیریت کند.
عبدالناصر همتی در یادداشت اینستگرامی خود نوشت: با وجود نوسان های 
اقتصادی سال پیش با اقدام های کنترلی، رشد نقدینگی در سال 97 معادل 
23 درصد، یک واحد درصد بیشتر از سال 96 و هفت واحد درصد کمتر از سال 

94 ثبت شد.
تشدید  با  نباید  حاضر  شرایط  در  اینکه  بیان  با  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
نااطمینانی، تقاضای داخلی تشدید شود، افزود: بانک مرکزی برای برون رفت 
از شرایط خاص اقتصادی کشور به دنبال راه حل های بهینه، مدرن و امکان پذیر 

برای کنترل نوسان متغیرهای کلان و به ویژه مهار نرخ تورم است. 
همتی اضافه کرد: براساس ساختار سیاست پولی جدید و به کمک عملیات بازار باز، بانک مرکزی به دنبال آن است که با مدیریت 

نرخ سود کوتاه مدت و تغییر کانال اثرگذاری سیاست پولی، نرخ تورم را به صورت پایدار مدیریت کند.
وی افزوده است: سیاست های پولی پیشین در کنترل مقداری »کُل های پولی« با ساختار جدید سیاست گذاری پولی اصلاح شده 
و نااطمینانی کنترل تقاضای پول کاهش پیدا خواهد کرد.  رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: شرط موفقیت این سیاست های 

اصلاحی، انضباط مالی دولت و اصلاح ناترازی ترازنامه بانک هاست که پیگیری خواهد شد.

کارشناس بازار سرمایه:

دورنمایشاخصبورسافزایشیاست
همتی تشریح کرد

برنامههایبانکمرکزیبرایمهارتورم

محمدرضا بهرامن *

طبق نظر کارشناسان یکی از مهمترین راه های ایستادگی در 
مقابل تحریم های اقتصادی، کاهش وابستگی بودجه کشور به 
درآمدهای نفتی بوده و اتکا به درآمدهای مالیاتی از ضرورت های 

موفقیت در این راه است.
مالیات یکی از اصلی ترین منابع درآمدی دولت ها برای تأمین 
هزینه ها و همچنین پیشبرد برنامه های مختلف توسعه است. 
طبق نظر کارشناسان درآمدهای قابل توجه نفتی در کشورهایی 
مثل ایران یکی از مهمترین موانع توسعه فرهنگ مالیاتی و ایجاد 
سازوکاری مدرن برای وصول مالیات از یک طرف و جلوگیری از فرار 

مالیاتی از طرف دیگر است.
حال که صادرات نفت کشورمان به خاطر تحریم ها کاهش قابل 
توجهی پیدا کرده و ممکن است عدم تمدید معافیت های نفتی از 
سوی آمریکا آن را بیشتر کاهش دهد موضوع مالیات و نقش آن در 

درآمدهای دولت از اهمیت بیشتری برخوردار می شود.
با این حال طبق نظر کارشناسان تازه ترین بررسی های انجام شده 
نشان می دهد که در سال 1397 سهم مالیات در تولید ناخالص 
داخلی کشور کاهش یافته است. به گزارش رسانه ها و بر اساس 
بررسی های اتاق بازرگانی تهران در 9 ماهه سال گذشته، نسبت 
حدود 4.5  داخلی  ناخالص  تولید  به  دولت  مالیاتی  درآمدهای 
درصد بوده که این عدد در مقایسه با مدت مشابه سال قبل از آن یک 
درصد کاهش را نشان می دهد. این رقم در مقایسه با سهم مالیات 
در کشورهای توسعه یافته و حتی کشورهای در حال توسعه بسیار 
پایین بوده و ضرورت افزایش آن به ویژه در شرایط کنونی بسیار 

حساس می شود.
لازم به ذکر است که به طور کل درآمدهای دولت به دو دسته 
کلی مالیات ها و غیرمالیات  ها تقسیم می شود. درآمدهای غیر 
بنایراین  آید.  به دست می  نفت  از طریق فروش  مالیاتی عمدتاً 
کاهش درآمدهای مالیاتی به معنای سنگین تر شدن بار هزینه ها 
بر دوش درآمدهای نفتی است. اگر درآمدهای نفتی کم شود باید 
این سنگینی بار را بخش مالیات تحمل کند. حال کاهش هر دو 
درآمدهای مالیاتی و نفتی می تواند به معنای روبه رو شدن دولت 
با کسری بودجه باشد. از این رو بازگشت به درآمدهای مالیاتی و 
پیاده کردن سازوکاری علمی و خردمندانه جهت وصول حداکثری 

مالیاتی امری اجتناب ناپذیر است.
* وضعیت ایران در مقایسه با سایر کشورها

بر اساس آمارهای موجود عملکرد ایران در حوزه مالیات با جهان 
توسعه یافته تفاوت قابل توجهی دارد. برای مثال در کشورهای 
توسعه یافته اروپایی سهم مالیات از تولید ناخالص داخلی بسیار 

بیشتر از کشورما است.
بر اساس گزارش سازمان توسعه و همکاری، متوسط نرخ مالیات 
به تولید ناخالص داخلی کشورهای پیشرفته جهان از 34 درصد در 
سال 2016 به 34.2 درصد در سال 2017 افزایش یافته است. در 
میان کشورهای توسعه یافته فرانسه با نرخ مالیات بر تولید ناخالص 
داخلی 46.2 درصد در سال 2017، بیشترین درآمد مالیاتی را 
داشته است و پس از این کشور، دانمارک با 46 درصد، بلژیک با 
44.6 درصد، هلند با 38.8 درصد، ژاپن با 30.6 درصد و آمریکا با 

27.1 درصد به ترتیب در رده های بعدی قرار دارند.
همچنین سهم مالیات از تولید ناخالص ملی در کشورهای در 
حال توسعه نیز حدوداً 15 درصد بوده که در قیاس با ایران فاصله ای 
بیش از سه برابری را نشان می دهد. برای مثال نسبت مالیات به 
تولید ناخالص داخلی در سال 96 در رقم 7,4درصد در برنامه ششم 
توسعه پیش بینی شد که این شاخص در سال 96 بالغ بر 6.8 
درصد ثبت شده است. طبق نظر کارشناسان این آمارها می تواند 
هم نشان دهنده ضعف سیستم مالیات ستانی در کشور باشد که 

خود از شرایط زمینه ای و علی خاصی ناشی می شود. 
* مالیات و رشد اقتصادی

رشد اقتصادی، بستر اصلی افزایش درآمدهای مالیاتی است. 
رشد اقتصادی یعنی تولید بیشتر کالا و خدمات و در نتیجه افزایش 
درآمدهای مالیاتی. بر اساس جدیدترین گزارش بانک جهانی، 
نرخ تورم برای ایران در سال 98 31.2 درصد و نرخ رشد اقتصادی 
3.7- درصد پیش بینی شده است. و این در حالی است که نرخ 

تورم و نرخ رشد اقتصادی برای سال 97 به ترتیب 23.8 و 1.6- 
درصد پیش بینی  شده است. البته بر اساس جدیدترین آمار منتشره 
از سوی مرکز آمار، نرخ رشد اقتصادی از این ارقام هم پایین تر بوده 
و آمارها در بخش های مختلف نرخ متفاوتی نشان می دهند. برای 
مثال در بخش صنعت رشد اقتصادی 6.9- درصد است. از این 
رو کاهش قابل توجه درآمدهای مالیاتی امری قابل انتظار به نظر 
می رسد. بنابر این ضرورت دارد که در راستای افزایش نرخ رشد 
اقتصادی به تقویت بخش های مختلف اقتصادی از جمله تولید 

اهمیت ویژه داده شود.
* فرار مالیاتی و ضرورت های مبارزه با آن 

فرار مالیاتی یکی از واقعیت های اقتصادی جهان به شمار می رود 
و حتی در کشورهای توسعه یافته که دارای یک نظام مالیاتی منظم 
و پیشرفته هستند نیز وجود دارد. با این حال در کشورهای در حال 
توسعه فرار مالیاتی بیشتر دیده می شود و طبق نظر کارشناسان در 
کشورهایی که از نظام های قدیمی جمع آوری مالیات استفاده می 

کنند، وضعیت بحرانی تر است.
برای مثال به گزارش رسانه ها و طبق اظهارات وزیر اقتصاد در 
ایران بین 25 تا 40 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی وجود دارد. 
صاحبنظران این مبلغ را بسیار بزرگ دانسته و بر این امر تأکید دارند 
که برای مسدود کردن راه های فرار مالیاتی به بسیج عقلانی جمعی 
نیاز هست. به باور کارشناسان فرار مالیاتی می تواند از طریق کاهش 
درآمدهای مالیاتی، توزیع بار مالیاتی را تحت تأثیر قرار داده و در 

نتیجه سیاست مالی کشور را با مشکل مواجه کند. 

همچنین فرار مالیاتی می تواند تصمیم گیری های اقتصادی را 
به شدت تحت تأثیر قرار دهد و دست دولت ها را در اجرای برنامه 
های اقتصادی خود خیلی باز نگذارد. توزیع ناعادلانه ثروت و تأثیر 
منفی بر پس انداز و انباشت سرمایه بخش خصوصی نیز از دیگر 

پیامدهای فرار مالیاتی می تواند باشد.
اما ضعف سیستم مالیاتی کشور و کاهش درآمدهای مالیاتی 
دولت در شرایط روبه رو، اثرات مضاعفی بر اقتصاد کشور بر جای 
با  دولت  که  است  ضروری  کارشناسان  باور  به  گذاشت.  خواهد 
کاهش درآمدهای نفتی، بر مالیات و جلوگیری از فرار مالیاتی تمرکز 
بیشتری داشته باشد.  دلایل متعددی را برای فرار مالیاتی نام می 
برند. به طور کل بخشی از عوامل فرار مالیاتی را می توان به نظام 
مالیاتی و مکانیسم های مالیات ستانی به ویژه در حوزه نظارت و نیز 
عدم شفافیت مالی و اقتصادی ربط داد و بخشی از آن را به نگرش 
و دیدگاه مالیات دهندگان. برای جلوگیری از فرار مالیاتی و افزایش 
درآمدهای مالیاتی دولت باید در هر دو جهت دست به اقداماتی 
بزند. البته این اقدامات از هم جدا نبوده و به شدت در پیوند با 
یکدیگر قرار دارند. یعنی هر گونه اقدامی در سازمان مالیاتی کشور 
واکنش هایی در جامعه و در میان مالیات دهندگان در پی خواهد 
داشت. در جانب نظام مالیاتی، وجود زیرساخت های الکترونیکی 
جهت شفاف سازی مالیاتی از یک طرف و برقراری یک سیستم 
نظارتی قوی و پاسخگو از ضرورت های هر نظام مالیاتی کارآمد 

است. 
نظارت، جدیت و شفافیت در سازمان مالیاتی کشور موجب ایجاد 
حس اعتماد و عدالت در میان جامعه خواهد شد. اعتماد اجتماعی 
به نظام مالیاتی می تواند بستر فرهنگ مالیاتی و تقویت و گسترش 
آن را در کشور فراهم سازد.  در حال حاضر کارشناسان عواملی 
همچون عدم گسترش فرهنگ مالیاتی در جامعه، عدم مبادله 
اطلاعات کامل، نبود سیستم نظارت و پیگیری در اخذ مالیات، 
از تسلیم اظهارنامه های مالیاتی و ضعیف بودن  عدم استقبال 
ضمانتهای اجرایی را در افزایش فرار مالیاتی و کاهش درآمدهای 
مالیاتی دولت دخیل می دانند. در نتیجه هرگونه اقدامی در جهت 

رفع این موانع از ضروت های حال حاضر اقتصاد کشور است. 
به  اقتصاد  وابستگی  از  کاستن  کنونی  شرایط  در  کل  طور  به 
درآمدهای نفتی و افزایش سهم درآمدهای مالیاتی از مهمترین راه 
های جلوگیری و یا کاهش فشارهای اقتصادی ناشی از تحریم ها 
است. کارشناسان بر این واقعیت تأکید دارند که با کاهش وابستگی 
به نفت، پیش بینی می شود میزان ضربه پذیری اقتصاد ایران از 

تحریم های بین المللی به شکل قابل توجهی کاهش یابد.

راهی برای ایستادگی درمقابل تحریم های اقتصادی 

ظرفیتهایمالیاتیوکاهشضربهپذیریاقتصاد
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بررسی دلایل شکست استقلال مقابل پدیده

 عبدالعلی چنگیز: به خودمان باختیم
 پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: در دیدار مقابل پدیده به خودمان باختیم و 

پدیده از این فرصت به خوبی استفاده کرد.
عبدالعلی چنگیز در خصوص شکست استقلال برابر پدیده اظهار داشت: حساس ترین 
دیدار را واگذار کردیم. برد استقلال در این بازی می توانست امیدهای زیاد هواداران را 
برای قهرمانی تیمشان پررنگ کند اما متأسفانه از شروع بازی مشخص بود که استقلال با 
یک شیوه جدید، پای به میدان گذاشته و با این روش، بعید است که بتواند در این دیدار، 
سه امتیاز را از آنِ خود کند. وی تأکید کرد: ما به خودمان باختیم و پدیده از این فرصت 

به خوبی استفاده کرد و توانست حدود ۷۰ دقیقه از تک گل زده ی خود، حفاظت کند.
چنگیز ادامه داد: جابجایی ها که شفر در این دیدار به وجود آورد، باعث تعجب همه 
شده بود. چند بازیکن از پست های تخصصی خود خارج شده بودند و در جایی بازی 
می کردند که تا به حال این کار را انجام نداده بودند. همین مسئله باعث شد تا استقلال 
دست به یک تعویض زودهنگام بزند. پیشکسوت تیم فوتبال استقلال افزود: شجاعیان 
تا به امروز و در طول مدت زمانی که استقلال بوده، در پست هافبک دفاعی بازی نکرده 
بود و از شفر متعجبم که دست به چنین کاری زد. بردن پژمان منتظری از دفاع آخر 
به راست، یکی دیگر از کارهای عجیب شفر بود. او که در دیدار گذشته با یک ترکیب 
مناسب، توانسته بود حریفش را شکست دهد، با تغییرات عجیبی که در این دیدار به 
وجود آورد، تمام معادلات را بر هم ریخت و باعث شد تا استقلال در حساس ترین بازی 
شکست خورده و امیدش به قهرمانی از بین برود. وی در خصوص عملکرد پدیده مشهد 
هم گفت: یحیی گل محمدی آنالیز خوبی از استقلال داشت. شاید او هم فکر نمی کرد 
که شفر تغییراتی این چنینی در ترکیب تیم به وجود بیاورد و مُهره ها را به این شکل جابجا 
کند؛ او از این شرایط به خوبی استفاده کرد و توانست با برد برابر استقلال، امیدوار به 
کسب سهمیه باشد و حالا باید منتظر ماند و دید در سه هفته پایانی، چه اتفاقاتی رخ 
خواهد داد. چنگیز تصریح کرد: با این شکست تقریباً قهرمانی پرسپولیس مسجل شده 
است و باید تیم هایی چون استقلال، سپاهان، تراکتورسازی و پدیده، به دنبال کسب 

سهمیه آسیا برای فصل آینده باشند.
 

 رئیس هیئت فوتبال استان قم خبر داد؛

تلاش برای حضور فوتبال قم در لیگ دسته 
دوم کشور

 رئیس هیئت فوتبال استان قم گفت: موضوع حضور فوتبال قم در لیگ دسته دوم 
کشور در دست اقدام است.

کریم بهرامی اظهار داشت: بر اساس نظر مدیرکل ورزش و جوانان قم مبنی بر ضرورت 
حضور تیمی از قم در لیگ های معتبر فوتبال کشور موضوع حضور یک تیم قمی در 
لیگ دسته دوم در حال پیگیری است و جلساتی در این زمینه برگزار شده است. وی 
افزود: در زمینه حضور در لیگ دسته دوم، آنچه اهمیت دارد تأمین منابع مالی است. 
با یک اسپانسر صحبت کرده ایم و این حامی مالی جلسه ای را نیز با مدیر کل ورزش 
و جوانان قم داشته است و منتظر پاسخ قطعی او هستیم. رئیس هیئت فوتبال استان 
قم گفت: حضور در لیگ دسته دوم را اقدامی مثبت می بینم به شرطی که همه جوانب 
آن را در نظر بگیریم به طوری که هم بتوانیم منابع مالی آن را تأمین کنیم و هم به طور 
واقع بینانه نسبت به امور فنی آن اقدام کنیم تا مشکلاتی که در گذشته در مورد تیم 
وحدت در لیگ ۲ و نیز تیم صبای قم در لیگ دسته اول رخ داد تکرار نشود. بهرامی 
بیان داشت: امسال تیم فوتبال سرخ پوشان نماینده قم در زیر گروه لیگ دسته سوم 
کشور است و به عنوان قهرمان فصل گذشته لیگ برتر فوتبال قم، در این مسابقات دارای 
حق حضور است اما نبود حامی مالی همواره مانع بزرگی برای حضور تیم های قهرمان 
استان در لیگ ۳ بوده است. وی عنوان کرد: اعتقاد دارم حضور تیم سرخ پوشان در 
لیگ ۳ می تواند یک فرصت برای فوتبال قم باشد زیرا تیمی در اختیار است که از مزیت 
تماشاگر بهره مند است، پشتیبان و ریشه دارد و می تواند فرصتی مناسب و جایگاهی در 
حد و اندازه داشته های فوتبال قم باشد اما حضور این تیم در زیر گروه لیگ ۳ تا زمانی که 
اعتبار مالی مورد نیاز این تیم تأمین نشود ممکن نیست. رئیس هیئت فوتبال استان قم 
در مورد تعیین تکلیف مالکیت امتیاز نماینده قم در لیگ برتر فوتسال تصریح کرد: در این 
زمینه همکاری خوبی صورت گرفت و باید از امیر آقایی که در این زمینه برای حفظ منافع 
ورزش قم مساعدت کرد قدردانی کنم. امیدوارم هیئت مدیره تیم سوهان محمد سیما با 

همیاری بتوانند فصل خوبی برای نماینده فوتسال قم رقم بزنند.
 

مالک باشگاه سوهان محمد سیما:

جدایی علیرضا وفایی قطعی است
 مالک باشگاه سوهان محمد سیما اعلام کرد علیرضا وفایی بازیکن ارزشمند تیم 

سوهان محمد سیما تصمیم خود را برای جدایی از تیم سوهان سیما گرفته است.
رسول قلی زاده در مورد تعیین تکلیف وضعیت مالکیت امتیاز نماینده قم در لیگ برتر 
فوتسال اظهار داشت: از هیئت فوتبال استان قم و اداره ورزش و جوانان بابت پیگیری ها 
و جلساتی که برگزار شد قدردانی می کنم و امیدوارم بتوانیم به سرعت تیم را سامان 
بدهیم. وی افزود: در صدد هستیم طی روزهای آینده دفهرست اعضای هیئت مدیره 
باشگاه سوهان محمد سیما را اعلام کنیم و در مورد کادر فنی نیز مذاکراتی انجام شده 
است که طی آن در اسرع وقت سرمربی و سایر اعضای کادر فنی نیز مشخص خواهند 
شد. مالک باشگاه سوهان محمد سیما گفت: با تعیین کادر فنی تمرینات نیز به زودی 
کلید می خورد. پیش بینی ما این است که بتوانیم طی یک هفته پس از اعلام کادر فنی 

تمرینات تیم را آغاز کنیم و باید بلافاصله برای حضور در لیگ برتر مهیا شویم.
قلی زاده پیرامون جدایی قریب الوقوع علیرضا وفایی بازیکن ارزشمند تیم سوهان 
محمد سیما بیان داشت: علیرضا وفایی تصمیم خود را برای جدایی از تیم سوهان سیما 
گرفته است و ما نمی توانیم مانع او شویم. او بازیکن آزاد است و پیشنهاد بسیار خوبی از 
تیم مس سونگون دریافت کرده است. وی عنوان کرد: طی مذاکره ای که با این بازیکن 
و طی ۲ نوبت در یک روز داشتم تلاش کردم وفایی را به ماندن در قم ترغیب کنم و حتی 
پیشنهاد مالی خوبی البته نه در حد و اندازه مس سونگون، اما قابل توجه به او دادم اما 
شرایط و خواسته او به گونه ای بود که واضح بود او قصد دارد فصل آینده در مس بازی 
کند. مالک باشگاه سوهان محمد سیما تصریح کرد: دوست داشتیم وفایی در این تیم 
بماند اما در هر صورت همه توان خود را برای تشکیل یک تیم قدرتمند به کار خواهیم 

بست تا هواداران نگرانی خاصی بابت جدایی وفایی نداشته باشند.

مدیرعامل باشگاه استقلال :

تصمیمی در خصوص برکناری وینفرد شفر 
اتخاذ نشده است

مدیرعامل باشگاه استقلال گفت:ما بازی مهمی را باختیم ولی از طرف ما هیچ 
تصمیمی در خصوص برکناری وینفرد شفر و جانشینی مجیدی اتخاذ نشده است.

امیر حسین فتحی در خصوص شکست تیم استقلال مقابل پدیده و صحبت هایی 
که بعد از بازی در مورد برکناری شفر و انتخاب فرهاد مجیدی مطرح شده است گفت: 
صحبت های مطرح شده همه گمانه زنی رسانه ها است و هیچ صحبت رسمی از سوی 
مسئولان باشگاه استقلال مطرح نشده است. وی فزود: به هر حال استقلال بازی را 
باخته و طبیعی است که چنین مسائلی مطرح شود. ما بازی مهمی را باختیم ولی از 
طرف ما هیچ تصمیمی در خصوص برکناری وینفرد شفر و جانشینی مجیدی اتخاذ 
نشده است. باید با مشاوران فنی و افراد اهل فن و هیات مدیره صحبت کنم. تمامی 
اخبار پیرامون حضور مجیدی و برکناری شفر گمانه زنی است. ما هم تصمیمی نگرفته 
ایم و من هم با هیچ کسی در مورد این قضایا صحبت نکرده ام. فتحی تاکید کرد:فعلا 
قراری برای تشکیل جلسه هیات مدیره نگذاشته ایم، بحث ماندن آقای شفر یک بحث 
فنی است و نه احساسی. ما یک طرف بحث قرارداد با وی را داریم و از یک طرف هم 

بحث فنی داریم. باید در فرصت مناسب در این خصوص تصمیم بگیریم.

با 4 کسب مدال طلا و3 برنز

تیم ملی کشتی فرنگی ایران قهرمان آسیا شد
تیم ملی کشتی فرنگی ایران در پیکارهای قهرمانی سال ۲۰19 آسیا با 4 مدال طلا و۳ 

برنز شد. تیم ملی در سال ۲۰18 ششم شده بود.
رقابت های کشتی فرنگی قهرمانی آسیا روزهای ۷ و 8 اردیبهشت ماه در شهر شی 
آن چین برگزار شد که در پایان تیم ایران با 4 مدال طلای محمدرضا گرایی در وزن ۷۲ 
کیلوگرم، سعید عبدولی در وزن 8۲ کیلوگرم، حسین نوری در وزن 8۷ کیلوگرم و امیر 
قاسمی منجزی در وزن 1۳۰ کیلوگرم و ۳ مدال برنز سامان عبدولی در وزن 6۳ کیلوگرم، 
محمدعلی گرایی در وزن ۷۷ کیلوگرم و مهدی علیاری در وزن 9۷ کیلوگرم با کسب 165 
امتیاز بعنوان قهرمانی دست یافت. پس از تیم ایران ازبکستان با 16۳ امتیاز دوم شد و 
قزاقستان با 1۳4 امتیاز سوم شد. این رقابت ها مهمترین مسابقه رنکینگ دار اتحادیه 
جهانی کشتی پیش از حضور در رقابت های جهانی ۲۰19 قزاقستان که انتخابی 

المپیک نیز محسوب می شود، است.

مدیرعامل باشگاه سپاهان اصفهان:

 برانکو و بیرانوند باید مادام العمر محروم شوند

مدیرعامل باشگاه سپاهان اصفهان در واکنش به رای کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال 
درباره دیدار این تیم برابر پرسپولیس گفت: سر تیم ما را بریدند. برانکو و بیرانوند باید مادام 

العمر محروم می شدند.
کمیته انضباطی فداسیون فوتبال آرای خود را درباره دیدار تیم های پرسپولیس تهران 
و سپاهان اصفهان صادر کرد که براساس آن سیاوش یزدانی به دلیل تخلفات حادث 
شده)تحریک به خشونت( به استناد ماده 1۰۰ مقررات انضباطی تا صدور رای نهایی از 

همراهی تیم خود در تمامی مسابقات تا اطلاع ثانونی معلق و محروم شد.
وی جهت ادای پاره ای از توضیحات روز شنبه مورخ 14 اردیبهشت 98 باید در کمیته 
انضباطی حاضر شود. باشگاه پرسپولیس به دلیل عدم رعایت شرایط میزبانی و فروش 
بیش از حد ظرفیت بلیت این دیدار، باید ظرف 48 ساعت آینده درباره این موضوع 

توضیحات خود را به کمیته انضباطی ارائه کند.
»امیر قلعه نوعی«، سرمربی تیم سپاهان نیز به دلیل عدم حضور در نشست های متعدد 
خبری و تکسیرا – مربی تیم سپاهان به دلیل رفتار غیر ورزشی، چنانچه دفاعیاتی در این 

باره دارند، می توانند حداکثر ظرف 48 ساعت آینده به کمیته انضباطی اعلام کنند.
همچنین »مهدی کیانی«، بازیکن تیم سپاهان به دلیل تخلف و نشر اکاذیب از طریق 
انجام مصاحبه، ابلاغ شده است که چنانچه دفاعیاتی دارد تا 48 ساعت آینده به کمیته 

انضباطی ارسال کند.
انضباطی  کمیته  رای صادر شده  از  انتقاد شدید  با  گویی  گفت  در  تابش«  »مسعو 
فدراسیون فوتبال درباره دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس تهران و سپاهان اصفهان گفت: 

سر تیم ما را بریدند و به نظر ما باید برانکو ایوانکوویچ سرمربی و علیرضا بیرانوند دروازه بان 
پرسپولیس مادام العمر از فوتبال محروم می شدند. 

دیدار حساس این ۲ تیم جمعه شب گذشته در ورزشگاه آزادی در چارچوب هفته بیست 
و ششم لیگ برتر برگزار شد و با تساوی بدون گل پایان یافت. با این حال حواشی و درگیری 
های زیادی بین هواداران دو تیم به وجود آمد که علاوه بر فوت یک نفر، ده ها نفر دیگر 

نیز زخمی شدند.
آنچه که در زیر می خوانید متن کامل گفت و گوی مدیرعامل باشگاه سپاهان با ایرناست: 
*به نظر می رسد از رای کمیته انضباطی که درباره دیدار پرسپولس و سپاهان 

اصفهان صادر شد به شدت معترض هستید؟
چرا نباید ناراحت باشیم. این رای واقعا ناعادلانه است و نمی دانم چه بگویم. با این رای، 
مظلومانه سر تیم بزرگ سپاهان را بریدند و حق کشی در روز روشن انجام شد. هواداران 
سپاهان را کتک زدند، آنها را خونین از ورزشگاه به بیرون فرستادند،9۰دقیقه علیه کادر 
فنی و بازیکنان سپاهان فحاشی کردند و آن وقت چنین حکمی را صادر می کنند؟ اصلا 
بیاییند و خیلی راحت بگویند سپاهان از مسابقات لیگ برتر کنار بکشد تا آقایان به اهدافی 

که در سر دارند و دنبالش هستند برسند.
*سیاوش یزدانی پس از پایان بازی مصاحبه کرد و گفت پرسپولیسی ها برای 
بازی حساس جام حذفی به اصفهان مراجعه نکنند که در این غیر این صورت با 
حضورشان به نوعی خون به پا شده و جنگ واقعی با هواداران سپاهان ایجاد می 

شود!
بازیکن جوان سپاهان بعد از بازی به خاطر جو ورزشگاه و شرایطی که وجود داشت، 
مصاحبه ای انجام و حرف های احساساتی بر زبان آورد که بلافاصله با او برخورد و اعلام 
کردیم که نباید چنین صحبت هایی را می کرد. خود او نیز مصاحبه دیگری انجام داد و 
گفت قدم هواداران فهیم و واقعی پرسپولیس بر روی چشم ما و اصلا منظورم به تماشاگران 
فهیم پرسپولیس نبوده است. فقط گفتم آن دسته تماشاگرانی که روز گذشته سنگ پرانی 
کردند و باعث برهم زدن جو بازی شدند، به اصفهان نیایند که ممکن است خون به پا شود. 

اصلا حرف من یک چیز دیگر است.
*چه چیزی؟

امیر قلعه نویی مورد بی احترامی قرار می گیرد و حالا باید بابت ناسزاهایی که شنید، به 
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال برود و بگوید چرا علیه من تمام ورزشگاه شعار دادند؟ 
برانکو ایوانکوویچ به سینه ناظر مسابقه می کوبد اما با او کوچکترین برخوردی نمی شود؟ 
علیرضا بیرانوند در حالی که تمامی دوربین های تلویزیونی آن را نشان دادند به کی روش 
استنلی به زبان لاتین و فارسی فحاشی می کند که از بیان آن شرم دارم اما کسی به او 
نمی گوید بالای چشمت ابروست. اگر با این احکامی که علیه سپاهان صادر کردند می 
خواستند سرمربی و دروازه بان پرسپولیس را محروم کنند، باید حکم به محرومیت مادام 
العمر آنها از میادین فوتبال می دادند. سوال من از مسئولان کمیته انضباطی فدراسیون 
فوتبال این است که بر چه اساس و منطقی این احکام صادر می شود. یک هفته طول می 
کشد بعد از اتفاقاتی که در تبریز رخ داد، رای صادر کنند اما در کمتر از ۲4 ساعت، این 

چنین عجولانه حکم می دهند.
*اتقاقات و حاشیه های این بازی زیاد بود و صحنه های زشتی را رقم زد. نظر شما 

در این رابطه چیست؟
چه کسی حاشیه و جنجال ها را رقم زد؟ چند روز قبل از بازی، لیدر پرسپولیس که در این 

باشگاه سمتی دارد در فضای مجازی به طور علنی هواداران سپاهان را تهدید می کند که 
به ورزشگاه نیایند. سوال من این است که آیا این کار به طور خودجوش و بدون هماهنگی 
صورت گرفته است؟ به جز این مورد، قبل از بازی مصوب شده بود 1۰ درصد از ظرفیت 
ورزشگاه در اختیار هواداران سپاهان قرار بگیرد و بالای سر آنها خالی باشد اما روز مسابقه 
هواداران پرسپولیس را بالا سر هواداران ما قرار دادند و همه ایران دیدند چه بلاهایی بر 
سرهواداران سپاهان آوردند. بعد از مسابقه عکس هایی که از جایگاه اصفهانی ها انداخته 
شده، نشان می دهد که پر از خون است و انگار آنها را سلاخی کرده اند. این چه تدبیری 
بود؟ آیا کسی نبود بگوید با این تصمیم ممکن است اتفاقات ناگواری رخ بدهد که غیر 

قابل جبران است؟
*مدیرعامل پرسپولیس گفته است باشگاه سپاهان از اتفاقاتی که در ورزشگاه 

آزادی رخ داد، فیلم بدهد؟
واقعا نیازی به فیلم است؟ از پیش از شروع مسابقه و تا آخرین دقیقه بازی هواداران 
پرسپولیس به طور کاملا هماهنگ و با اشعاری که از قبل تدارک دیده شده بود، در قالب 
گروه کُر بدترین الفاظ را علیه مجموعه سپاهان به کار بردند. آیا دیگر نیازی به پاک کردن 
صورت مساله است؟ باید منطقی به این موضوع نگاه کنیم و شرایط و بستری را فراهم کنیم 
تا دیگر از این اتفاقات ناگوار رخ ندهد. شما از اورژانس سوال کنید چه تعداد مجروح به 
بیمارستان منتقل شدند و چند نفر از آنها سپاهانی بودند؟ آقای عرب مظلوم نمایی و فرار 

رو به جلو کردند که اصلا کار درستی نبود.
*شما گفته بودید که می خواهند پرسپولیس را قهرمان جام حذفی کنند؟

نه. من چنین حرفی را نزدم.عرب گفته بود با توجه به اینکه امنیت نداریم، فینال جام 
حذفی در اصفهان برگزار نشود و من در جواب حرف های وی گفتم می خواهید اصلا 
پرسپولیس را قهرمان جام حذفی کنند تا خیالتان راحت شود. مگر استقلال برای بازی 
با سپاهان به اصفهان نیامد و در دقیقه 9۷ شکست نخوردیم، اتفاق حاشیه ای رخ داد؟ 
مطمئن باشید به بهترین شکل ممکن از این مسابقه میزبانی خواهیم کرد و 1۰ درصد 
از ظرفیت ورزشگاه را در اختیار هواداران پرسپولیس قرار می دهیم و البته بر خلاف آنها 
اجازه نخواهیم داد در طبقه دوم ورزشگاه و بالای سر پرسپولیسی ها هواداران سپاهانی 

ها قرار بگیرند.
*برای حل این مشکلات چه اقداماتی باید انجام داد؟

این مشکلات باید به طور ریشه ای حل شود. همه باشگاه ها باید دست به دست هم 
بدهند تا در آینده چنین شرایط ناگواری به وجود نیاید. واقعا اغراق نیست اگر بگوییم 
شرایط غیر قابل تحمل شده است. من به عنوان مدیرعامل باشگاه سپاهان اعلام آمادگی 
می کنم هر کمکی از دست ما بر بیاید حاضریم انجام دهیم تا این ناهنجاری ها ریشه کن 
شود، باید پس از پایان لیگ برتر مسئولان مربوطه به همراه مدیران باشگاه ها جمع شوند و 

راهکارهایی را ارائه دهند تا این جنجال ها را از بین ببریم.
*به عنوان مدیرعامل سپاهان به قهرمانی در لیگ برتر امیدوار هستید؟

اگرچه کار سختی پیش رو داریم اما در فوتبال هیچ چیز قابل پیش بینی نیست و تا 
آخرین لحظه امیدمان را از دست نمی دهیم و با قدرت بازی های خودمان را ادامه می 

دهیم تا ببینیم چه اتفاقی رقم خواهد خورد. 
* امیر قلعه نویی در سپاهان می ماند؟

من گفته ام و باز هم می گویم که قلعه نویی برای فصل آینده نیز با سپاهان قرارداد دارد و 
به عنوان سرمربی در سپاهان خواهد ماند.

ورزشی

ایوان راکیتیچ در جشن قهرمانی بارسلونا پیامی روشن برای سران باشگاه کاتالان 
فرستاد.  بارسلونا شنبه شب با برتری 1-۰ مقابل لوانته برای بیست و ششمین بار فاتح 
لالیگا شد. تک گل بازی را لیونل مسی دقیقه 6۲ به ثمر رساند تا یک بار دیگر ناجی 
آبی اناری ها شود. در پایان بازی جشن قهرمانی باشکوهی در نوکمپ برگزار شد و کاپ 
قهرمانی نیز به مسی اهدا شد. پس از اتمام بازی ایوان راکیتیچ، ستاره کروات بارسا که 
شایعاتی مبنی بر جدایی اش از این باشگاه به گوش می رسد، به خبرنگاران گفت:» 
نمی خواهم در هیچ تیمی غیر از بارسلونا باشم. امیدوارم باشگاه، رئیس، سرمربی و 
هواداران نیز دیدگاهی مشابه من داشته باشند. کاش به زودی پیشنهاد تمدید به دست 
من برسد و بگویند که می خواهیم سه سال دیگر نیز در بارسا بمانی. در هر صورت من 
هنوز سه فصل دیگر با بارسا قرارداد دارم و می خواهم سه سال دیگر هم بمانم. می دانم 

که در فوتبال هر اتفاقی ممکن است رخ دهد؛ ولی در بارسا راحت هستم.«

ستاره برزیلی پاریسن ژرمن از همبازیانش انتقاد کرده است.
نیمار پس از شکست پاریسن ژرمن مقابل تیم رن در فینال جام حذفی فرانسه به انتقاد 
از بازیکنان جوان تیمش پرداخت. نیمار که پس از پشت سر گذاشتن مصدومتیش در 
ترکیب ابتدایی پی اس جی قرار گرفته بود توانست گل دوم تیمش در جریان تساوی 

۲-۲ دو تیم را بثمر برساند. در نهایت تیم رن در ضربات پنالتی قهرمان شد. 
نیمار به نقل از espn گفته:»ما باید در رختکن بالغ تر رفتار کنیم و متحدتر باشیم. 
بازیکنان جوان زیادی را می بینم که به جای حرف گوش کردن دائم دوست دارند 
حرف بزنند! آن ها باید بیشتر حرف گوش کنند. گاهی اوقات باید به حرف بازیکنان 
باتجربه گوش دهند. گاهی اوقات جواب حرف های مربی را می دهند در حالی که 
باید سکوت کنند. ما باتجربه تر هستیم و آن ها باید احترام بیشتری به ما بگذارند. این 

کاری بود که من هم در جوانی کردم.«

نورویچ اولین تیم صعودکننده به لیگ برتر لقب گرفت.
در هفته 45 چمپیونشیپ انگلیس )لیگ دسته دوم( نورویچ با پیروزی ۲-1 مقابل 

بلکبرن، در خانه صعود به لیگ برتر را جشن گرفت.
شنبه شب نورویچ در مسابقه یکی مانده به آخر خود در این فصل از فوتبال جزیره، با 
نتیجه ۲-1 میهمانش بلکبرن را شکست داد تا 91 امتیازی شود و در فاصله یک هفته مانده 
به پایان، صعودش را به لیگ برتر قطعی کند. شفیلد یونایتد نیز با 88 امتیاز دوم است و تنها 
تیمی است که میتواند در هفته پایانی به نورویچ برسد. نورویچ حتی با کسب تساوی هم می 
تواند قهرمان این فصل از چمپیونشیپ شود. اکنون رقابت بین شفیلد و لیدز یونایتد است 
که یکی از این دو تیم به عنوان تیم دوم صعودکننده به طور مستقیم، جواز حضور در لیگ 
برتر را به دست می آورد. تیم های سوم تا ششم به صورت حذفی با هم رقابت می کنند تا از 

میان این چهار تیم، یک تیم دیگر نیز به لیگ برتر برسد.

 نمی خواهم در هیچ تیمی جز بارسلونا 
باشم

 انتقاد نیمار از بازیکنان جوان پاریسن 
ژرمن

 نورویچ  سیتی به لیگ برتر 
بازگشت

کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: ورود رییسان کانون 
هواداران )لیدرها( باشگاه های پرسپولیس، سپاهان، استقلال خوزستان و سپیدرود 

رشت به ورزشگاه ها ممنوع است.
به گزارش فدراسیون فوتبال، در اطلاعیه کمیته اخلاق آمده است: در دیدار تیم های 
پرسپولیس و سپاهان اصفهان و برخی دیگر از دیدارهای لیگ فوتبال کشور حوادث و 
اتفاقاتی رخ داد. بر اساس مطالعات صورت گرفته و گزارش های واصله، بخش عمده 
ای از این حوادث و اتفاقات، ناشی از رفتار غیرورزشی و غیراخلاقی و بعضاً مجرمانه 
لیدرها و کانون هواداران باشگاه ها است. در حالی که این اشخاص به طور خاص و ویژه 

از امکانات، بودجه و خدمات رفاهی باشگاه ها برخوردار و بهره مند هستند.
در ادامه اطلاعیه آمده است: متأسفانه شاهد رفتار غیر مسئولانه، غیر اخلاقی و غیر 
ورزشی این اشخاص در ایام قبل و در زمان رقابت های حساس، مهم و ایجاد التهاب و 
تنش در زمان برگزاری مسابقات بر روی سکوها هستیم. بر همین اساس طی نامه ای به 
وزارت کشور، مراجع انتظامی و اطلاعاتی ضمن ابلاغ حکم صادره از سوی این کمیته 
دستور ممنوعیت ورود رئیس کانون هواداران تیم های پرسپولیس، سپاهان، استقلال 
خوزستان و سپیدرود رشت درخواست شده و پرونده این اشخاص در کمیته اخلاق در 

حال رسیدگی است.
کمیته اخلاق در این اطلاعیه تصریح کرد: علاوه بر اشخاص موثر در کانون هواداران، 
مدیران عامل و باشگاه ها نیز در قبال رفتار غیر ورزشی و غیر اخلاقی این اشخاص 

مسئول بوده و باید پاسخگو باشند.
به گزارش ایرنا، دیدار دو تیم پرسپولیس تهران و سپاهان اصفهان در چارچوب هفته 
بیست و هفتم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور در حالی جمعه 6 اردیبهشت ماه 
با تساوی بدون گل خاتمه یافت که یکی از هواداران به دلیل ایست قلبی جان باخت 

وتعدادی زیادی نیز مجروح شدند.
همچنین درگیری که قبل از آغاز بازی بین هواداران دو تیم و روی سکوها آغاز شده 
بود به زمین چمن کشیده شد تا بازیکنان بارها در جریان بازی با یکدیگر درگیر شوند و 

کادرفنی دو تیم نیز در پایان مسابقه نسبت به یکدیگر پرخاشگری کنند.
تعدادی از صندلی های ورزشگاه نیز در پایان بازی شکسته شده و از طرف تماشاگران 
به داخل زمین پرتاب شد. همچنین فدراسیون فوتبال در خبر دیگری آرای کمیته 
تعیین وضعیت بازیکنان را اعلام کرد که براساس آن باشگاه نساجی مازندران محکوم 
به پرداخت 641میلیون ریال برای شکایت مهرداد رضایی و پرداخت 119 میلیون 
ریال برای درخواست محمد امانی شد. )هر دو رای قابل تجدید نظر خواهی در کمیته 
استیناف می باشد( باشگاه فرهنگی ورزشی منصور ساوه نیز محکوم به پرداخت 9۰ 
میلیون ریال برای شکایت »امیر حسین نامی« شد. در خصوص هزینه دادرسی با توجه 
به عدم مطالبه آن در ستون خواسته و حتی شرح دادخواست و لایحه تقدیمی کمیته 
با تکلیفی مواجه نمی باشد.  در صورت عدم پرداخت محکوم در مهلت مقرر مجازات 
یا مجازات های مقرر در ماده 89 مقررات انضباطی و ماده 1۳ مقررات نقل و انتقالات 
و تعیین وضعیت بازیکنان مصوب 1۳96 نسبت به محکوم علیه، اعمال خواهد شد. 

این تصمیم وفق بند یک ماده 14 آیین دادرسی کمیته تعیین وضعیت قطعی است.

کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال اعلام کرد:
ورود لیدرهای چهار تیم لیگ برتری به 

ورزشگاه ها ممنوع شد
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پیام حضور وزیر امورخارجه در کانون رسانه ای ایران ستیزآمریکا چه بود؟

ظریف؛ مامور صلح و نه مذاکره 
وزیر امورخارجه در تازه ترین سفر خود به نیویورک و حضور در کانون رسانه ای ایران 
ستیز، مامور اعلام پیام بی واسطه صلح طلبی ایران است. مخاطب این پیام هم نه فقط 
دولت آمریکا که افکار عمومی دنیا است، ارسال آن هم لزوما به معنای سیگنال مذاکره 

نخواهد بود. 
تازه ترین سفر وزیر امور خارجه ایران به نیویورک و گفت و گوهای او گرچه در رسانه 
های داخل و خارجی با تحلیل های متنوعی بررسی می شود، اما این نخستین بار نیست 
که محمدجواد ظریف به آمریکا سفر کرده و با رسانه های این کشور گفت و گو می کند. 
ظریف دیپلمات با تجربه ای است که شناخت خوبی از فضای سیاسی آمریکا دارد و بویژه 
طی پنج سال گذشته نشان داده که زبان دیپلماسی خارجی کاخ سفید را بهتر درک 
می کند. وزیر امور خارجه کشورمان عصر سه شنبه سوم اردیبهشت به منظور شرکت 
در نشست چندجانبه گرایی و دیپلماسی برای صلح به نیویورک سفر کرد و طی روزهای 
گذشته دیدارها و مصاحبه های متنوعی با مقام هایی از سازمان ملل، وزاری امور خارجه 
و رسانه های آمریکایی داشت. حضور در شبکه مورد علاقه دونالد ترامپ رییس جمهوری 
آمریکا و گفت و گوی چالشی با »کریس والاس« مجری توانای این شبکه مهمترین و 
خبرسازترین حرکت ظریف در نیویورک است که همچنان واکاوی دلایل و نتایج آن در 
صدر تحلیل های رسانه ای قرار دارد. ظریف در کانون رسانه ای مانند فاکس نیوز که از 
تندترین رسانه ها علیه ایران است می کوشد به زبان دیپلماسی از اجحاف رفته بر مردم 
ایران سخن بگوید. جایی که حتی عکس سلفی اش با »جرالدو ریورا« کارشناس ارشد 

فاکس نیوز و تمجید توییتری او از تمدن ایران هم تحمل نمی شود. 
* دیپلماسی به سبک ظریف در نیویورک

گفت وگوی بی واسطه با کانون رسانه ای ایران ستیز سبک خاص ظریف است. او 
ترجیح داده است تا در این سفر به اصطلاح »حرف حساب« تیم ترامپ را که از زبان 

فاکس نیوز گفته خواهد شد بشنود و حرف حساب ایران را هم به جهان مخابره کند. 
سبک مورد نظر ظریف که با شدت و ضعف مشخصی در جریان مذاکرات هسته ای 
هم دنبال شد، گرچه ریسک هایی هم از خارج مرزها و هم داخل برای او در پی داشته 
و خواهد داشت اما پیچیدگی های رابطه کنونی ایران و آمریکا اجازه تعامل با واسطه و 
سخنگویی در لفافه را نمی دهد. آمریکا درصدد است پرچم ایران هراسی را در جهان بلند 
کند و کسانی که ظریف از آنها با عنوان تیم »ب« )بولتون، بنیامین نتانیاهو، بن سلمان 
و بن زاید( یاد می کند، با تمام توان در پی اجرای این سیاست هستند. این هجمه ها 
در حالی علیه جمهوری اسلامی ایران شکل گرفته که نه تهران در پی تنش است و نه 
خاورمیانه ظرفیت تنش و درگیری بیش از این را دارد. این اصلی است که آمریکا و هم 
پیمانان منطقه ای او باید با تمام وجود آن را درک کنند. با این وجود عدم درک این شرایط 
از سوی تیم ب به هر دلیلی از سوی ایران بی پاسخ نخواهد ماند و این می تواند آشوب 
خاورمیانه را گسترده تر کند. در این شرایط تبیین تصمیم ایران برای مواجهه با شرایط 
موجود، با توجه به تسلط قابل توجه وزیر امور خارجه به مواضع کشور و شیوه برخورد با 

جهان، تنها از عهده سبک مذاکراتی ظریف بر می آید. 
* ماموریت ظریف

پس از انتشار برخی گمانه زنی ها درباره اهداف سفر وزیر امورخارجه به نیویورک که 
هدف اصلی را آغاز مذاکره تازه با آمریکا عنوان می کرد، هم ظریف و هم سخنگوی وزارت 
امورخارجه این موضوع را تکذیب کردند. وزیر امور خارجه فردای سفر به نیویورک، آمریکا 
را مذاکره کننده معتبری ندانست و گفت: آنها قوانین بین المللی و حتی تصمیم هایی 
که خودشان قبلا گرفته اند را بی ارزش می دانند.سیدعباس موسوی سخنگوی وزارت 
امور خارجه هم ادعای برخی رسانه های خارجی مبنی بر درخواست ایران برای مذاکره 
با آمریکا این ادعا ها را بی اساس و نادرست دانست و اظهار داشت: هیچ درخواستی برای 
مذاکره با آمریکا در کار نیست.با این وجود شاید گفت وگوهای متنوع ظریف و طرح 
موضوعاتی همچون مبادله زندانیان و نظر ایران درباره این پیشنهاد آمریکا؛ برخی گمانه 
زنی ها درباره مذاکره مجدد را تقویت کرد. اما سبک وسیاق سیاست ورزی ظریف نشان 
می دهد او گرچه گفت و گو را حتی در بحرانی ترین شرایط ممکن می داند اما از خطوط 
قرمز منافع ایران هم به خوبی آگاه است و مذاکره دوباره با آمریکا بدون عمل به تعهدات 
پیشین را عبور از این خطوط قرمز می داند. بنابراین نه پیش بینی های خارجی درباره 
مذاکره و نه انتقادات داخلی از احتمال انجام چنین گزینه ای دستکم در برهه کنونی 
چندان قابل تامل و درست نخواهد بود. شاید بتوان گفت مهمترین هدف و ماموریت 
ظریف در نیویورک و فاکس نیوز نقش بر آب کردن نقشه های آمریکا برای ترویج ایران 

هراسی است. 
*توپ در زمین ترامپ

گفت و گوی بی واسطه با منتقدترین رسانه آمریکایی در رابطه با ایران، توجه به 
پیشنهاد آمریکا درباره تبادل زندانیان دو کشور، مرزگذاری بین تیم »ب« و رییس 
جمهوری آمریکا در جنگ طلبی محور مهمترین اقدامات ظریف در سفر به نیویورک 
است. کنش هایی که بازتاب جهانی آن نشان از چشم انتظاری جامعه بین الملل برای 
واکنش دونالد ترامپ به آن ها دارد. شواهد نشان می دهد ماموریت صلح طلبانه ظریف در 
نیویورک با توافق نسبی از داخل ایران هم پشتیبانی می شود و به طوری که با اقدامات و 
سخنان او جز چند یادداشت رسانه ای مخالفت خاصی صورت نگرفته است. با این وجود 
و در صورت تداوم آن می توان به صدای واحد ارسال شده از داخل که همان تنش زدایی 
در رابطه با جهان است امیدوار بود.به نظر می رسد توپ این بار در زمین آمریکاست. ایران 
هراسی متکی بر نقض حقوق بشر در بررسی پیشنهاد مبادله زندانیان با علامت های سوال 
جدی روبرو شده است و جداسازی جامعه جهانی از جنگ طلبان تیم »ب« هم تلاش 
این تیم را ناکام خواهد گذاشت. اکنون نوبت عقلای کاخ سفید است تا میان دستورالعمل 
های تنش زای جان بولتون یا اتخاذ سیاست درست در قبال ایران یکی را انتخاب کند. 

حسن بیادی:

حنای گروه های سیاسی کم رنگ شده است
دبیرکل جمعیت آبادگران جوان با اشاره به انتخابات یازدهمین دور مجلس شورای 
اسلامی به بیان ارزیابی خود از ورود برخی احزاب فعال اصولگرا و شخصیت های این 

جریان به عرصه انتخابات پیش رو پرداخت.
حسن بیادی در گفت و گو با ایلنا، درباره اقبال مردم به دو جریان سیاسی کشور در 
انتخابات مجلس یازدهم گفت: مردم نوعاً و شاید کلًا از گروه های سیاسی عبور کرده اند و 
اعتمادی به باندهای سیاسی ندارند و واقعا خیلی باید پاسخگوی آیندگان و تاریخ باشیم 

که نتوانسته ایم رضایت این مردم خوب و ایثارگر را به همراه داشته باشیم.
وی با اشاره به صف بندی های انتخاباتی اصلاح طلبان و اصولگرایان در انتخابات 
اسفندماه اظهار کرد: انتخابات آینده از پیچیده ترین رقابت های سیاسی بین مردم و آنان 

خواهد بود بنابر این حنای صف بندی  گروهای سیاسی بسیار کم رنگ شده است.
*  احمدی نژاد هنوز هم نسبت به دیگران طرفداران منسجم تری دارد

این فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ به این سوال که به نظر شما امسال کدام یک از 
شخصیت های اصولگرا در راس و محوریت این جریان قرار خواهند داشت؟، گفت: این 
اشخاص نزد مردم فرقی باهم ندارند فقط شاید در نتیجه کارشان کمی شدت و ضعف 
وجود داشته باشد. مهم این است که نارضایتی عمومی بوقوع پیوسته است و چه کنیم 
که مردم این کشور باحیا و مقاوم هستند و انقلاب را دوست دارند اما یک روز جواب این 

نامهربانی ها و بی عدالتی را به ما مسئولان خواهند داد.
دبیرکل حزب آبادگران جوان درباره احتمال حضور احمدی نژاد در عرصه انتخاباتی 
مجلس یازدهم گفت: آقای احمدی نژاد هم دارای نظراتی است و هنوز هم نسبت به 
دیگران طرفداران منسجم تری دارد و حقوق ایشان هم برای حضور در انتخابات شاید 
پررنگ تر سایرین باشد مگر اینکه فعالیت های او دچار جوسازی و متاثر از دسیسه های 

باندهای متصل به قدرت و ثروت شود.

* لاریجانی برای انتخابات مجلس شانسی ندارد چه برسد به ریاست 
جمهوری

بیادی در پاسخ به این سوال که لاریجانی در صورت عدم تصویب قانون ممنوعیت 
نمایندگی بیش از سه دوره چقدر می تواند برای ورود مجدد به مجلس امیدوار باشد؟، 
گفت: مدیریت مجلس در دور گذشته و این دوره دارای ایرادات جدی بوده و هست و از 
نتیجه خوبی برخوردار نبوده و دیگران و حتی بعضی از اعضای هیات رئیسه، عامل اصلی 
این نابسامانی و دوگانگی را تصمیمات فردی و برخوردهای شخصی آقای علی لاریجانی 

می دانند.
وی افزود: اگر طرح سه دوره نمایندگی هم انجام نشود ایشان برای حضور در مجلس 
هم شانسی ندارند چه رسد برای ریاست جمهوری و دلیل این همه افت در مسائل 

سیاسی ایشان نداشتن مشاوران و کارشناسان امین است.

* جامعه روحانیت می تواند برای ائتلاف اصولگرایان موفق عمل کند
این فعال سیاسی با بی اهمیت خواندن فعالیت های »شورای وحدت« درباره رویکرد 
احزاب سنتی و نوظهورتر جریان اصولگرا در انتخابات آینده گفت: فکر می کنم جامعه 
روحانیت مبارز باکمی دوراندیشی و استفاده از قاطبه تفکرات دلسوز و انقلابی و افراد 

معتمد نظام بیشتر از دیگران بتواند در ائتلاف اصولگرایان موفقیت داشته باشد.
بیادی درباره برنامه های انتخاباتی جمعیت آبادگران جوان گفت: در رابطه با این موضوع 
هنوز تصمیمات درون گروهی گرفته نشده و در هفته های آینده به بحث های جدی در این 
زمینه با حضور اعضا در شورای مرکزی و کمیته های مربوطه خواهیم پرداخت. هم اکنون 
هم به صورت فعال در جبهه پیشرفت، رفاه و عدالت همکاری با بیش از بیست حزب 

سیاسی و اجتماعی به فعالیت مشغول هستیم.

نکتـه

خبــر

عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام با انتقاد از عملکرد 
برای  اراده ای  گفت:  هاشمی  الله  آیت  رحلت  از  بعد  مجمع 
تصمیم گیری در مجمع وجود ندارد که این نشان می دهد مجمع 

کارایی ندارد.
زهره ترسایی: مجمع تشخیص مصلحت نظام اگرچه با هدف 
عبور از نقاط اختلاف بین مجلس و شورای نگهبان تاسیس شد 
اما عملکرد این نهاد امروز خود به محل انتقاد تبدیل شده است. 
گفته می شود مجمع تشخیص مصلحت نظام نه تنها از حرکت در 
مسیر اصلی خود منحرف شده بلکه به حوزه هایی ورود کرده که 

در شرح وظایف اولیه آن نبوده است.
برای بررسی حوزه اختیارات و نفوذ مجمع تشخیص مصلحت 
نظام به سراغ محمد هاشمی از اعضای سابق مجمع تشخیص 
مصلحت نظام رفتیم. او در این گفت وگو با تاکید بر اینکه مجمع 
کارکرد اصلی خود را از دست داده، علت آن را مشکلات مدیریتی 

و توجه به گریش های حزبی اعلام کرد.
متن گفت وگوی خبرآنلاین با محمد هاشمی رفسنجانی را در 

ادامه می خوانید:

مجمع  عملکرد  به  انتقاداتی  اخیر  ماه های  طی   *
حوزه  از  خارج  که  معنی  این  به  شده  وارد  تشخیص 
وظایف تعیین شده عمل می کند، اخیرا محمود صادقی 
نماینده تهران در مجلس هم ایراداتی به عملکرد مجمع 
وارد دانسته مبنی بر اینکه این مجموعه در حال ساخت 
مجموعه ۳۷۰ واحدی است در حالیکه مجمع قرار بود 
یک جمع مشورتی جمع و جور باشد نه سازمانی عریض 
و طویل، در بخشی دیگر هم انتقاداتی به نحوه عملکرد 
مجمع وارد است به طوریکه گفته می شود مجمع به جای 
قانونگذاری ورود کرده  به حوزه  نوعی  به  حل اختلاف 
است، سوال این است که فلسفه تشکیل مجمع و حوزه 

اختیارات و نفوذ آن از ابتدای تاسیس چه بود؟
تشکیل مجمع تشخیص مصلحت نظام از ابتدا بر مبنای 
یک مجموعه کوچک و با یک وظیفه مشخص بود، البته باید 
در توضیح علت تشکیل مجمع عرض کنم که در آن زمان به 
دلیل اختلاف نظر بین مجلس و شورای نگهبان در تصویب 
قوانین، نوعی بن بست در کشور به وجود آمده بود به همین دلیل 
مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی رئیس مجلس وقت نامه ای 
را خدمت امام نوشتند و در نهایت امام پیشنهاد تاسیس مجمع 
تشخیص مصلحت را دادند؛ تعداد افرادی که آن زمان امام برای 
مجمع تعیین کردند محدود و شامل روسای سه قوه، نخست 
وزیر، مرحوم سید احمد آقا و چند وزیر بود که در مجموع هفت 
نفر می شدند، مسئولیت شان هم بن بست شکنی درباره اختلاف 
مجلس و شورای نگهبان درباره مصوبات بود. فلسفه اولیه تشکیل 
مجمع همین بود که عرض کردم و بنا نبود مجمع یک مجموعه 
عریض و طویل باشد.در بازنگری قانون اساسی در ۲ الی ۳ اصل 
برای مجمع تشخیص مصلحت نظام وظایفی تعیین شد که در 
مجموع ۷ وظیفه برای مجمع تعریف شد. همچنین با توجه به 
رفراندوم متمم قانون اساس شکل مجمع نسبت به گذشته تغییر 
کرد به این گونه که روسای قوای سه گانه به اضافه دو نفر شامل 
یک وزیر یا رئیس یک کمیسیون مجلس مرتبط با دستور جلسه 
روز مجمع به عنوان اعضای حقوقی و ۳۲ الی ۳۳ نفر به عنوان 
اعضای حقیقی منصوب رهبری به عنوان اعضای مجمع تشخیص 
مصلحت تعیین شدند.مجمع با توجه به وضعیت جدیدی که 
پیدا کرده بود ۵ الی ۶ کمیسیون از جمله فرهنگی، سیاسی، 
اقتصادی، امنیتی - دفاعی، زیربنایی تشکیل داد که وظیفه بررسی 
موضوعات برای تعیین سیاست های کلی را برعهده گرفتند، البته 
یک کمیسیون نظارت هم بود. تعداد اعضای کمیسیون ها ۵ الی 
۶ نفر بود و در آیین نامه مجمع آمده بود که هر عضو مجمع 
موظف به عضویت در دو کمیسیون است علت هم این بود که 
مجمع به لحاظ تعداد اعضا خیلی وسیع نشود، زیرا وقتی ۳۰ نفر 
عضو مجمع بودند باید هر فرد در دو کمیسیون شرکت می کرد 
تا جلسات کمیسیون ها نصاب منطقی داشته باشد، با این راهکار 
دیگر نیازی نبود که از افراد دیگری در مجمع استفاده شود و با 
همان اعضا کار پیش می رفت. کمیسیون ها هم در جلسات 
خود، نیازهای کارشناسی خود را از طریق وزرای وزارتخانه ها یا 
نمایندگان مجلس که ذی مدخل بودند یا هر دو انجام تامین 
می کردند بنابراین این هم تدبیر دیگری بود که به تعداد اعضا 
و در واقع بدنه مجمع اضافه نشود یعنی در کار کارشناسی از 
کارشناسان وزارتخانه هایی بهره گرفته می شد که وزرای آنها عضو 
مجمع بودند. با بکار گرفتن این تدابیر بدنه مجمع خیلی باز نشد 
منتهی برای در مجمع دبیرخانه ای هم وجود داشت که عمدتا 
کارهای اداری اعم از مکاتبات را انجام می داد.البته لازم به ذکر 
است که در زمان ریاست جمهوری مرحوم هاشمی مرکزی به 
نام مرکز تحقیقات استراتژیک زیر نظر نهاد ریاست جمهوری 
تاسیس شد تا در آنجا قرار بود فارغ از کارهای اجرایی روزمره 
سیاست ها و استراتژی نظام در موارد مختلف طراحی، تهیه و در 
نهایت برای رهبری، رئیس جمهو و مجلس ارسال شود. اما وقتی 
مجمع بعد از متمم قانون اساسی شکل جدیدی به خود گرفت، 
ریاست جمهوری به این دلیل که گفتند مجمع نیاز بیشتری به 
کار تحقیقات دارد مرکز تحقیقات استراتژیک را به مجمع منتقل 
کردند که حدود ۴۸ نیروی رسمی و تعدادی نیروی برنامه ای 
شامل اساتید دانشگاه، قضات و وکلا که حسب مورد از نظر 
کارشناسی و تخصص آنها در مرکز تحقیقات استفاده می شد 

داشت.به طور کلی سیسات در مجمع این بود که اگر نیاز به کار 
کارشناسی و بحث و بررسی است از نیروهای موجود بدون هیچ 
گونه توسعه ای استفاده شود به طور مثال یک استاد دانشگاه هفته 
ای دو الی چهار ساعت وقت خود را به مجمع اختصاص می داد.

محسن رضایی دبیرخانه 
مجمع را بسیار بزرگ کرد

* طبق توضیحات شما در دوره مرحوم هاشمی تلاش 
شده تا مجمع به لحاظ شکلی توسعه نداشته و از ظرفیت 
کند.  استفاده  محوله  وظایف  انجام  برای  موجود  های 

تغییرات از چه زمانی اتفاق افتاد؟
در زمان آقای هاشمی ابتدا مسئول دبیرخانه مجمع آقای 
حسن حبیبی بودند، ایشان در حالی که معاون دولت اول آقای 
خاتمی بودند مسئولیت دبیرخانه مجمع را هم بر عهده داشتند و 
بر همنی اساس عمده کارهای مجمع را در همان حوزه معاون اول 
انجام می دادند یعنی نیروی اضافه ای به عنوان دبیر برای مجمع 
نداشتند همانند آقای هاشمی که همزمان رئیس جمهور و رئیس 
مجمع بودند و کارهای مجمع را در دفتر ریاست جمهوری انجام 

می دانند بنابراین هزینه ای به مجمع تحمیل نمی شد.
اما بعد از اینکه آقای حبیبی استعفا دادند و آقای محسن 
رضایی دبیر مجمع شدند، ایشان دبیرخانه را خیلی بزرگ کرد 
البته عمده نیروهای ایشان نیروهای رسمی نبودند بلکه از دانشگاه 
و سپاه و برخی مدیران را به صورت ساعتی، موردی و جلسه ای 
به کار می گرفتند ولی در هر صورت با ورود آقای رضایی تعداد 

نیروهای مجمع یک گسترشی داشت.
البته اعضای شورای مجمع از نظر تعداد خیلی تغییر نکردند و 
همان تعداد ۳۵ الی ۳۶ نفر بودند مگر در مواردی که اختلافی بین 
شورای نگهبان و مجلس بود بنابراین تمام اعضای شورای نگهبان 
با حق رای می توانستند در جلسه شرکت کنند که اگر همه می 

آمدند تعداد به ۴۴ نفر می رسید.
تاکید می کنم که اعضای شورای مجمع هیچ یک از نظر 
اداری وابسته به مجمع نبودند یعنی شخصیت هایی اعم از روسای 
قوا، معاون رئیس جمهور، نماینده مجلس، عضو شورای نگهبان، 
وزرا و ... بودند که مسئولیت دیگری داشتند و اینگونه نبود که 
شغل اصلی شان در مجمع باشد و از مجمع حقوق بگیرد. درباره 
نحوه فعالیت هم اعضای شورا علاوه بر اینکه باید هر ۱۵ روز یک 
بار در جلساتی که برگزار می شد شرکت می کردند باید در دو 
کمیسیون هم حضور می یافتند یعنی با یک نصفه روز در هفته 
تمام اعضای مجمع در خدمت مجمع بودند، همه این برنامه ها 

برای آن بود که مجمع با کمترین هزینه اداره شود.

* آقای هاشمی تغییرات چطور اتفاق افتاد؟ آیا مطابق 
آیین نامه بود؟  انتقادات زیادی به عریض و طویل شدن 
مجمع وارد است. کار آقای رضایی در جذب نیروها قانونی 
بود؟ و اینکه آیا افرادی که به گفته شما از دانشگاه و سپاه 

جذب شده بودند حقوق می گرفتند؟
بله حقوق می گرفتند البته بودجه دبیرخانه هم نسبتا زیاد 
بود، آقای رضایی بالاخره فرمانده سپاه بود و زمانی که به مجمع 
آمد تعدادی نیرو در اطراف شان بود و البته دست شان هم باز بود 
زیرا مجمع از ابتدای تشکیل یک نهاد فراقوه ای بود و خیلی تابع 
قوانین استخدام کشوری نبود اگرچه چندی بعد آقای هاشمی 
گفتند جذب نیرو باید قانونمند شود که در نهایت مجمع از نظر 
استخدامی قانونی معادل با قانون استخدام و خدمات مجلس را مد 
نظر قرار داد. بنابراین دست آقای رضایی یا بنده به عنون مسئول 
دفتر باز بود و مانع خاصی وجود نداشت و طبق قانون مجلس 

امکان جذب داشتیم.

* اما امروز گویا همین موضوع به معضل تبدیل شده 
است؟

چیزی که امروز در مجمع اتفاق افتاده این است که در اثر 
تغییرات تعداد کمیسیون ها بسیار زیاد شده، آن زمان ما ۵ 

کمیسیون تخصصی و یک کمیسیون نظارت داشتیم، کمیسیون 
نظارت هم ۱۵ عضو داشت که تمام آنها اعضای مجمع بودند چون 
طبق آیین نامه اعضای کمیسیون ها نمی توانستند خارج از مجمع 
باشند یعنی اول باید عضو مجمع و بعد عضو کمیسیون می شدند.

حالا مثل اینکه تغییراتی صورت گرفته به طوریکه تعداد 
کمیسیون ها متعدد شده و دبیرخانه هم افزایش پیدا کرده است، 
البته در دو سال قبل که آقای هاشمی مرحوم شدند رهبری در 
حکمی به آقای رضایی نوشتند که دفتر رئیس و مرکز تحقیقات 
استراتژیک منحل شوند بنابراین قاعدتا می بایست نیروهای 
مجمع کم شود حال بنده نمی دانم تعداد نیروها کم یا زیاد شدند 
ولی برخی همکاران آنجا می گویند امسال به ما گفتند که شما 

باید تکلیف تان را روشن کنید و بروید.
مجمع سه نوع نیرو داشت، یکسری استخدام رسمی، گروه 
دیگر پیمانی و مجموعه ای هم قراردادی بودند. حالا مثل اینکه 
قراردادی ها را اخراج کردند، به پیمانی ها گفته شده از اداره 
دیگری درخواست بیاورید تا به آنجا منتقل شوید، اخیرا این را به 

رسمی ها هم گفتند که البته خیلی منصفانه نیست.

اراده ای در مجمع برای 
تصمیم گیری وجود ندارد

* گسترده شدن مجمع به افزایش کارایی آن کمکی 
هم کرد؟

خیر، کارایی مجمع افزایش پیدا نکرد. ببینید نماد عملکرد 
مجمع بن بست شکنی ها در مصوبات محل اختلاف شورای 
نگهبان و مجلس بود اما آنچه که ما امروز از مجمع می بینیم به 
ویژه در یکی دو مورد از لوایح مرتبط با FATF بن بست شکنی 
نشده و مشکل حل نمی شود این درحالی است که مجمع باید 
نظر خود را چه در قالب موافق یا مخالف اعلام کند. کسی نمی 
گوید مجمع باید حتما نظر موافق داشته باشد می تواند نظر منفی 
بدهد اما باید تعیین تکلیف کند که اراده ای برای تصممیم گیری 

وجود ندارد این نشان می دهد که مجمع کارایی ندارد.

* علت چیست؟
شاید محافظه کاری؛ نمی دانم چون الان در مجمع نیستم.

* برخی وضعیت مجمع را ناشی از نحوه مدیریت بعد 
از مرحوم هاشمی رفسنجانی می دانند و اینکه مرحوم 
هاشمی شاهرودی به دلیل مشکلات بیماری در جلسه 
نبودند همین بر نحوه مدیریت جلسات و تعیین تکلیف 
لوایح ارسال تاثیر گذاشته است و اینکه در این فضا عده 
ای فرصت پیدا کردند تا اهداف فردی و جناحی خود را پی 

بگیرند به جای درنظر گرفتن مصلحت نظام؟
بله دقیقا همین طور است، مواردی دیده می شود. ببینید 
مجمع تشخیص برای مصلحت نظام شکل گرفته است، مصلحت 
نظام فراتر از مسائل جناحی و گروهی است اما امروز مواردی که 
مربوط به مصلحت نظام بوده و در نظام بین الملل برای ما اهمیت 

دارد بلا تکلیف مانده و تعیین تکلیف نمی شود.
ببینید اینکه از زبان برخی اعضای مجمع گفته می شود برای 
تصویب لوایح مذکور فشار آورده می شود اما ما تحت تاثیر فشارها 
تصویب نمی کنیم، اشکالی ندارد تصویب نکنید اما تعیین تکلیف و 
کشور را از بن بست خارج کنید. تعیین تکلیف مهم است، مرحوم 
هاشمی رفسنجانی در مجمع تشخیص هیچ کاری را بدون تعیین 
تکلیف نمی گذاشتند بلکه زمان برای آن تعیین می کردند و در 
همان زمان هم تصمیم گرفته و به عنوان مصلحت نظام اعلام 
می کردند که البته ممکن بود جناحی موافق و عده ای هم مخالف 
باشند اما در نهایت مصلحت نظام مهم بود. آن زمان موضوعات به 
صورت جدی به شور و بحث گذاشته و تصمیم گیری می شد اما 

امروز ما کمتر این وضع  را برای مجمع می بینیم.

و  تاثیر  از  ناشی  ایرادات  این  کنید  فکر می  * شما 
عملکرد مدیریت مجمع است؟

بله حتما تاثیر مدیریتی است البته مساله دیگری هم هست 

که مربوط به ترکیب اعضای مجمع است. عملکرد و خروجی 
حال حاضر اعضای مجمع همانند گذشته فراجناحی نیست، در 
گذشته  اعضای مجمع مستقل تر عمل می کردند و تابع جناح 
نبودند. البته چون در شرایط حاضر در مجمع نیستم نمی دانم 
واکنش ها و آرا در مجمع چگونه است اما مواردی را که بعضا در 
رسانه ها منتشر می شود نشان دهنده برخی تغییرات نسبت به 

گذشته است.

* آقای هاشمی نقد دیگری که این روزها به عملکرد 
برخی اعضای مجمع وجود دارد این است که نظر شخصی 

خود را به عنوان نظر مجمع مطرح می کنند.
نباید بگویند، اصلا نباید اینگونه باشد. در گذشته اعضا نمی 
توانستند راجع به کلیت مجمع اظهارنظر کنند، جاهایی نظر 
شخصی خود را می توانستند اعلام کنند ولی اینکه بگویند مجمع 
چنین کاری نمی کند یا مصوبه ای را تصویب نمی کند خلاف 
مصلحت است چون آن طرح یا لایحه به مجمع آمده که شورا 

درباره آن تصمیم بگیرد نه فرد.
اینکه بگویند فلان لایحه را مجمع هرگز تصویب نمی کند 
قبل از اینکه در شورا مطرح و اعضا نظر خود را بدهند و بحث و 
مصلحت سنجی بشود به هیچ وجه قابل قبول نیست، اینکه من 

بگویم می شود نظر فردی است نه جمعی.

* اخباری درباره مجتمع ۳۷۰ واحدی مجمع به نقل از 
محمود صادقی نماینده تهران در مجلس مطرح شده که 
واکنش هایی به دنبال داشته، البته روابط عمومی مجمع 
در اطلاعیه ای اعلام کرد که این تصمیم در زمان مرحوم  

هاشمی و با تایید ایشان بوده، ماجرا چیست؟
ببینید چندین سال قبل زمینی در منطقه کن گرفته بودند که 
برای کارکنان مجمع خانه سازمانی بسازند، نه خانه سازمانی که 
بنشینند بلکه به صورت تعاونی و تعدادی هم که مطرح می کردند 
بین ۱۵۰ الی ۱۶۰ واحد بود نه ۳۷۰ واحد، اما چون کارهای 
مربوط به این ماجرا زیر نظر دبیرخانه و آقای محسن رضایی بود 
ما اطلاع نداشتیم که به چه کسی واگذار شده یا نشده یا چگونه 
است؟ آقای محسن رضایی در صدد یک چنین جایی بودند اما 
اینکه به کارکنان مجمع به عنوان تعاونی دادند یا ندادند و یا به 

چند نفر ندادند اطلاعاتی از آن ندارم.

* نقد این است که قرار نبود مجمع تا این حد وسیع 
شود که دنبال زمین و تعاونی مسکن و این چیزها برای 
کارکنان باشند؟ قرار بود مجموعه کوچکی باشد که عقلای 
قوم بنشینند و کشور را در موارد مورد اختلاف از بن بست 

خارج کنند نه اینکه خود هزینه تراشی کنند.
ببینید  تاکید می کنم که اعضای شورای مجمع تقریبا اکثر 
قریب به اتفاق شان منزل داشتند چون شغل اصلی آنها در مجمع 
نبود، یعنی این طور نبود که اعضا بی مسکن باشند واین پروژه 
برای اعضای مجمع باشد. این پروژه جنبه کارمندی داشت نه 

اعضای اصلی مجمع.

* با توجه به توضیحات تان درباره عملکرد مجمع و 
اینکه کارکرد اصلی خود را از دست داده، رئیس جدید 
مجمع چطور می تواند مجمع را به مسیر اصلی بازگرداند.

درباره عملکرد مجمع هم خواسته و هم راه روشن است. 
ببینید زمانی که امام راجع به مجمع صحبت کردند گفتند 
این جا یک نهاد بن بست شکن است، یکی از وظایف مجمع 
رسیدگی به معضلات است، معضلی که رهبر معضل بدانند و 
به مجمع ارجاع بدهند که اگر حل و فصل نشود کشور دچار 
مشکل می شود. به خاطر دارم در زمان مرحوم هاشمی و دولت 
آقای احمدی نژاد بود که در موضوع بانک مرکزی مشکل پیش 
آمد، رهبری به مجمع ارجاع داد و مجمع سریع موضوع را 
تعیین تکلیف کرد یا اوایل کار مجمع قانون کار یا قانون مبارزه 

با مواد مخدر را تعیین تکلیف کرد.
یعنی در زمان آقای هاشمی هر موضوعی که به مجمع ارجاع 
می شد در دستور کار قرار می گرفت، برای آن زمان تعیین و به 
سرعت تعیین تکلیف می شد نه اینکه بررسی را از یک روز به 
روز دیگر، از یک هفته به هفته دیگر و از یک سال به سال دیگر 
موکول کنند یا هر بار بگویند جلسه به نصاب نرسیده و نتیجه 
گیری در زمان دیگری انجام می شود این ها همه ناشی از مسائل 

مدیریتی است.

* برای آخرین سوال هیات عالی نظارت هم از دیگر 
مراکزی است که این روزها انتقاداتی به عملکرد آن وارد 
است. فلسفه تشکیل هیات عالی نظارت ووظیفه آن چه 

بود؟
در آن زمان هیات عالی نظارت وجود نداشت، ما در آن زمان 
شورای نظارت با ۱۵ عضو داشتیم که کارهای خود را بررسی 
و به شورای مجمع ارسال می کردند که شورای مجمع آن را 
تصویب یا رد می کرد و در نهایت برای رهبر انقلاب می فرستاد 
و گزارشی هم منتشر می شد ولی من حالا شنیدم که رهبر 
انقلاب آن ۱۵ نفر را به طور مستقیم منصوب کردند بنابراین 
هیات عالی دیگر با شورای مجمع کار ندارد و مجموعه ای در 
کنار مجمع است. در حقیقت کاری به موازات مجمع فعالیت 

انجام می دهد.

محمد هاشمی:

مجمع تشخیص کارایی گذشته را ندارد

رئیـس شـورای شـهر تهـران با بیـان اینکه آیت اللـه اهل ریـا کاری و اسـراف و 
تبذیـر نبود، گفت: منزل مسـکونی ایشـان نیـز در جماران که امـروز تبدیل به خانه 
موزه شـده، نشـان می دهد ایشـان اهل زهدفروشـی نبوده اسـت. بیشترین تخریب 
هـا علیـه او نیـز در همیـن زمینه می شـد و آیت الله را حامی اشـرافی گری نشـان 

مـی دادند
محسـن هاشـمی رفسـنجانی در مراسـم رونمایی از شـانزدهمین جلد خاطرات 
رونوشـت آیت الله هاشـمی رفسـنجانی با عنوان »سـردار سـازندگی« گفت: در دی 
مـاه ۱۳9۷ مشـغول بازبینی نهایی برای چاپ کتاب خاطـرات ۱۳۷۵ آیت الله بودم 
و به قصد نوشـتن مقدمه، کتاب را ورق می زدم. واقعاً حضرت آیت الله هاشـمی به 

عنـوان یـک بزرگمـرد، یک مراد و مریدی عاشـق بـرای من بود.
وی افـزود: بـا توجـه به اینکه ایشـان در دوران جوانیش در زندان به سـر می برد 
و در دوران پیـروزی انقـلاب نیـز من برای تحصیل در خارج کشـور بودم، به ایشـان 
از دور نـگاه مـی کـردم و همیشـه این احسـاس بهم دسـت مـی داد که ایشـان در 
تلاشـند تا کشـور را بسـازند و آرزوی دیرینشان این بود که ما کشـوری آباد و آزاد و 

بـا رفاهی جدی برای مردم داشـته باشـیم.
هاشـمی رفسـنجانی ادامه داد: امروز که در شـورای شهر هسـتم و گه گاه قدمی 
بـرای شـهروندی برمـی دارم چنیـن احسـاس می کنم کـه او زنده اسـت و مرا نگاه 
مـی کنـد. آنچـه مهـم بـوده راه هاشـمی اسـت، راهـی کـه ایشـان به عنـوان یک 
حکمـران موفـق بـر مبنای اعتدال اسـلامی بنا نهاده اسـت. ایشـان معتقـد بود که 
مـا نبایـد از اعتـدال فاصله بگیریم و اگر می بینیم که انقلاب اسـلامی با مشـکلاتی 
مواجـه مـی شـود و بعضاً نمـی تواند رفاه مـردم را فراهم کنـد، نباید دچـار افراط و 
تفریـط شـد و مـن امیدوارم که کشـور بتواند این مسـیر را بازبینی کنـد و دوباره به 

مسـیر اصلی خـود بازگردد.
وی بـا بیـان اینکـه اگر بـه زندگی پرمشـقت آیت الله هاشـمی بنگریـم متوجه 
مـی شـویم کـه تمـام آن بـرای یـک هـدف که همـان رسـیدن بـه کشـوری آباد، 
آزاد، پیشـرفته همـراه بـا سـعادت و بهـروزی به منظور الگـو قرار گرفتن بـرای دنیا 
بـوده، گفـت: ایـن هدفی بود که ایشـان دنبـال می کـرد و در این مسـیر گام برمی 
داشـت. در سـال ۱۳۷۵ کـه من به ریاسـت دفتـر رییس جمهوری رسـیدم، تلاش 
بـی وقفـه ایشـان را برای رسـیدن به این هـدف می دیـدم. از این رو مـداوم از پروژه 
هـای سراسـر کشـور بازدیـد کرده و افتتـاح و کلنگ زنـی می کردند و در پاسـخ به 
منتقدیـن کـه مـی گفتند چرا در سـال آخـر دولت کلنـگ زنی می کننـد، گفتند 

بعضـی از ایـن پـروژه ها اگر کلنگش را نزنیـم امکان دارد که در دولت بعدی شـروع 
نشود.

رئیـس شـورای شـهر تهران گفـت: یکـی از مهم تریـن ارکان موفقیـت دولت 
سـازندگی در همـان زمـان، هماهنگـی و تفاهـم با آیت اللـه خامنه ای بـه عنوان 
رهبـر معظـم انقـلاب بـود و آن رفاقـت دیرینـی که میان ایشـان در طـول مبارزه 
در رژیـم سـتم شـاهی ایجاد شـده بـود، باعث شـد تا ایـن دو با همفکری بسـیار 
زیـاد در کنـار هم قـرار گیرند و در مسـیر بالندگی انقـلاب و دوران سـازندگی در 
کنـار هـم حرکـت کننـد. من یادم اسـت کـه آیـت الله هاشـمی علاقـه و اعتماد 
زائدالوصـف خـود بـه آیت الله خامنه ای را همیشـه بروز می داد و اوایل سـال ۷۶ 
بـود کـه جملـه معـروف آیـت الله خامنـه ای بازگو شـد کـه هیچکس بـرای من 

هاشـمی نمی شود.
وی بیـان کـرد: ایـن همکاری و اعتماد دیرینه در بسـیاری از مسـائل کمک کرد 
کـه همـه چیز در دوران سـازندگی خوب پیش رود و کار ها با موفقیت انجام شـود. 
ولـی بعضـاً دیـده می شـد که عـده ای به عنوان سـخنگو یا شـارح مواضـع رهبری 
در اواخـر سـال ۷۵ بـه میـدان فضـای سیاسـی آمدند و حتـی از بعضـی تریبون ها 
نظیر نمازجمعه، مطبوعات، شـورای هماهنگی تبلیغات اسـلامی یا بعضاً از شـورای 
نگهبـان مطالبـی را در جهت تضعیف دولت سـازندگی بیان کردند و حتی تجمعات 

غیرقانونـی را شـکل دادنـد و بـدون اینکه مجـوزی گرفته باشـند اقداماتـی را برای 
تضعیـف مدیـران اجرایـی کشـور انجـام دادنـد. همچنیـن از برخـی تریبـون های 
رسـمی، غیرمنصفانـه خدمـات دولـت سـازندگی بـه مناطق محـروم و پـروژه های 
عمرانـی آن را مـورد بـی مهری قرار می دادند. این عامل باعث شـد تا این احسـاس 
بـه وجـود آیـد کـه اختـلاف نظری میـان آیت الله هاشـمی و آیـت اللـه خامنه ای 
بـه وجـود آمده و رسـانه های بیگانـه نیز با سوءاسـتفاده از این وضعیـت، موضوع را 

کردند. بزرگنمایی 
هاشـمی ادامـه داد: آیـت الله هاشـمی عدالت واقعـی را از نظر اسـلام، در توزیع 
ثـروت و نـه توزیـع فقر می دیـد و لازمه این توزیع ثـروت را در رونـق اقتصادی می 
دیـد و بـرای ایـن بـود کـه شـان و منزلتی برای انسـان قائل بـود و تـلاش می کرد 
تـا همـه بتواننـد از نعمـت های الهـی به خوبی بهـره مند شـده و زندگی در شـان 
خودشـان داشـته باشند و ایشان ضمن اینکه مخالفتی با اسـتفاده از امکانات رفاهی 

توسـط مردم نداشـت، اما خودش در زندگی حدوسـط را داشـت. 
هاشـمی بـا بیـان اینکـه آیت اللـه اهل ریـا کاری و اسـراف و تبذیر نبـود، گفت: 
منـزل مسـکونی ایشـان نیز در جمـاران که امروز تبدیل به خانه موزه شـده، نشـان 
مـی دهد ایشـان اهـل زهدفروشـی نبوده اسـت. بیشـترین تخریب ها علیـه او نیز 
در همیـن زمینـه می شـد و آیـت الله را حامی اشـرافی گری نشـان مـی دادند. اما 
جـای جـای ایـن کتاب نشـان مـی دهد که چـه حرکاتی انجـام می شـد و روش و 

منش ایشـان چگونـه بود.
وی افـزود: مـا نـام ایـن کتـاب را کـه مربوط بـه آخرین سـال دولت سـازندگی 
اسـت، سـردار سـازندگی گذاشـتیم. هرچند می توانسـتیم نام کتاب های خاطرات 

سـال هـای گذشـته ایشـان را نیز بـه این نـام بگذاریم.
از آنجـا کـه آیـت اللـه در زمـان حیـات موافـق ایـن نامگـذاری نبـود، تصمیم 
گرفتیـم کـه کتـاب خاطرات سـال آخـر دولت سـازندگی را بـه این نـام بگذاریم. 
مـا معمـولًا در زمسـتان سـال قبل از چـاپ کتاب هـای خاطـرات، آن را نزد رهبر 
معظـم انقـلاب می بریم و سـعی می کنیـم تا اگر ایشـان نظراتی دارنـد در کتاب 
اعمـال کنیـم کـه تـا به حـال نظراتـی ارائه نکردنـد و این خود نشـان دهنـده آن 
اسـت کـه آیت الله هاشـمی مطالـب را با دقت نوشـتند. در همین حـال، ما هنوز 
۲۰ دفتـر دسـت نوشـته دیگر از ایشـان برای انتشـار داریـم و همه آنهـا را به لوح 
فشـرده منتقل کردیم تا در صورت آسـیب دیدگی دسـت نوشـته ها بتوان از آن 

لـوح ها اسـتفاده کرد.

محسن هاشمی رفسنجانی در مراسم رونمایی از کتاب »سردار سازندگی«: 

آیت الله هاشمی اهل ریا کاری و اسراف و تبذیر نبود 
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تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: زندانیان باید بر اساس آموزه های 
دینی به جامعه بازگردانده شده تا بتوانند به افرادی مفید تبدیل شوند.

آیت الله سیدمحمد سعیدی بعد از ظهر یکشنبه در دیدار شورای معاونان اداره کل 
زندان ها و اعضای ستاد دیه استان قم که در حرم حضرت معصومه)س( برگزار شد، با 
بیان اینکه شیطان خواهان تبدیل زندانیان به انسان های شرور است، افزود: زندانیان باید 
بر اساس آموزه های دینی به جامعه بازگردانده شده تا بتوانند به افرادی مفید در جامعه 
تبدیل شوند.وی با اشاره به اجرای برنامه های فرهنگی در حرم حضرت معصومه)س( برای 
زندانیان افزود: تمام تلاش خود را به کار می گیریم تا شاهد بازگشت مفید زندانیان به 
جامعه باشیم.امام جمعه قم بیان کرد: در کلام اهل بیت)ع( آمده است که فرد زندانی نباید 
به کلی از مردم جدا شود بلکه باید در جامعه حضور داشته باشد.وی گفت: فرد زندانی 
دارای اشکالات و خطاهای بسیاری است و با جرم خود از جامعه جدا شده است اما نباید 

ارتباط فرد با جامعه به کلی بریده شود زیرا خطرات بیشتری را به همراه دارد.
آیت الله سعیدی با اشاره به لزوم تلاش برای آزادی زندانیان جرایم غیرعمد، افزود: 
برای آزادی زندانیان غیر عمد باید خیرین و طلبکاران و همچنین نهادهای مختلف 
اقدامات لازم را انجام دهند تا بتوان به نتیجه مطلوب دست یافت.وی شهر قم را الگویی 
برای دیگر مناطق کشور دانست و افزود: در این شهر باید سعی شود تا در حدی که از نظر 

امنیتی مشکلی را ایجاد نمی کند ارتباط فرد زندانی با جامعه حفظ شود.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( اجرای احکام اسلام را موجب افزایش 
نعمت و برکت دانست و افزود: با انجام احکام اسلامی علاوه بر افزایش نعمت به اهل 

بیت)س( نیز نزدیک تر می شویم.
* وجود ۱۵۶ زندانی جرایم غیر عمد درقم

مدیرکل امور زندان های استان قم نیز در این دیدار از وجود ۱۵۶ زندانی بر اثر جرایم 
غیر عمد در این استان خبر داد.حجت الاسلام سید علی تهامی ا بیان اینکه سال گذشته 
بدهی ۲ میلیارد تومانی چندین زندانی برطرف شد، افزود: اکنون ۱۵۶ زندانی دارای 

جرایم غیر عمد با ۲۰۰ میلیارد تومان بدهی در استان قم هستند.
وی بیان کرد: در زمینه اشتغال زندانیان در زندان های استان قم اقدامات بسیاری 
انجام گرفته تا زندانیان علاوه بر کسب درآمد بتوانند پس از آزادی در جامعه به حرفه ای 
بپردازند.مدیرکل امور زندان های استان قم گفت: با اجرای برنامه های بسیاری برای 
زندانیان به آنها آموزش های مختلفی داده می شود تا بتوان زندان را به دانشگاهی برای 
آموزش آنها تبدیل کرد.وی با اشاره به برگزاری ۴۰۰ جشن گلریزان در سراسر کشور 
در طول سال توسط ستاد دیه افزود: ترویج فرهنگ آزادسازی زندانیان غیرعمد یکی از 
دستاوردهای ستاد دیه است.وی بیان کرد: در استان قم ستاد دیه اقدامات بسیاری را 
انجام داده است از جمله آنکه در جشن گلریزان سال ۹۶ تعداد ۶۸ زندانی با بدهی یک 

میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان آزاد شدند.
تهامی بیان کرد: تعداد زندانیان آزادشده در سال گذشته نسبت به سال ۹۶ به میزان 

۴۴ درصد افزایش یافته است.
خاطرنشان کرد: ترویج فرهنگ آزادسازی زندانیان غیرعمد یکی از دستاوردهای ستاد 

دیه است چراکه اکنون در طول سال شاهد مشارکت خیرین در این امر خیر هستیم.

آیت الله سعیدی:

زندانیان بر اساس آموزه های دینی به جامعه بازگردانده شوند

نامحـرمانه

دریـچه

خبــر

توقف رسیدگی به پرونده فوت آیت الله هاشمی  
یکی از نزدیکان مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی می گوید هرچند پرونده فوت رئیس فقید مجمع 
تشخیص مصلحت نظام مختومه نشده، اما رسیدگی به این پرونده فعلا متوقف شده است.پس از 
درگذشت آیت الله هاشمی رفسنجانی در سال ۹۵، فاطمه هاشمی فرزند او در گفت وگو با اعتمادآنلاین 
اعلام کرد که در جسد پدرش و حوله ای که با آن او را به بیمارستان منتقل کردند، مقدار قابل توجهی از 
رادیواکتیو کشف شده است. فاطمه هاشمی همچنین گفته بود با بررسی نهادهای امنیتی مشخص شده 
بدن او و مادرش هم آغشته به رادیواکتیو است.بعد از این، فرزندان مرحوم هاشمی رفسنجانی از تشکیل 
پرونده ای در شورای عالی امنیت ملی برای بررسی علت فوت او خبر دادند.حالا رجایی که در زمان حیات 
آیت الله هاشمی مشاورش بود، بعد از گذشت بیش از دو سال از تشکیل این پرونده در شورای عالی 
امنیت ملی به ایرناپلاس می گوید: به آقای روحانی گفته بودند که پرونده را مختومه اعلام کند، اما 
رئیس جمهوری موافقت نکردند.به گفته رجایی با اینکه این پرونده همچنان در شورای عالی امنیت ملی 

باز است، اما هنوز به نتیجه نرسیده و رسیدگی به آن فعلًا متوقف شده است.

ظریف به کره شمالی سفر می کند 
وزیر امور خارجه کشورمان از برنامه خود برای سفر به کره شمالی خبر داد و گفت به زودی زمان آن 
تعیین خواهد شد. محمد جواد ظریف عصر شنبه در پاسخ به این سوال خبرنگار ایرنا که کیم جونگ اون 
رهبر کره شمالی تا کنون با شی جین پینگ رئیس جمهوری چین و ولادیمیر پوتین رئیس جمهوری 
روسیه دیدار کرده است، آیا برنامه ای برای دیدار با دکتر روحانی رئیس جمهوری اسلامی ایران هم دارد؟ 
این مطلب را مطرح کرد.وی افزود: در جریان برنامه رئیس جمهوری نیستیم اما در برنامه های کاری من 
این سفر وجود دارد و به زودی تاریخ آن را تعیین می کنیم. وی درباره واکنش جرمی هانت وزیر خارجه 

انگلیس به این پیشنهاد هم اظهار کرد: او بی جهت خود را وارد موضوعی کرد که ربطی به او نداشت.

ایران چه تعداد زن خانه دار دارد؟ 
بر اساس آخرین آمارهای ارائه شده از سوی مرکز آمار ایران ۲۰ میلیون و ۹۴۶ هزار و ۷۸۷ نفر در 
ایران خانه دار محسوب می شوند که این جمعیت ۵۲.۶ درصد از جمعیت غیر فعال از نظر اقتصادی 
را شامل می شوند.به  گزارش خبرآنلاین، بر اساس این گزارش ۹۹.۶ درصد از خانه داران در ایران را 
زنان و ۰.۴ درصد را مردان تشکیل می دهند . به این ترتیب ۲۰ میلیون ۸۶۲ هزار و ۹۹۹ زن خانه دار 
هستند. بر این اساس شمار خانه داران شهری ۱۵ میلیون و ۷۶۷ هزار و ۲۴۵ نفر و شمار زنان خانه داران 
روستایی ۵ میلیون و ۱۷۹ هزار و ۵۴۱ نفر اعلام شده اند. بر اساس این گزارش ۵۹.۵ درصد از جمعیت 

ایران از نظر اقتصادی غیرفعال محسوب می شوند.

جوانان ایرانی چقدر شاد هستند؟ 
نتایج یکی از نظرسنجی های ایسپا نشان می دهد ۶۳.۷ درصد جوانان خیلی شاد و به نسبت شاد 
هستند.به گزارش ایسنا، در نظرسنجی ملی اسفندماه مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران )ایسپا( ۶۳.۷ 
درصد جوانان ۱۸ تا ۲۹ ساله خیلی شاد و به نسبت شاد هستند.یکی دیگر از نظرسنجی های ملی ایسپا 
که در اسفندماه انجام گرفته نشان می دهد زنان ایرانی شادتر از مردان هستند. این نظرسنجی می گوید 
۶۰ درصد زنان ایران به نسبت شاد و خیلی شاد هستند. علاوه بر آن نتایج این نظرسنجی نشان می دهد 

۵۱ درصد مردان خیلی شاد و به نسبت شاد هستند.

پرداخت وجه چک از دیگر حساب ها امکان پذیر شد 
بانک مرکزی اعلام کرد که بانک ها در صورت کافی نبودن موجودی حساب، مکلف به پرداخت وجه 
چک از محل موجودی سایر حساب های صاحب حساب و مسدودسازی تمامی حساب و کارت های 
بانکی به میزان مبلغ چک هستند.بانک مرکزی در بخشنامه ای به مدیران عامل شبکه بانکی پیرو تصویب 
قانون اصلاح چک با مصوبه مجلس شورای اسلامی، تغییرات و اصلاحاتی را با توجه به تاکید مدیریت 
کل مقررات، مجوزهای بانکی و مبارزه با پولشویی ابلاغ کرد که اصلاحات جدید باید در سامانه های 

داخلی بانک های کشور لحاظ و عملیاتی شود.

کشف سوهان و کیک با طعم »گل« و تریاک! 
مأموران مبارزه با مواد مخدر تهران بزرگ موفق به کشف کیک و سوهان هایی با طعم مواد مخدر 
شدند.به گزارش » تسنیم، مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر تهران بزرگ در طی سال ۹۸ موفق به 
کشف ۲ تن و ۶۰۰ کیلوگرم انواع مواد مخدر از سوداگران مرگ شده اند. قاچاقچیان مواد مخدر در توزیع 
مواد و جاسازی مواد افیونی از هر نوع روشی استفاده می کنند، پلیس مبارزه با موادمخدر تهران بزرگ در 
میان این کشفیات موفق به کشف تریاک و ماده  مخدر گل که در کیک، سوهان و جوراب جاسازی شده 
بودند، شد. به گفته سرهنگ محمد بخشنده، رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر تهران بزرگ مصرف گل 
در بین جوانان رو به افزایش است که هوشیاری و نظارت بیش از پیش خانواده ها بر فرزندان را می طلبد.

واکنش وزیر کشور به ارسال پیامک های امنیت اخلاقی 
وزیر کشور در خصوص ارسال پیامک های امنیت اخلاقی به رانندگان گفت:نیروی انتظامی باید 
به قانون عمل کند و در قانون رعایت مسائل اخلاقی تاکید شده است.رحمانی فضلی گفت: نیروی 
انتظامی تا امروز در برابر مسائل اجتماعی و برای برخورد با برخی مظاهر اجتماعی وارد شده، ضمن 
اینکه گشت های ارشاد وجود داشت و همچنین از طریق ارسال پیامک و نامه و با مستندات به افراد 
تذکر می داد، اما اگر این تذکرات چندین بار تکرار شود نیروی انتظامی باید وارد عمل شود و این اقدام 

هم گرفتن تعهد است.

یادداشت های شهر سیل زده)2(
محمد خامه یار

ماشین شاسی بلند بود و به همین دلیل  امکان عبور از گل و سیلاب را داشت و به ما اجازه داده 
َشد تا از روی تنها پل باقی مانده شهر عبور کنیم. به دوست عزیزم جعفر اسکندری که مدیر شعبه 
بانک است و از دیروز صبح یکسره پشت فرمان نشسته بود، خواستم برگردد و چکمه ای تهیه کنیم 
و به کمک مردم بشتابیم. آب رودخانه فروکش کرده بود ولی رسوبات و لجن، خانه ها و مغازه ها تا 
ارتفاع دو متری همه ساختمان ها را احاطه کرده بود. ماشین های چند نمایشگاه در حاشیه رودخانه 
در گل و ماسه فرو رفته است. بعضی وسایل خانه ها مثل یخچال و کمد و تیرآهن و دیواره رودخانه 
را آب جابه جا کرده و سد راه شده است. آنچه می بینم با حوادث زلزله متفاوت است و ناگفته های 
زیادی را دارد. از نی ها که  دور نرده های پل را در بر گرفته اند می توان پی برد که ارتفاع آب در 
روز حادثه چند متر بالا آمده است.در کنار نیروهای نظامی مثل ارتشی ها و پاسدارها، برخی افراد 
غیر بومی در قالب نیروهای جهادی که بسیاری از آنان طلبه و روحانی هستند، حضور چشمگیر و 
فعالی  در پاکسازی معابر و خانه و مغاره ها دارند. در هیچ جا و در هیچ حادثه ای با  چنین صحنه 
هایی مواجه نشده بودم. صحنه هایی که در اندک زمانی زندگی مردم را به نابودی کشانده است. به 
دلیل حجم بالای گل و لای و ترافیک بالای آمد و شد امکان حضور در نقاط بیشتری وجود ندارد.

هوای صبحگاهی سرد است و لباس خیس و گلی برای نیروهای جهادی آزار دهنده است.وقتی گوشه 
خیابان توقف می کنیم، اطراف ماشین پر از جمعیت می شود، قیافه ما به مدیر و مسئولی شباهت 
ندارد که حرف های مردم را بشنویم و بتوانیم گره از کار آنان بگشاییم. خواسته اولیه مردم بیل و 
چکمه و فرغون برای لایروبی خانه ها و محل کسب و کار آنان است.نجابت در چشمان مردم شهر 
موج می زند و عزتمندی آنان به وضوح دیده می شود...این جا چهره مردم، وضعییت لباس و  پوشاک 

آنان جور دیگری می بینم. لباس زن و مرد، کوچک و بزرگ، پیر و جوان این جا همه گلی است...

فرماندار شهرستان شهریار :

مصوبات شورای آموزش و پرورش 
باید منظم تر اجرایی شود

مهندس طاهری فرماندار شهرستان شهریار در اولین جلسه شورای آموزش و پرورش شهرستان 
شهریار گفت: مصوبات شورای آموزش و پرورش در سال جدید با قدرت بیشتر و برنامه ای منظم تر 

اجرایی شود و بر اهمیت بالای این شورا توجه گردد.
اولین جلسه شورای آموزش و پرورش شهرستان شهریار به ریاست مهندس طاهری و با حضور 
شهرداران و روسای شورای اسلامی شهرها و جمعی از روسای ادارات برگزار شد. نماینده عالی دولت 
در شهرستان شهریار مکانهای آموزشی را دارای درجه اهمیت بالایی عنوان کرد و با بیان اینکه به 
زمین های آموزشی نباید نگاهی بجز ساخت فضاهای آموزشی بشود ابراز داشت: سال جدید باید 
با حرکتی جدید همراه باشد و به دلیل نیاز وافری که در حوزه آموزش و پرورش وجود دارد نیاز 
است هر اقدامی با برنامه ریزی مناسب، هدفمند و در چهارچوب تعریف شده انجام بگیرد. مهندس 
طاهری در ادامه با بیان اینکه مقام شامخ معلم نیازمند خدمت بسیار است و هر کاری انجام شود، 
قطعا بدرستی نمیتواند در شان معلمین ما باشد افزود: هفته معلم باید بیش از هر زمان دیگر نسبت 
به این موضوع توجه گردد و در هر شهر برنامه ای تنظیم شود که همراه با برگزاری جلسه ای نمادین 
به این مناسبت، مسئولین با حضور در مدارس سطح شهرستان، ضمن تکریم و عرض تبریک به 
فرهنگیان، با اطلاع از مشکلات موجود، نسبت به حل آنها اقدام شود و هدیه ای به این قشر زحمت 
کش و تاثیر گذار اختصاص داده شود تا شاید بتوان اندکی از زحمات و تلاشهایشان را جبران نمود. 
وی در انتها با اتخاذ تصمیماتی به منظور تحویل زمین مصوب شده برای ساخت مدرسه استثنایی 
در شهرستان شهریار و تسهیل در روند تکمیل ساخت مدرسه شهیدان درخشان گفت: باید هر چه 
سریعتر جهت انجام فرایند عمرانی مدارس مصوب شده اقدام شود و پیگیری های لازم تا زمان اتمام 

هر پروژه، بصورت مستمر و جدی صورت گیرد.

پایانی برای مسابقات پیامکی در رسانه ملی کاریکاتورکاریکاتور

محمدعلى رجبى

در آیین شکرانه خدمتگزاری در نوروز ۹۸ صورت گرفت 

تجلیل آیت الله سعیدی از شهردار قم 
آیت الله سعیدی امام جمعه و تولیت آستانه مقدسه حضرت فاطمه 
معصمومه )س( در آیین شکرانه خدمتگزاری در نوروز ۹۸ و امداد رسانی به 

سیل زدگان با اهدای لوح تقدیر از خدمات شهردار قم تقدیر و تشکر کرد.
جمعی از مسئولان شهر کریمه اهل بیت)س( و خادمان حرم حضرت 
معصومه سلام الله علیها طی آیین شکرانه خدمتگزاری در نوروز ۹۸ و 
امدادرسانی به سیل زدگان توسط آیت الله سیدمحمد سعیدی نماینده 
ولی فقیه در استان قم مورد تجلیل قرار گرفتند.آیین شکرانه خدمتگزاری در 
نوروز ۹۸ و امدادرسانی به سیل زدگان و تقدیر از خادمان بهاری در شبستان 
حضرت زهرا سلام الله علیها برگزار شد.در این مراسم آیت الله سیدمحمد 
سعیدی تولیت حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( و نماینده ولی فقیه در 
استان قم و همچنین هادی محمودنژاد معاون اجرایی آستان مقدس به 
ایراد سخن پرداختند.آیت الله سعیدی نماینده ولی فقیه و تولیت آستان 
مقدسه حضرت فاطمه معصمومه )س( در این مراسم با اهدای لوح تقدیر از 
خدمات شهردار قم تقدیر و تشکر کرد.شایان ذکر است:دکتر ذاکریان معاون 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم به نمایندگی از طرف شهردار قم لوح 

سپاس را دریافت کردند

جامعه مدرسین شهادت 
روحانی همدانی را تسلیت گفت 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم باصدور پیامی شهادت حجت الاسلام 
مصطفی قاسمی از روحانیون همدان را تسلیت گفت. 

در این پیام که نسخه ای از آن روز یکشنبه در اختیار ایمان قرار گرفت، 
آمده است: خبر شهادت دردناک و دل  خراش روحانی حوزه علمیه همدان، 
حجت الاسلام مصطفی قاسمی)ره( که مظلومانه در جنایتی آشکار به وقوع 
پیوست، موجب تاسف و تاثر فراوان گردید.در این پیام افزوده شده است: 
از مقامات امنیتی و انتظامی انتظار می  رود با توجه به خدمات، روشنگری  
ها و استقامت روحانیت، برخورد قاطعانه و عبرت  آموز با این  گونه تحرکات 
صورت گیرد؛ اگرچه بنا بر اخبار واصله عامل این جنایت در زمان کوتاهی 
به مکافات عمل خویش گرفتار شده و در درگیری با ماموران انتظامی به 
هلاکت رسیده است اما باید شدیدا با عوامل پشت  صحنه و پنهان این  گونه 
حوادث برخورد شود.در این پیام تصریح شده است: متاسفانه برخی از اشرار 
و همفکران این قاتل همچنان در فضای مجازی جولان می  دهند و فضای 
تهدید و رعب ایجاد می  کنند؛ لازم است طرح  های نظارتی و کنترلی برای 
سالم  سازی فضای مجازی قاطعانه  تر اجرایی شوند تا اخلاق، غیرت دینی، 
امنیت و آرامش مردم در این فضای آشفته و بی کنترل به قهقرا و نابودی 
کشانده نشود.این پیام ادامه یافته است: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم این 
حادثه غم  انگیز را به خانواده آن مرحوم و حوزه  های علمیه استان همدان 
تسلیت عرض نموده و برای آن مرحوم از درگاه ایزد منان رحمت و مغفرت 
واسعه الهی مسالت می  نماید.در این پیام آمده است: جامعه مدرسین رجاء 
واثق دارد مردم ولایتمدار و انقلابی همدان با حضور گسترده در تشییع 
و دیگر مراسم  های گرامیداشت این شهید عزیز، را به یک مانور باشکوه 
برای نظام مقدس جمهوری اسلامی تبدیل خواهند نمود.حجت الاسلام 
»مصطفی قاسمی« ۴۶ ساله صبح دیروز جلوی در مدرسه حوزه علمیه 
آیت الله ملاعلی معصومی همدانی واقع در خیابان شهدا به ضرب ۲ گلوله به 
قتل رسید.وی امام جماعت مسجد »حاج کربلایی علی« معروف به »حاج 
کبلعلی« واقع در امامزاده عبدالله همدان و مسئول سابق کتابخانه مدرسه 
آیت الله »دامغانی« بود. قاتل این روحانی شهید صبح دیروز در درگیری 

مسلحانه با ماموران نیروی انتظامی کشته شد.

معاون معماری و شهرسازی شهردار قم :

تکمیل زیرساخت های بلوار پیامبر 
اعظم)ص(  نیازمند هزینه بسیار است

معاون معماری و شهرسازی شهردار قم گفت: یکی از مسائلی که هست 
این بوده که تکمیل دسترسی های بلوار پیامبر اعظم نیازمند زمان و هزینه 
است؛ تملکاتی در بخش هایی از بلوار نیاز است تا دسترسی ها تکمیل شده 

و مشکلات ترددی محور حل شود.
غلامرضا جانقربان با تاکید بر هزینه های گسترده ای که در سال های 
اخیر شهرداری قم در بلوار پیامبر اعظم)ص( انجام داده است اظهار کرد: 
این بلوار بین حرم مطهر حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران 
یک محور آیینی و مذهبی و معنوی ویژه است که خوشبختانه در سال های 
اخیر به یک محور برای حرکات مذهبی در ایام و مناسبت های مختلف هم 
تبدیل شده است.وی با بیان اینکه البته بخشی از زیرساخت های بلوار پیامبر 
اعظم)ص( و دسترسی های مورد نیاز آن تکمیل نشده است گفت: برای این 
کار تملکات و هزینه های گزافی مورد نیاز است که با توجه به محدود بودن 
درامدهای مدیریت شهری نیازمند این است که به مرور انجام شود.معاون 
معماری و شهرسازی شهردار قم با اشاره به وضعیت تکمیل زیرساخت ها و 
دسترسی های بلوار پیامبر اعظم)ص( اظهار کرد: یکی از مسائلی که هست 
این بوده که تکمیل دسترسی های بلوار پیامبر اعظم)ص( نیازمند زمان و 
هزینه است؛ تملکاتی در بخش هایی از بلوار نیاز است تا دسترسی ها تکمیل 

شده و مشکلات ترددی محور حل شود.

معاون مالی و اقتصادی شهردار قم  خبرداد

برنامه ریزی برای تحقق کامل 
بودجه ۹۸ شهرداری قم

معاون مالی و اقتصادی شهردار قم از برنامه ریزی برای تحقق کامل 
بودجه۹۸ شهرداری خبر داد.

  مرتضی حسام نژاد با اشاره به برنامه های حوزه مالی و اقتصادی 
شهرداری قم در راستای تامین درآمدها و تحقق بودجه سال ۹۸ اظهار 
کرد: با توجه به اینکه سال ۹۸ سومین سال برنامه محور شدن شهرداری 
و حرکت بر مدار برنامه قم ۱۴۰۰ است مهم ترین بخش در تحقق بودجه 
حرکت بر پایه این خط کش راه است.وی رویکرد طبق برنامه حرکت کردن 
و رصد کردن منابع درآمدی و کنترل کردن زمان را از اولویت های حوزه 
مالی و اقتصادی عنوان کرد و افزود:  بیشترین چیزی که اهمیت دارد این 
است که در زمان هایی که امکان توافقات وجود دارد و هم جذب مشتری 
محقق می شود اگر سرویس دهی خوبی در زمان مطلوب داده شود قطعا 
درآمد محقق می شود.معاون شهردار قم تصریح کرد: پشتیبانی غیرنقدی از 
طرح ها چه طرح های تملکی چه طرح های اجرایی از دیگر نکات مثبت در 
تحقق بودجه است که به نظر می رسد این کار گشایش خوبی در امور مالی 

و درامدی شهرداری ایجاد کند.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم خبر داد؛

پیگیری وضعیت بیماران یکی از 
درمانگاه های چشم پزشکی 

 معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: پیگیری های لازم در 
خصوص وضعیت بیماران درمانگاه چشم پزشکی بخش خصوصی در حال 
انجام است.محمود پرهام با اشاره به اتفاق رقم خورده در یکی از درمانگاه های 
بخش خصوصی چشم پزشکی در استان قم گفت: در تاریخ ۳۱ فروردین 
امسال ۹ نفر از بیماران در اتاق عمل یکی از درمانگاه های چشم پزشکی 
بخش خصوصی استان قم تحت عمل جراحی قرار گرفتند که بعد از ویزیت 
اولیه بعد از عمل، مشخص می شود، چشم بیماران دچار عفونت شده است.

وی بیان داشت: این بیماران بعد از اقدامات اولیه، به سرعت به بیمارستان 
فارابی تهران اعزام که ۶ نفر از آنها مرخص و سه نفر از بیماران نیز همچنان 
تحت درمان هستند.معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال 
حاضر تمامی عمل های جراحی در این مرکز تعطیل شده و بلافاصله انجام 
کشت میکروبی از تمامی اتاق های عمل، داروها و لوازم مصرفی نیز صورت 
گرفته است.پرهام تأکید کرد: دانشگاه علوم پزشکی قم تمامی مباحث 
درمانی مراکز تشخیصی درمانی استان را بررسی و در صورت بروز هر گونه 
مشکل فوراً مباحث را پیگیر خواهد بود و پس از اعلام نتایج بررسی ها و 

آزمایش ها، اقدامات لازم انجام خواهد شد.

اخبــار

وضع  بررسی  خواستار  قم،  فرماندار 
موجود ساختمان و تجهیزات مدارس از 
سوی مسئولان امر برای برنامه ریزی جهت 
استاندارد سازی مراکز آموزشی این شهر در 

افق ۱۰ ساله شد. 
در  یکشنبه  روز  حیدری  مرتضی 
نخستین جلسه شورای آموزش و پرورش 
در سالن  قم در سال جاری  شهرستان 
اجتماعات فرمانداری، از اعضای این شورا 
خواست تا از مسائل مرتبط با آموزش و 
پرورش همچون؛ تعداد مدرسه های مورد 
نیاز برای ساخت و یا بازسازی و یا کلاس 
نیازمند استانداردسازی  های درسی که 
سوخت گرمایشی آنهاست، فهرستی تهیه 
شود تا بر اساس آن برای یک افق ۱۰ ساله 

بتوان برنامه ریزی انجام داد. 
وی اضافه کرد: باید این مساله را مورد 
توجه قرار دهیم و نیز تعداد دانش آموزان 
کلاس های درس را به میزان استاندارد 
برسانیم و همچنین فضای مدرسه ها را 
زیبا و متبوع نماییم. وی با تقدیر از مجموعه 
خیرین مدرسه ساز در قم گفت: خیرین 
مدرسه ساز باصداقت و اخلاص به منظور 
توسعه آگاهی در جامعه به میدان آمده اند و 
این حرکت ارزشمندی است که باید بخش 

های گوناگون با آنها همکاری کنند. 
به حساسیت و در  اشاره  با  حیدری 
اولویت قرار داشتن توجه به مساله تعلیم 
و تربیت گفت: مهمترین و حساس ترین 
است،  پرورش  و  آموزش  شورای  شورا، 
به  وابسته  سایر شوراها،  اهمیت  چراکه 
خروجی این شورا می باشد و اگر دانش 
آموزان را درست تربیت کنیم، کار سایر 

بخش ها ساده تر می شود.
وی در بخش دیگر سخنان خود، با 
اشاره به ایستادگی و مقاومت مردم ایران 
در مقابل سخت ترین حمله های فیزیکی 
دشمن و تحریم ها گفت: مردم با وجود 
همه تنگناهای اقتصادی به یاری سیل 
زدگان شتافتند و با تمام قدرت، عشق، 
ایمان و علاقه به میدان آمدند و در کنار 

مسئولان قرار گرفتند. 
و  خدمت  در  که  این  بیان  با  وی 
به مناطق سیل زده کشور  امدادرسانی 
مردم قم الگو بودند، اظهار کرد: نهادهای 
مردمی در این زمینه بسیج شدند و کمک 
های گوناگون مردمی به استان های سیل 
زده ارسال نمودند. وقوع سیل در روزهای 
نخستین سال جاری منجر به خسارت 
های جانی و مالی فراوان در برخی از نقاط 
کشور شد. حیدری بر حساسیت امر تعلیم 
و تربیت تاکید و با بیان ویژگی های شهر 
مقدس قم به عنوان عُش آل محمد)ص( و 
با اشاره به دسیسه های دشمن گفت: توجه 

به آموزش و پرورش باید در صدر اولویت 
کارهای ما قرار بگیرد. فرماندار قم در بخش 
دیگری از سخنان خود با اشاره به این که به 
فرمان رهبر معظم انقلاب اسلامی، آموزش 
سواد به اتباع غیرایرانی نیز مورد توجه قرار 
داده شده است، این مساله را مایه افتخار 

نظام جمهوری اسلامی ایران برشمرد. 
همه  افزود:  معلم  روز  تبریک  با  وی 
را  خودمان  وجودی  شخصیت  تمام  ما 
از معلمان گرفته ایم و در دین و نظام ما 
برای حفظ جایگاه معلم تاکید فراوانی شده 
است از این رو باید در ارتقای جایگاه، شان 
و قداست آنان تلاش کنیم؛ چراکه توجه به 
این مساله موجب سعادت جامعه می شود. 
وی با تاکید بر برگزاری هرچه باشکوه 
تر روز و هفته معلم گفت: هرچه داریم از 
دست معلمان گرامی است از این رو باید 
سپاسگزار آنها باشیم و نیکوترین تقدیرها را 

نثار این بزرگواران نماییم.
وی همچنین به مساله پیشگیری در 
مساله اعتیاد نیز اشاره و اظهار کرد: لازم 

برای  را  متعددی  های  برنامه  که  است 
افزایش آگاهی دانش آموزان در راستای 
پیشگیری از اعتیاد انجام دهیم و همه برای 
مهار آسیب های اجتماعی مانند اعتیاد 

مشارکت داشته باشند. 
ضیا،  صادقی  محمد  الاسلام  حجت 
رئیس اداره نظارت و سنجش و ارزشیابی 
معاونت سوادآموزی آموزش و پرورش قم 
نیز در این جلسه گفت: سال گذشته تعداد 
امر  تَن در بخش های قم جذب   ۲۵۴
سوادآموزی شدند که از این تعداد ۲۲۰ تن 

از اتباع خارجی بودند. 
قم  شهرستان  یک  دارای  قم  استان 
و پنج بخش کهک، جعفریه، سلفچگان، 

خلجستان و مرکزی است. 
از  تعدادی  جلسه  این  در  همچنین 
بخشداران، روسای نواحی و مناطق آموزش 
و پرورش شهرستان قم گزارشی از فعالیت 
با بی  انجام شده در زمینه مبارزه  های 
سوادی و برنامه های انجام شده ارائه دادند. 
ایجاد زیرساخت های لازم برای فعالیت 
خیران مدرسه ساز، برنامه ریزی در امر 
گرفتن  نظر  در  و  سوادی  بی  با  مبارزه 
زمینه،  این  در  تشویقی  های  سیاست 
سرویس دانش آموزان در بخش ها، دانش 
آموزان اتباع و توجه به نیاز ساخت مدارس 
جدید از جمله در منطقه پردیسان و بافت 
های فرسوده از جمله مسائلی بود که در 
این جلسه مطرح شد و درباره آنان بحث و 

بررسی صورت گرفت. 
۱۲ اردیبهشت ماه، سالروز شهادت آیت 
الله مرتضی مطهری به عنوان روز معلم 

نامگذاری شده است. 

فرماندار قم: 

استاندارد سازی مدارس قم در افق10ساله برنامه ریزی می شود 

مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: 
موضوع استفاده از هورمون در مرغداری 
برخی شبکه های  استان که در  های 
اجتماعی بازتاب داشته است، صحت ندارد 
و تمام مرغداری و کشتارگاه ها توسط 
کارشناسان دامپزشکی نظارت می شوند. 
مهدی رفیعی محمدی روز یکشنبه در 
جمع خبرنگاران، افزود: با توجه به اجرای 
طرح پایش و نمونه برداری که در چند 
سال گذشته اجرا شده، تاکنون دارو یا 
هورمون رشدی در طیور شناسایی نشده 

است.
وی با تاکید بر این که به همه مصرف 
کنندگان از نظر سلامت و استفاده نکردن 
از هورمون در طیور اطمینان می دهم، 
ادامه داد: وزن بالای مرغ و رشد مناسب 
طیور نشان دهنده هورمون نیست، بلکه 
مرغداران با شناسایی فاکتورهای مناسب 
برای رشد طیور موفق به اصلاح ژنتیک 

آنها شده اند.
که  هایی  مرغ  که  این  بیان  با  وی 
وزنشان بیش از یک کیلو و ۸۰۰ گرم 
به دلیل افزایش نگهداری مرغ در سالن 
می باشد، افزود: از نظر علمی بهترین سن 
تولید مرغ تا ۴۲ روزگی می باشد و پس 
از آن میزان ذخیره چربی و در نتیجه وزن 

مرغ افزایش می یابد.
رفیعی خاطرنشان کرد: با توجه به 
تمایل برخی از مردم در استفاده از مرغ 
جلب  برای  مرغداران  وزن،  سنگین 

رضایت مشتری ، طیور را بیشتر از ۴۲ 
روز نگه می دارند که گاهی باعث کاهش 

ارزش غذایی مرغ می شود.
وی با اشاره به این که تلاش داریم با 
ابزار تشویقی و الزام آور مرغدارها را ترغیب 
به عدم نگهداری بیش از ۴۲ روز مرغ 
نماییم، گفت: بر اساس طرحی که سال 
گذشته اجرایی شد، طیوری که بیشتر 
از ۴۲ روز در مرغداری نگهداری شود، از 

پوشش بیمه خارج می شود.
دُز  ازهشت  بیش  تزریق    *
انواع واکسن فوق حاد پرندگان در 

مرغداری های قم 
وی در ادامه گفت: از سال گذشته 
تاکنون هشت میلیون و ۱۷۶ هزار دُز انواع 
واکسن آنفلوانزای فوق حاد پرندگان در 
مرغداری های گوشتی، پولت و مادر مورد 
استفاده قرار گرفته است و در حال حاضر 
سه میلیون و ۸۳۲ هزار مرغ تخمگذار 
داخل قفس و ۲ میلیون ۱۴۶ هزار قطعه 

پولت در حال پرورش و تولید می باشد.
مدیرکل دامپزشکی قم با بیان این 
که بیش از ۶۰ برنامه برای تقویت جوجه 
ریزی و جلوگیری از بیماری طیور اجرا می 
شود، افزود: در این راستا به مرغداری هایی 
که دارای ساختار بهداشتی هستند اجازه 
جوجه ریزی داده می شود و با تشکیل 
کمیته مراقبت و پایش، اقدامات قرنطینه 
ای و ساماندهی کود و خوراک دام انجام 
شد.وی اضافه کرد: در سال ۹۷ نسبت به 

۹۶، میزان کانون های بیماری در مرغ 
گوشتی ۵۴ درصد، پولت تخمگذار ۷۶ 
درصد و مرغ تخمگذار ۹۰ درصد کاهش 

یافته است.
درصدی   ۹ افزایش    *

واکسیناسیون دام در سال گذشته
وی گفت:پارسال کانون بیماری تب 
برفکی ۵۱ درصد،بیماری تب مالت ۵۸ 
درصد و بیماری آبله ۶۰ درصد نسبت به 

سال ۹۶ کاهش یافت.
مدیرکل دامپزشکی قم با اشاره به 
افزایش ۹ درصدی واکسیناسیون دام، 
افزود: سال گذشته ۲ میلیون و ۳۴۱ هزار 
راس گوسفند و بز و ۵۹۸ هزار راس گاو 
وگوساله تحت پوشش واکسیناسیون قرار 
گرفت و تست سل ۱۶ درصد و تب مالت 

۱۳ درصد افزایش یافت.
* کنترل خروجی های شهرک 

دامشهر قم ادامه دارد
وی درادامه با بیان این که کنترل 
خروجی های میدان دامشهر قم ادامه 
با  اقدام  این  کرد:  خاطرنشان  دارد، 
همکاری استانداری، نیروی انتظامی و 
جهاد کشاورزی اجرا می شود و تمام 
شدند  ملزم  دام  حمل  خودروهای 
دامشهر  از  بهداشتی  حمل  گواهی 

دریافت نمایند.
وی اضافه کرد: در این راستا تمام دام 
های داشتی و پرورشی پلاک کوبی و در 
گواهی حمل ثبت می شود و خودروها 

ملزم به ارائه تاییدیه تخلیه دام ها و دریافت 
کد دامپزشکی هستند.

بیان کرد: سال گذشته در  رفیعی 
کشتارگاه های دام ۳۹۶ هزار راس دام 
سبک گوسفند و بز و ۱۰ هزار و ۳۸۲ 
گوساله  و  گاو  سنگین  دام  راس  هزار 
کشتار شد که به ترتیب نسبت به سال 
۹۶، ۲۵ درصد کاهش و چهار درصد 

افزایش یافته است.
مدت ۱۱  همین  در  وی،  گفته  به 
میلیون و ۲۷۷ هزار قطعه طیور کشتار 
شده که نسبت به سال ۹۶، ۱۴ درصد 
کاهش نشان می دهد که البته مصرف 
استان بیش از این است و بخشی از مرغ 
مجاور  شهرهای  کشتارگاه  از  مصرفی 

تامین می شود.
گذشته  سال  کرد:  خاطرنشان  وی 
بیش از ۳۳ هزار مورد بازدید از مراکز 
عرضه فرآورده های خام دامی از جمله 
رستوران، سردخانه و مراکز بسته بندی 
های  فرآورده  انواع  تُن   ۱۶۱ و  انجام 
غیربهداشتی توقیف، شناسایی و معدوم 

شده است.
به گفته وی، ۱۱۰ تُن گوشت دام 
سبک و سنگین غیرقابل مصرف نیز در 
کشتارگاه ها شناسایی، ضبط و از چرخه 

مصرف خارج شد.
آخرین شنبه ماه آوریل هر سال که 
امسال مصادف با هفتم اردیبهشت ماه بود، 

روز جهانی دامپزشکی نامیده شده است.

مدیرکل دامپزشکی استان قم :

استفاده از هورمون در مرغداری های قم صحت ندارد 


